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Ob prazniku 
lavaduiakm 

Danes je dan, ko v Sloveniji praznujemo 4S-letnico orga-
niziranega krvodajalstva. Ptuj je s svojo organizacijo 
Rdečega križa lahko še posebej ponosen, saj je prav v našem 
mestu bila leta 1953 izvedena ena prvih organiziranih krvo-
dajalskih akcij na terenu. Potekala je pod geslom "5" svojo 
krvjo lahko rešimo življenje svojemu prijatelju, znancu, 
sočloveku - ali nasprotno". Vanjo seje vključilo 439 prosto-
voljnih dajalcev, ki so darovali več kot 101 liter krvi. Kot je 
takrat zapisal Lojze Kostanjevec, so Ptujčani z njo dokaza-
li svojo veliko zavest in človekoljubni čut do človeka. 

Krvodajalstvo je v v Sloveniji opredeljeno kot humano 
dejanje, kot gibanje za življenje in odsev najvišje solidar-
nosti med ljudmi. Temelji na prostovoljnosti, anonimnosti 
in brezplačnosti. Letno 100 tisoč krvodajalcev in krvoda-
jalk daruje 45 tisoč litrov krvi. Vsako spreminjanje osnov, 
na katerih temelji krvodajalstvo, bi pomenilo spremembo 
zasnove in organiziranosti, s tem pa bi kri postala tržno bla-
go, s katerim bi se trgovalo kot z vsakim drugim blagom. 
Rdeči križ Slovenije ima edini javno pooblastilo za orga-
niziranje in izvajanje krvodajalstva v državi. Vsak zdrav 
Slovenec in Slovenka v starosti od 18. do 65. leta je sposo-
ben darovati kri, družba pa je tista, ki mora ustvariti pogoje 
za to. Predvsem pa bo potrebno doseči drugačno družbeno 
vrednotenje krvodajalstva. K temu lahko veliko prispeva 
tudi lokalna politika, ki bi lahko pri podeljevanju najvišjih 
občinskih priznanj izbirala in izbrala prejemnike tudi med 
krvodajalci, ki so, kar zadeva človeške vrednote, pogosto 
daleč pred politiki, za katere večina meni, da jim zgolj "pi-
jejo kri", čeprav je njihovo poslanstvo v osnovi drugačno. 

Veliko humanitarnost pa v dneh, ko v Sloveniji poteka 
tudi Teden solidarnosti, izpričuje akcija "Nikoli sami", s 
pomočjo katere Rdeči Križ Slovenije zbira sredstva za izva-
janje svojih humanitarnih programov, predvsem pa socialno 
ogroženim, kijih je v Sloveniji vedno več. Če bomo med da-
rovalci, tudi v resnici ne bomo nikoli sami. Že jutri smo 
namreč lahko tudi sami iskalci takšne ali drugačne pomoči. 
V prvi vrsti pa, če bomo . 
krvodajalci, si bomo s ^^'^clvol.di^ 
tudi sami zagotovili kri, če \ 

J^omo potrebovali. ^ 

GORISNICA / PRVA D O M I N K O V A LIKOVNA KOLONIJA 

Obnevllena ihmtKila na 
risbiA mladih likwnikav 
N a Dominkovo domačijo se vrača življenje, bi lahko sodil i po 
prejšnjem tednu, ko so pri obnovljeni najstarejši še ohranje-
ni panonsk i h iš i na Slovenskem pripravili l ikovno kolonijo 
za osnovnošo lce sosednjih šol. Dominkovo l ikovno kolonijo 
je prvič organizirala občina Gorišnica, koordinator kolonije 
pa je bil Bošt jan Rihtar, sicer predsednik komisije za obnovo 
te gorišniške domačije . 

Mladi l ikovniki so lahko 
ustvarjali v po l jubnih tehni-
kah na temo stare domačije od-
zunaj in odznotraj , za portreti-
ranje pa se jim je pridružila 
gospa Angela Arnuš , zadnja, ki 
je še živela v tej hiši. Boštjan 
Rihtar je povedal, da je imela 
l ikovna kolonija kar nekaj na-
menov, med drugim vzpodbu-
diti v mladih zanimanje za 
tovrstno arhi tekturo, vzpodbu-
diti čut za slovensko tradicijo 
in ne nazadnje, da bi mladi 
znali ceniti tudi tisto, kar je na 
pogled staro, a dragoceno. 
Omeni l je, da domačini prema-

lo cenijo kul turno dediščnio in 
je morda v svoji okolici sploh 
ne opazijo, vendar pa bo Do-
minkova domačija tudi z li-
kovno kolonijo počasi pridobi-
la svoj osrednji namen. Likov-
ne kolonije so se udeležili mla-
di l ikovniki iz OŠ Cirkulane, 
Dornava, Velika Nedelja, Mar-
kovci, Gorišnica in Ljudevi ta 
Pivka s Ptuja. Najboljše likov-
ne izdelke je izbrala posebna 
komisija, s prakt ičnimi darili 
pa jih je nagradilo podjet je 
Petlja. Sicer bodo imeli likov-
niki priložnost slikanja na 
domačiji že ob koncu junija, ko 

bo znova potekala borlska ko-
lonija. Dela mladih l ikovnikov 
so do konca tega tedna na og-
led v avli OŠ Gorišnica. 

Gorišničani bodo že junija 

odprli vrata domačije, v kateri 
bo urejen tudi muzej starin, 28. 
junija pa bo na domačiji prire-
ditev, imenovana Gostuvaje v 
Gorišnici. Na ureditev čaka še 
okolica hiše, imenovali so že 
posebno službo za vodenje, ob 
domačiji pa bi radi zgradili še 
recepcijo, kjer bi obiskovalcem 
ponudil i tudi domače spomin-
ke. 

T. Mohorko 

Mladi likovniki se pri svojem delu niso dali zmotiti . 
Foto: TM 



PTUJ / PRODAJALNO JELEN SO OBNOVILI 

V La€kovl M e r c c i f o r 

obnovil xe drugo trgovino 
v Lackovi ulici v Ptuju je 

Mercator SVS, d.d., Ptuj letos 
obnovil že drugo svojo trgovi-
no. Prva je bila prodajalna Flo-
rija, druga pa živilska prodajal-
na Jelen na vogalu ulice, ki je 
zagotovo ena njihovih najsta-
rejših trgovin. 

Obnova je stala okrog pel mili-
jonov tolarjev. Trgovino so v ce-
loti obnovili in jo povečali za 25 
m površin - sedaj jih ima 86. 
Večji pa je tudi izbor blaga ozi-
roma izdelkov. V Jelenu se za 
kupce trudi pet prodajalk, poslo-
vodkinja je Darja Voglar. 

Letos bo Mercator SVS, d.d., 
Ptuj v obnovo svojih prodajaln 
in novogradnje vložil okoli mili-
jardo tolarjev. Približno tak 
trend pa načrtujejo tudi v pri-
hodnjih letih. 

MG 
Jelen z novo podobo in dodatno ponudbo. 

Foto: Langerholc 

LENART / ODPRLI SODOBNI HOTEL ČRNI LES 

Novo poglavje v fuHzmu 
V soboto zvečer so slovesno 

odprli vrata novega sodobnega 
hotela Čmi les. Nastal je iz ne-
dokončanega hotela Agata, ki 
ga je pred skoraj desetimi leti 
zgradilo GP Grosuplje. Z Agato 
je imel takratni Agrokombinat 
Lenart ambiciozne načrte, ven-
dar iz vsega ni bilo nič. Kljub 
temu mnogi pravijo, da je hotel 
Čmi les vendarle tudi rezultat 
dela takratnih vodilnih turis-
tičnih delavcev in vodstva 
podjetja, ki je smelo zastavilo 
turistične načrte. Zato ne pre-
senečajo ocene, da je bil objekt 
dobro zasnovan, projektiran in 
tudi grajen, tako da ob do-
končni ureditvi novi lastniki 
niso imeli posebnih težav. 

S hotelom Čmi les pred Lenar-
tom, ki stoji ob magistralni cesti 
v idiličnem okolju Komarnika, 
gospodari ljubljansko podjetje 
Tami turizem. Zakonca Tatja-
na in Mile Miloševič sta s 
pomočjo bančnih sredstev Pro-
banke v rekordnem času do-
končala objekt, ki naj bi postal 
novo središče lenarškega turiz-
ma. Poznavalci pripominjajo, da 
se s sobotno otvoritvijo začenja 
novo poglavje v zgodovini le-
narških turističnih snovanj in da 
bo hotel Čmi les vrnil goste Slo-
venskim goricam. V njem bo 112 

ležišč, kongresna dvorana in več 
drugih soban, v ponudbo pa 
bodo vključili tudi lovski in 
ribiški turizem ter konjeništvo 
na bližnji Poleni. Načrtujejo še 
zaokrožitev ponudbe z 

vključevanjem vinotočev, turis-
tičnih kmetij, sprehajalnih poti 
in kulturnozgodovinskih zna-
menitosti. 

Besedilo in posnetek: 
M.Teš 

GORISNICA/ NA SEJI OBČINSKEGA SVETA 

Xci pokrajino^ vendait 
s spremembo imena 

Svetniki občine Gorišnica so si podrobneje ogledal i potek gradnje večnamenske 
dvorane. 
V m i n u l e m tednu so se č lani obč inskega sveta v Gorišnic i 
najprej zbrali na gradbišču ob tamkajšnj i O Š , kjer poteka 
gradnja v e č n a m e n s k e dvorane, ene največjih pridobitev 
obč ine v zadnjem obdobju. Slavko Bratuša, ki v obč in i 
skrbi za področje infrastrukture, j e svetnikom predstavil 
gradnjo novega objekta, ki je že lep čas pod streho, na njem 
so k o n č a n a večja gradbena dela in objekt naj bi po vseh za-
gotovil pričel s lužit i n a m e n u 1. septembra letos . S l i ša l i 
smo, da je na ložba v prvi fazi vredna kar 3 9 0 mi l i jonov to-
larjev, za športne aktivnost i bo na volj 1300 kvadratnih 
metrov površin, dvorana bo z izv lečenimi tr ibunami spreje-
la b l izu 800 gledalcev, v novem objektu pa bodo 
Gor i šn ičani pridobi l i tudi sodobno opreml jeno knj ižnico . 

Potem ko so si svetniki tudi v 
notranjosti ogledali potek 
gradnje večnamenske dvorane 
in tako dobili popolnejšo sliko o 
nadaljnjem poteku del, samo 
slišali, da se v bližini novega ob-
jekte gradi tudi čistilna naprava, 
ki bo v prvi fazi izgradnje poleg 

šole povezovala še župnišče, 
prostore policije in novega 
poslovno-stanovanjskega objek-
ta, ki naj bi ga v Gorišnici pričeli 
graditi jeseni letos. Dodatnih 13 
milijonov bo tako občina v pri-
hodnje potrebovala še za do-
končanje čistilne naprave. Ven-
darle je letošnji občinski pro-
račun preskromen za vse odprte 
in načrtovane investicije, skoraj 
20-milijonski pa je dolg občanov 
do občine; prav kmalu bodo zato 
potrebne sodne izterjave. 

Zupan Slavko Visenjak je na 
seji poudaril, da so prvih štirih 
mesecih letošnjega leta načrto-
vali sredstva za kar nekaj inves-
ticij: izgradnjo pločnika, večna-
menske dvorane, vodovoda v 
Halozah, zapornic čez železniški 
prehod, dokončanje zdravstve-
nega doma in za pričetek gradnje 
šolskega prizidka v Cirkulanah, 
pa še za nekatere manjše 
naložbe, ki naj bi jih v občini na-
redili še letos. V nadaljevanju je 
občinskemu svetu predlagal na-
jetje premostitvenega kredita za 
finančno pokrivanje investicij v 
vrednosti 170 milijonov tolarjev, 
občina pa naj bi kredit najela pri 
izvajalcu del Gradisu Gradnjah 
Ptuj. Razprava svetnikov še zda-
leč ni bila glasna, kot bi morda 
pričakovali, ob koncu pa je bil 
sprejet soglasen sklep svetnikov 
za najetje kredita. 

KAJ BO OBČINI 
PRINESLA 
POKRAJINA 

Osrednji del seje v Gorišnici 
pa je bil vezan na predlog usta-
novitve pokrajine Spodnje Po-
dravje s Prkelijo, za katerega so 
podpisali pismo o nameri že 
župani devetih občin na 
Ptujskem. Še pred sejo so vse po-
litične stranke v občini 
Gorišnica podpisale politično 
deklaracijo za ustanovitev po-
krajine, čeprav ta podpis še zda-

Foto: TM 

leč ne pomeni, da bo laka pokra-
jina tudi ustanovljena, saj bo o 
tem na koncu odločal parlament. 
Svetnik mag. Stanislav Gole je 
občinskemu svetu predlagal, da 
ne sprejme sklepa o ustanovitvi, 
kajti to nikakor ni v skladu s 
predlaganim, temveč pismo o 
nameri. Svetnik Jožef Kline pa 
je menil, da se nekatere občine še 
zmeraj želijo razbijati in pokraji-
na za to ni najboljša ponujena 
možnost. Povedal je, da ga moti, 
ker občina pri tej odločitvi sploh 
ne ve, koliko jo bo pokrajina sta-
la v prihodnje, sicer pa naj bi se 
po njegovem že slišalo, da tudi 
Slovenske gorice in Haloze usta-
navljajo svojo pokrajino. 

Drugačno mnenje je imel svet-
nik Janko Bezjak, saj se je strin-
jal z ustanovitvijo pokrajine, ki 
bi bila po njegovem mnenju pra-
va pot, da se občine združijo, in 
bi pomenila razvoj občine v pri-
hodnosti. Poudaril je, da so lah-
ko samo združene občine 
močnejše proti državi, Drava pa 
da ne sme biti ločnica med obe-
ma deloma občine. Bezjak se je 
strinjal z ugotovitvijo, da regija 
pomeni bodočnost za občino, saj 
bo sama tudi v vlogi gospodarja. 

Svetnik Zlatko Sok pa je 
spomnil na čas pred nekaj leti, 
ko so pravzaprav občine šele nas-
tajale, vendar si tudi do sedaj po 
občinah niso uspeli razčistili, kaj 
naj bi sami vendarle upravljali. 
Menil je, da v občini sploh ne 
vedo, kaj spada v naloge neke 
širše pokrajine (regije), kako bo s 
srednjim in visokim šolstvo^! 
zdravstvom, komunalno de-
javnostjo, stanovanjskim 
področjem in še s čim. Poudaril 
je, da se sploh ne ve, kje so 
dorečena pravila igre in kaj p"' 
krajina - regija na splošno pome-
ni za majhno občino. 

V Gorišnici so se po pesif 
razpravi člani občinskega svet3 
vendarle odločili podpreti skleP 
o ustanovitvi pokrajine Spodni^ 
Podravje s Prlekijo, dodatno P̂  
so sprejeli še sklep, s katerii" 
želijo spremembo imena, v kate* 
rem bi vendarle morale bi'' 
omenjene tudi Haloze. 
Gole je spomnil še na prizade* 
vanja Slovenije za vstop v E '̂ 
ropsko unijo, kjer težijo k ust '̂ 
navijanju regij in ne pokrajin, ^̂  
kar pa se pri nas v tem času 
veliko odločamo. 

T. Mohork« 
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ZAVRC/OBISK PREDSEDNIKA DRZAVNEGAZBORA JANEM PODOBNIKA 

DrŽava se vedno ni plmala za šolo 
ž e skoraj leto je minilo, odkar so bila odprta vrata nove osnovne šole v Zavrču, saj pouk v njej 

poteka že od 15. septembra lani. Kljub veselju in radosti, ki so ju občutili ob tem dogodku, pa os-
taja še vedno grenak priokus, kajti problematika dokončnega financiranja gradnje šole je še 
vedno odprta. Sola zaradi neplačanih dolgov izvajalcem del in dobaviteljem opreme še vedno 
nima uporabnega dovoljenja, kajti ti nočejo izročiti potrebnih dokumentov, ki jih je potrebno 
priložiti k vlogi za pridobitev dovoljenja. 

Vzrok za nezmožnost plačila je v tem, da država ni izpolnila določil amandmaja, s katerim je 
državni zbor v letu 1996 izglasoval pomoč v višini sto milijonov tolarjev obmejni in demografsko 
ogroženi občini Zavrč. Čeprav si občina že dobri dve leti prizadeva pridobiti ta sredstva, jih še vedno 
nima. 

Z namenom, da se ta problem čimprej reši, in na povabilo občine Zavrč je bil minuli petek, 22. 
maja, na obisku predsednik državnega zbora Janez Podobnik v spremstvu poslanca Slavka Vesen-
jaka. Ogledal si je novo šolo n se zavzel za rešitev dokončnega financiranja njene gradnje. Podprl je 
občino Zavrč pri njenih prizadevanjih za pridobitev finančnih sredstev, ki so ji bila zagotovljena. Ce 
v najkrajšem času ne bo prišlo do soglasja glede izplačila finančne pomoči, bo občina prisiljena 
sprožiti ustavni spor. 

lir 

V E L E N J E / TRETJA KONFERENCA DELAVSKE ZVEZE 

Tesnejše povezovanje s sindikati 
Pred kratkim je v Velenju potekala tretja konferenca Delavske zveze Slovenije, ki deluje v okviru ZLSD. Navzočih je bilo 

44 delegatov iz vseh koncev Slovenije razen iz Prekmurja. Za območje Ptuja in Ormoža je konferenci prisostvoval 
predsednik zveze Branko Cajnko. V pogovoru nam je nanizal nekaj najvažnejših poudarkov in sklepov konference, na ka-
tero so bili povabljeni vsi predsedniki sindikatov, gostitelj pa je bil velenjski župan. 

Največ časa so namenili pogovoru o problematiki delavstva v Sloveniji. Pri tem niso mogli mimo divje privatizacije in lastnin-
jenja. Izrazili so tudi svoje stališče ob nastajnju novih občin, katerih nastanek vsi le vzpodbujajo, nihče pa ne ve, kako bodo 
preživele in koliko bodo stale. Delegati Delavske zveze so zaskrbljeni in negotovi ob vključevanju v Evropo in NATO. Ob aktual-
nosti najrazličnejših sprav so pogledali tudi v preteklost in Branko Cajnko je povedal, da so ugotovili, da se nima kdo komu za 
kaj opravičevati. Poudarili pa so, da bo treba spomenike iz 2. svetovne vojne bolje vzdrževati, saj so ponekod že precej 
zapuščeni. 

Na konferenci so izvedli tudi volitve. Za predsednika so izbrali IVliloša Pavlico, tajnik pa je Jože Vuk. Opaziti je, da so zelo 
aktivne delavske zveze na območju Celja, Gorenjske in Primorja. Med sklepi konference je obsodba novega prometnega zako-
na, izrazili so podporo Mlademu forumu pri Združeni listi in njihovemu nasprotovanju vključevanja Slovenije v NATO. V bodoče 
naj bi prišlo še do tesnejšega sodelovanja in povezave sindikatov in Delavske zveze. 

Delegati so sklenili, da se mora predsednik in vodstvo ZLSD in DZ udeleževati vseh javnih shodov in stavk. Obsodili pa so 
tudi ravnanje vodstva v ptujski Delti. 

vlci 
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STIRJt KANDIDATI ZA PRiPStDHIKA 
a (ečina sekcij pri Območni obrtni zbornici Ptuj je že končala 
t i volilne zbore, na katerih so izvolili nova vodstva sekcij ozi-
ronna upravne odbore, določili kandidate za novo skupščino 
zbornice in predlagali kandidate za novega predsednika 
Območne obrtne zbornice Ptuj v obdobju 1998-2002. Člani 
nove skupščine zbornice bodo novega predsednika zbornice 
predvidoma izbirali med štirimi kandidati: Viktorjem Cvetkom, 
Borisom Krajncem, Jožetom Milošičem in Romanom Toma-
ničem. Njhovo kandidaturo mora pred izvolitvijo potrditi orga-
nizacijsko-kadrovska komisija pri Območni obrtni zbornici 
Ptuj. Volilni zbor sta oziroma še bosta v tem tednu opravili 
sekciji tekstilcev in kleparjev. Po sprejetem rokovniku volilnih 
opravil naj bi novo vodstvo Območne obrtne zbornice Ptuj 
dolžnost prevzelo s prvinn julijem. 

PTUJČANKi V FINALU IZBORA ZA 
NAJLEPŠO SIOVENKO 

f finale izbora za najlepšo Slovenko, ki bo 1 9. junija, sta se 
uvrstili dve Ptujčanki: Gordana Ogrizek in Maja Lešnik. 

Znova lep uspeh ptujskih deklet. 

5. PITLJIN DAN 

Prodajalne Petlja praznujejo letos peti Petljin dan. Tradicio-
nalno srečanje s kupci in poslovnimi partnerji bo 24. junija 

pred prodajnim centrom Petovia ob Dravi. Ob 18. uri bo za 
otroke pela Ronnan Krajnčan, ob 20. uri bo nagradno žreban-
je, zatem pa bo za zabavo in ples igral znani ansambel Šta-
jerskih sedem. 

V PETEK IN NEDiUO NA KTV SORiŠMiCA 
gk ipa kabelske televizije Gorišnica je bila v maju ponovno 
Kzelo delovna, za ta konec tedna pa je pripravila kroniko ak-
tualnih dogodkov z vseh koncev občine. Kronika bo na spore-
du v petek, 5. junija, ob 20. uri in ponovitev v nedeljo, 7. ju-
nija, ob 15. uri. Tokrat bodo na kabelski televiziji predstavili 
aktivnosti v občini pri ustanavljanju regij, poročilo z 41. seje 
občinskega sveta, zdravstveni dom v Cirkulanah je tik pred 
odprtjem, gradbena dela v večnamenski dvorani v Gorišnici, 
položili so temeljni kamen za izgradnjo prizidka k osnovni šoli 
Cirkulane, poročilo s posveta na temo Razvoj Haloz po letu 
2000, kako je bilo na Dominkovi likovni koloniji, občni zbor 
upokojencev Gorišnica in stranke SKD, rezultati gasilske lige, 
nasvet policije in za konec so pripravili tudi športne rezultate. 
(TM) 

V SOBOTO IN NEDELJO NA PTUJSKI TV 

f soboto je na programu informativna oddaja z vrsto zani-
mivih prispevkov o aktualnih dogodkih v Ptuju in okolici. 

Podpis dogovora o menjavi objekta pošte z zemljiščem na Mi-
noritskem trgu je osnova za začetek obnove fasade minoritske 
cerkve v Ptuju, že šestič so se v Ptuju srečali mladi raziskovalci 
Spodnjega Podravja, Prlekije in Prekmurja, Emona-Merkur je 
posodobila Supermarket v Mariboru, občine na Ptujskem se 
želijo povezati v pokrajino, no to temo bo govoril župan 
mestne občine Miroslav Luci, prieške občine so "obiskali" ude-
leženci 3. prieške konjenice, v Ptuju pa so odprli tudi dve 
razstavi: Oprostite, kje je stranišče in slike članov likovne 
sekcije DU Ptuj. 

Pr iprav i la : M G 

PTUJ / 7. SEJA SVETA SKD 

Predhgmia pokoininsha 
i^onmi m inon 
v soboto so se v minori tskem samostanu na Ptuju sestal i 
č lani sveta S K D in nadaljevali svojo 7. prekinjeno sejo. Za 
zaprtimi vrati so obravnavali aktualne pol i t ične teme, nato 
pa na novinarski konferenci seznani l i javnost z rezultati. 

Zaradi neusklajenosti v zvezi s po-
kojninsko reformo so v SKD 
zaskrbljeni. Predlagana reforma bi 
po besedah Lojzeta Peterleta pris-
pevala k povečanju javnega dolga in 
ohranjanju privilegijev. V stranki 
so kritični tudi do vladne makroe-
konomske politike, ki ne zagotavlja 
odpiranja novih delovnih mest. Ob 
sedanjem številu brezposelnih, med 
katerimi je tudi veliko mladih, je 
nesmiselno govoriti tudi o po-
daljšanju delovne dobe in večstebr-
nem sistemu. SKD ne podpira 
predloga Slovenske ljudske stranke 
o kmetijskoi-gozdarski zbornici, saj 
bi dodatno prispeval k centralizaciji 
Slovenije. SKD protestira tudi proti 
neodgovornemu ravnanju vladne 
koalicije v zvezi s sporazumom o 
obmejnem prometu in sodelovanju 
Slovenije in Hrvaške, ki ni v skladu 

z nacionalnimi interesi, so poveda-
li na tiskovni konferenci po seji 
sveta. 

M Z , S T A 

Člani sveta SKD na Ptuju. Foto Kosi 

Pomladna vetrnica 
Prva junijska soboto na Ruju že nekaj 

let pripada najmlajšim, seveda v družbi 
staršev in članov Društva prijateljev mla-
dine Ruj. Letošnja Pomladna vetrnica se 
bo v pisani družbi vrtela v soboto, 6. juni-
ja, od 15. do 19. ure na igrišču med vrtce-
ma Raičeva in Med vrti 11 - blizu parki-
rišča pod gradom. 

DPM Ptuj pripravlja prireditev sl(upaj s 
Centrom interesnih dejavnosti, ptujskimi 
vrtci, društvoma Sožitje in Sončel< ter Za-
vodom dr Marijana Borštnarja iz Dornave. 
S programom bodo sodelovali tudi mla-
dinski oddelek Knjižnice Ivana Potrča, 
učenci ptujske glasbene šole, otroška 
trgovina Pikapolonica z igralnim kotičkom 
Knex in v Nemčiji živeči slovenski skladatelj 
Janko Jezovšek. Ker bo naš gost pripeljal 
svoje sodelavce z Opero mobile naravnost 
iz Nemčije, vse otroke - male in velike - po-
sebej vabimo v glasbeno delavnico, za ka-
tero je potrebno samo veselje, brez notne 
učenosti. Otroci bodo lahko ustvarjali še v 
naslednjih delavnicah: slikanje na svilo, sli-
kanje na steklo, slikanje na glinaste lončke, 
risanje po asfaltu, oblikovanje z glino, obli-
kovanje s testom, izdelava veternic, likovna 
delavnica, plesna delavnica. 

Za lačne in žejne bo poskrbljeno. Tudi le-
tos si bo potrebno palačinko prislužiti -
kako, naj ostane še skrivnost V primeru 
dežja bomo glasbeno delavnico, izdelavo 
vetrnic in palačinke preselili v Narodni 
dom, ostale delavnice pa odpadejo. Ker pa 
nas vreme doslej še nikoli ni pustilo na ce-
dilu, smo prepričani, da bo zdržalo tudi le-
tos. 

Mnogim sponzorjem, ki so podprli prire-
ditev, se bomo zahvalili na prireditvi in v 
naslednji številki Tednika. 

Vabljeni vsi, ki se v naši dmžbi počutite 
dobro - in pripeljite s sabo še koga. s kate-
rim želite vrteti letošnjo Vetrnico! 

Nevenica Ger i PTUJ / Z 41 . SEJE MESTNEGA SVETA 

Proff gradnp usMtme 
b t m It« ^ m r e l ^ U š 
Prvi del 41. seje sveta mes tne občine , ki je bi la 28. maja, j e 
bil v okviru točke pobude in vprašanja v znamenju razprav o 
predvideni gradnji asfa l tne baze na Zagrebški cest i v Ptuju, 
ki razbuija krajane tega območja in ki naj bi dodatno obre-
meni la tamkajšnji že tako obremenjeni prostor. Svetnike j e 
še posebej zanimalo , zakaj se predstavniki obč inske uprave 
n i so udeleže l i l i javne razprave za pridobitev lokaci jskega 
dovoljenja, zakaj j e oddelek za okolje , prostor in gospodars-
ko infrastrukturo dal predhodno mnenje k tej lokacij i brez 
njihovega sodelovanja in podobno, kjer pa je - če to prizna-
m o ali ne - zavaroval interese neposredno prizadetih kra-
janov in drugih, ko je zapisal , da j e za lokaci jo betonarne 
potrebno naredit i presojo vplivov na okolje , razrešiti dovoz 
do objektov in doseč i dogovorr s krajani ter da je možnos t 
omenjene lokacije potrebno preveriti v pos topku predloka-
cijske razprave. 

Glede na dosedanje razprave v 
mestni četrti Breg sta svetnika 
Liste KS mesta Ptuja Franc 
Štrucl in Boris Gornik tudi 
vprašala, ali bo mestna občina dala 
pozitivno soglasje k predvideni 
gradnji, ker imajo v četrti vrsto po-
mislekov na to lokacijo glede na 
njeno lego v bližini živilske in-
dustrije, izvira turniške Stu-
denčnice in ob stičišču bodoče ma-
gistralen ceste Maribor - Ptuj z 
Zagrebško cesto ter glede na 
predvidene projekte s turniškim 
gradom in njegovo okolico. Po nji-
hovem prepričanju lahko asfaltna 
baza bistveno poseže v naravno in 
bivalno okolje v mestni četrti 
Breg. Dodatno pa je razpravo o 
tem vprašanju spodbudil Franc 
Premužič (LDS), ko je kolege 
svetnike vprašal, ali vedo, da se bo 
asfaltna baza gradila, kljub temu 

da so na 34. seji mestnega sveta 
sprejeli drugačen sklep. Iz razpra-
ve je bilo zaznati vrsto polemičnih 
tonov, tudi o svetniškem nezau-
panju do dela strokovnih služb 
mestne uprave, še posebej pa o 
razhajanjih pri mnenjih, ki jih je 
za enako stvar dajejo v upravni 
enoti oziroma občini. Če gre za 
strokovne zadeve, razhajanja v 
mnenjih po prepričanju svetnikov 
mestne občine ne bi smelo biti. 

O nameravani gradnji asfaltne 
baze naj bi bilo več znanega po 
ponedeljkovem pogovoru v mestni 
četrti Breg, kjer naj bi se sestali vsi, 
ki jih gradnja v takšni ali drugačni 
obliki prizadeva. Ali bo v resnici 
tako, bomo videli, sklicatelji so ga 
namreč sklicali brez poprejšnjega 
dogovora s podjetjem Tampon kot 
nosilcem investicije. Zanimivo pri 
vsem tem pa je, da mestna občina k 

tej gradnji daje le mnenje, to pa za 
izdajalca lokacijskega in gradbene-
ga dovoljenja ni obvezujoče; obve-
zujoče bi bilo soglasje, ki pa ga v 
tem primeru ni. 

KAJ Z GOSTINS-
KIMI OBJEKTI 
POD GRADOM 

Za pobude in vprašanja so tokrat 
mestni svetniki in svetnice porabi-
li dobro uro in pol, čeprav so se do-
govorili, da tej točki namenijo le 
po pol ure na vsaki seji in da jaj 
pripravljajo pisna vprašanja. Ker 
pa poslanske skupine po ugotovit-
vi predsednika sveta Milana 
Čučka (LDS) ne delajo, kot bi mo-
rale, do tega tudi prihaja, sam pa 
nima srca, da bi razpravo, ki opo-
zarja na vrsto pomembnih zadev, 
prekinil. Bo že držala ugotovitev 
svetnice LDS Lidije Majnik, da 
ker v mestnem svetu nimajo izde-
lane nobene strategije za nobeno 
področje, so pač pobude in 
vprašanja priložnost, da se opozori 
na aktualne in pereče zadeve. 

Od drugih vprašanj in pobud 
povzemamo še eno od vprašanj 
poslanske skupine SDS, ki ja.dala 

sicer šest pobud in vprašanj, o ka-
terih naj bi se opredelil mestni 
svet. Gre za vprašanje trajne 
rešitve spremljajočih objektov pod 
gradom. Iz sklepa iz leta 1996 
namreč izahja, da gre pri postavit-
vi Čebela bara zgolj za začasno 
rešitev ter da bo trajna rešitev 
spremljajočih objektov (gostinska 
ponudba, prodaja spominkov in 
podobno) predstavljena v na-
jkrajšem času. 

Potem ko so se ptujski svetniki 
in svetnice izčrpali v drugi točki 
dnevnega reda, v pobudah in 
vprašanjih, so v nadaljevanju 
obravnavali in brez bistvenih pri-
pomb potrdili druge točke 
dnevnega reda, tudi pismo o na-
meri za ustanovitev pokrajine 
Spodnje Podravje s Prlekijo in po-
budo za njeno ustanovitev. Poslov-
no poročilo o GIZ Poetovio vivat 
pa bodo obravnavali na junijski 
seji. To pa bo tudi priložnost za te-
meljit pogovor o delu GIZ v 
bodoče oziroma o tem, v ko-
likšnem deležu bo mestna občina v 
bodoče še sofinancirala program 
združenja. Zdajšnja štiriletna -po-
godba namreč poteče julija. 

M G 

( t e V O R I SE ... 
••• D a je za juršinskega župana 
^^Uičilno, da se znajde v vsaki situ-
^ciji. Ko se je gorišniški pred krat-
kim (po intervenciji kolegov) kopal 
^ Dravi, se je juršinski na varnem 
^regu zmakal od znotraj. 

... T>\ postaja ptujsko mesto boga-
tejše za eno luknjo. Gre za luknjo 
na golf igrišču. To eno jim bo od 
osemnajstih lukenj posodila nova 
občina Hajdina v spomin na štiri-
letno partnerstvo. 
... DA je Vid češenj sit, letos pa bo 

'ižf ptvkm občinskem prazniku sit 
k drugih, tudi tekočih dobrot. 
... DA mestni svetniki niso za as-
faltno bazo na mestu nekdanje be-
tonarne. Beton je beton, z asfaltom 
pa se lahko tudi opečeš. 
... DA je ljubljansko ocenjevanje 
še enkrat dokazab, da imamo Slo-
venci dobro vino. Policija pa žal 
trdi, da je tudi novi prometni za-
kon zeb dober in učinkovit. 
... DA se letos obeta še kako-
vostnejši letnik. Večiruj bo pozne 
in prepozne trgatve, saj vina ne bo 
kam vlivati. Najbolje bo, če vsi 
počakamo na ledeno vino. 

... DA ministrstvo za kmetijstvo 
pripravlja za zmanjšanje zabg 
vina posebne ukrepe: podaljšane 
dopuste, več veselic, brezplačne 
taksi prevoze vinsko ogretih tujih 
in domačih gostov. Pokrovitelj 
vseh teh akcij bo Makedonijavino. 
... DA se bolezen šolskih okolišev 
iz mestne občine širi navzven. 
Obolevnost so zaznali tudi v Dor-
navi in Juršincih, kjer imajo vsak 
svoje apetite po hlaponskih otro-
kih. 
... DA je problem pomanjkanja ot-
rok rešljiv samo s posebnim, učin-
kovitim cepljenjem. 



LENART / SREČANJE MLADIH TEHNIKOV 

Na/več uspeha 
za gpstitelie 

Na osnovni šoli Lenart je bilo 7. 
tekmovanje in 22. regijsko srečanje 
mladih tehnikov Podravja. Največ 
uspeha so imeli tekmovalci iz Le-
narta, ki so zmagali v znanju in 
veščinah s področja ekologije, 
avtomobilčkov na električni pogon 
in estetika, ladijskih modelih, izde-
lavi tehnične dokumentacije, pri 
modelarskih zmajih in nalogah v 
konstrukcijah iz elektrotehnike. 
Uspešni so bili tudi mladi tekmo-
valci iz osnovnih šol Bojana Ilicha, 
Tabora, Ludvika Pliberška, Franca 
Rozmana-Staneta in Franceta 
Prešerna iz Maribora, Olge Meglič 
s Ptuja, Rač, Benedikta, Juršincev, 
Kidričevega, Dornave, Vidma, 
Sladkega Vrha, Frama, Voličine in 
Ruš. Tekmovanje in srečanje je 
zgledno pripravila in organizirala 
osnovna šola Lenart v Slovenskih 
goricah. 

Zmagovalci po panogah: ek9logija: 
Jan Borucky in Jure Lopič, OŠ Janka 
Glazerja-Ruše; avtomobilčki na 
električni pogon: Simon Rojko, OŠ 
Lenart; avtomobilčki - estetika: 
Samo Lukavečki, OŠ Lenart; video-
film: Tadej Srdinšek, OŠ Videm-
Leskovec; naloge in konstrukcije iz 

robotike: Samo Kralj in Goran 
Štumberger, OŠ Olge Meglič-Ptuj; 
naloge in konstrukcije iz elektroni-
ke: Tomaž Janžekovič in Tilen 
Mrgole, OŠ Olge Meglič-Ptuj; kon-
struiranje z elektronsko zbirko: 
Tomi Kovačec, OŠ Juršinci; naloge 
in konstrukcije iz elektrotehnike: 
Mitja Krajnc, OŠ Lenart; učenčeva 
domača delavnica: Matej Vaupotič, 
OŠ Videm; razstava tehničnih izdel-
kov: Jani Toplak, Voličina; tradicio-
nalne tehnologije: Jure Krempl OŠ 
Poljčane; modeli raket s padalom: 
Manuel I>epir, OŠ Bojana Ilicha; ra-
ketoplani: Jure Škofič, OŠ Bojana 
Ilicha; modeli raket s padalom-na-
cional: Borut Blažič, OS Fram; mo-
delarski zmaji: Jože Senekovič, OŠ 
Lenart; ladijski modeli: Rok Kur-
nik, OŠ Lenart; konstrukcije s 
Fischer Technic: Peter Rine, OŠ 
Ludvika Pliberška; lego dacta: Blaž 
Horvat, OŠ Videm; prostoleteči jad-
ralni modeli: Mitja Zamuda, OŠ 
Breg; izdelava tehnične dokumenta-
cije: Matej Vogrinčič, OŠ Lenart; iz-
delek iz lesa z električnim ročnim 
orodjem: Jani Toplak in Branko 
Koročec, OŠ Voličina. 

M. Toš 

KOMENTIRAMO / K O M E N T I R A M O 

Bo Lenart dobil javni 
zavod za kultun? 

Za lenarško kulturno življenje je še vedno značilno ljubiteljsko ustvar-
janje, saj poklicnih kulturnih ustanov razen Matične knjižnice nimajo. 
Knjižnica je že desetletja eno od pomembnih središč kulturnega dogajan-
ja v občini in tudi v širšem prostoru osrednjih Slovenskih goric. V pretek-
losti je pripravila več odmevnih razstav in podobnih prireditev, s katerimi 
je veliko prispevala k zaznamovanju pretekle In polpretekle zgodovine 
krajev med Dravo in Muro. 

Lenarška Matična knjižnica se spopada s pomanjkanjem prostorov, ki 
onemogoča širitev dejavnosti. Prostorsko stisko so pred kratkim nekoliko 
omilili, saj so dobili nekaj dodatnih prostorov v zgradbi v Nikovi ulici 9. Ure-
dili so tudi pravljično sobo za najmlajše, ki so vselej prijazni gostje te usta-
nove, brez katere ne bi bilo marsikatere večje prireditve in srečanja. Zdaj res-
nično upajo, da se bo kmalu uresničila še želja po novem prizidku. Načrti 
zanj so že narejeni, treba bo zagotoviti le še denar - nekaj v občini Lenart in 
nekaj v ministrstvu za kulturo. 

Poleg knjižnice je lenarško kulturno življenje in dogajanje v zadnjih petih le-
tih dodobra razgibala galerija Krajnc. Znani likovnik in organizator Konrad 
Krajnc je v središču Slovenskih goric uredil galerijo, v kateri je bilo doslej več 
izjemno kakovostnih razstav. Sodelovali so številni priznani slovenski likovni 
umetniki, akademski kiparji in slikarji. Galerija ima tudi likovno šolo, ki jo 
obiskujejo mladi Lenarčani in okoličani. Vse drugo pa sloni na ljubiteljstvu v 
kulturnih društvih, ki so povezana z Zvezo kulturnih društev občine Lenart. 
Kljub pomanjkanju denarja in kadrov je ljubiteljstvo v lenarški občini ohranilo 
obseg in se na nekaterih področjih celo obogatilo z novimi oblikami kulturne-
ga ustvarjanja. Negovanju tradicije tako dodajajo še elemente alternativnosti. 

Zelo resno pa v Lenartu razmišljajo o ustanovitvi javnega zavoda za kultu-
ro. Pobude so dobre, treba jih bo strokovno proučiti in čimprej spraviti v 
življenje. V dobro kulture seveda. 

M.roi 

FRANC FIDERSEK / ZLATI JUBILEJ ČASOPISA TEDNIK - 22. 

Naše rojstno leto 1948 
Pogovor je nanesel tudi na 

njegovega najmlajšega sina 
Miha, ki sem ga tudi poznal. 
"Ah, Pacek, moj Pacek je velik 
idealist, poln je velikih misli, 
blestečih načrtov, ki se lahko 
rojevajo le v glavi idealista," je 
dejal. Pritrdil sem mu in dodal, 
da tisto, kar se nam danes zde le 
še velike misli, lahko jutri pos-
tanejo že stvarnost. 

Pripomnil je, da sem najbrž 
tudi jaz tak idealist, potem pa 
vprašal Marijo, ali mi lahko 
zaupa, ali lahko z mano govori 
odkrito. Prepričevalno mu je 
pritrdila. Verjel ji je in nadalje-
val: "Sicer pa je vseeno, star 
sera, odpisan, dobil sem dovolj 
udarcev usode, nič več me ne 
more prizadeti, zato rad govo-
rim, kar mislim, da tako blažim 
svojo bol..." 

Izpraznil je kozarec, se 
zastrmel v mizo in nadaljeval: 
"Vi mladi, ki mislite, da ste že s 
sedemnajstimi leti postali na-
jpametnejši, ste pravzaprav veli-
ki sanjači, V bistvu ste še otroci, 
zato se lahko zgodi, da boste ve-
like ideje zmaličili. Revolucija 
je na pohodu, spremlja jo revo-
lucionarna neumnost, manjka 
vam pa izkušenj in znanja, da bi 
se neumnosti znali upreti... Go-
vorim iz življenjskih izkušenj. 
Res je, včasih človek lahko na-
preduje tudi s svojo neumnost-
jo, toda ta pot ne vodi do cilja ... 
Vsi trobite v en rog, vendar to ni 
prava glasba. Ta cirkus, ki se ta 
čas dogaja v Ptuju, to je gola no-
rost. Eni trdijo, da bo svet 
uničen v ognju, drugi, da ga bo 
zagrnil led, jaz pa pravim, da bo 
končal v lastni neumnosti... Ne 
poznam ozadja obtožb 
boljševiške partije proti naši. 
Prav je, da so jim rekli "njet", da 
jim niso slepo pokorni. Toda ta 
proces na Ptuju, te aretacije in 
sumničenja. Ne verjamem, da 
so vsi ti trobili v boljševiški rog. 
Po mojem gre bolj za obračun s 
starimi Ptujčani, ki so zakrivili 
to, da so zaradi prevelikih 
lastnih spoznanj izražali 
črnogledost. Desničarsko inteli-
genco je ta mlada povojna oblast 
postavila na stranski tir takoj na 
začetku, ko smo se vračali iz 
pregnanstva in taborišč. Prime-
ri Hasl, Skaza, Šegula, Zupančič 
pa kažejo, da je sedaj prišla na 

vrsto tudi domača levičarsko 
usmerjena inteligenca. Kje se 
bo to končalo, bog vedi. Najbrž 
boste ostali sami mladi s svojim 
zanesenjaštvom, prišleki v Ptu-
ju pa vam bodo komandirali po 
svoje. Sumničenja in 
obtoževanja so se šele začela, 
kdaj se bo to končalo, kdo lah-
ko na to odgovori?" 

Nekoliko sem mu poskušal 
ugovarjati, trditi, da ni povsod 
vse tako črno in brezizhodno, 
da vsi ljudje, ki so bili od dru-
god poslani na položaje v naš 
okraj, niso slabi, da se bodo 
stvari sčasoma uredile in po-
dobno. Nato je tudi sam svojo 
črnogledost obrnil na svetlejše 
barve. "Prav imaš, čas je pra-
vičen sodnik in pokaže resnico. 
Žal lahko medtem mladost že 
postane starost in obžalovanje 
mladostnih neumnosti prizade-
tim nič ne pomaga. Tudi neka-
teri od sedanjih prišlekov bodo 
ostali tu, z leti bodo že stari 
Ptujčani, mislili in čutili bodo s 
tem našim mestom. Tudi sam 
sem bil po prvi vojni v Ptuju 
prišlek. S svojo vipavsko živah-
nostjo, oplemeniteno s prleško 
in haloško, sem si hitro prido-
bil zaupanje med preprostimi 
ljudmi, spoštovanje med Slo-
venci, le ptujskim nemčurjem 
sem bil vedno bolj v želodcu, 
danes pa sem od vseh odpisan 
... Človek je rojen zato, da se 
bori za plemenite ideje, zanje 
tudi trpi, vendar vzdržati mora, 
preživeti. Od padlih in 
odpadlih ni koristi." 

Pogled na uro me je opozoril, 
da bo treba končati, sicer zamu-
dim na avtobus. Remec mi je ob 
koncu še zabičal: "Molči o tem, 
kar sem povedal, vendar raz-
mišljaj. Kdor molči, ga ljudje ne 
prezirajo, prezirajo tistega, ki 
veliko govori. Predvsem je treba 
veliko brati, ne požirati knjig, 
prebrati večkrat, potegniti nauk 
iz prebranega in si ga zapomni-
ti. To je pravo branje!" 

Poslovila sva se. Njegove 
besede sem si dobro zapomnil, 
glavne misli sem si zabeležil in 
zapis shranil med svojimi kon-
cepti literanih poskusov. Čep-
rav sem takrat po eni strani 
mislil, da iz njegovega govor-
jenja izhaja bol odpisanega 
meščanskega politika, da iz 

svojih življenjskih izkušenj 
vidi stvari preveč črno, v mar-
sičem pa sem mu dal tudi prav, 
saj je bil vendar pisatelj in 
prepričan sem bil, da taki ljudje 
vedo več od drugih. Rad bi se 
bil še kdaj srečal z njim, vendar 
ni bilo priložnosti, saj je dr. 
Alojzij Rumec umrl 21. novem-
bra 1952 v Ptuju. 

USTANOVLJENA 
UPRAVA NAŠEGA 
DELA 

Okrajno glasilo Naše delo je 
še naprej urejala Mija Stefe z 
okrajnega poverjeništva za 
prosveto. V zapisniku sestanka 
kolektiva tega poverjeništva z 
dne 17. avgusta 1948 pa zvemo, 
da so ustanovili upravo časopi-
sa, ki bo zaenkrat delovala v 
okviru prosvetnega poverje-
ništva, in da je bil tam 
nameščen Franjo Rebernak, 
do tedaj učitelj v Vitomarcih, ki 
tudi "izpolnjuje pogoje za ta-
kojšen sprejem v KP". Franjo 
Rebernak se je z vso mladostno 
energijo lotil dela, seveda stro-
go po navodilih urednice Mije, 
in je že precej sodeloval pri ob-
likovanju četrte številke. V 
njem je poleg obširnega 
poročila s procesa, ki sem ga že 
opisal, bilo objavljeno tudi, kaj 
so sklenili na okrajnem plenu-
mu OF, ki je bil 13. avgusta v 
Ptuju. Na njem so sklenili: 

- da bodo do konca avgusta 
reorganizirali odbore OF in jih 
povsod očistili oportunističnih 
elementov, kulakov in drugih 
sovražnikov ler vanje vključili 
nove ljudi iz vrst mladih, 

- da mora vsak krajevni odbor 
OF na svojem območju orga-
nizirati borce za čim večji pri-
delek in v akciji vključiti čim 
več kmetov, 

- da bodo vse zadružne domo-
ve dogradili po planu do kong-
resa KPS, pomagali pri izvedbi 
volitev v odbore AFZ in jih po-
magali organizacijsko utrditi, 

- da bodo poživeli delo, po 
potrebi pa tudi na novo orga-
nizirali uprave socialnega fon-
da, 

- v odborih OF bodo poskrbe-
li, da bodo ti imeli točen 
pregled nad delom množičnih 
organizacij, kmetijskih zadrug. 

krajevnih ljudskih odborov in 
krajevnih ljudskoprosvetnih 
svetov, 

- vso skrb bodo namenili 
ljudskoprosvetnemu delu, iz-
vedli propagando za naročanje 
časopisov, da bo vsaka hiša 
naročena vsaj na enega, 
predvsem na okrajno glasilo 
Naše delo. 

Roki za izvršitev naštetih na-
log so bili zelo kratki, le nekaj 
tednov, največ mesecev, čeprav 
je vsak količkaj izkušen aktivist 
vedel, da naštetega ne bo moč 
opraviti v tako kratkem času, 
vendar tega ni nihče javno po-
vedal. Zato so se podobni sklepi 
pojavljali še na naslednjih se-
jah. Kljub razmeroma dobri le-
tini je tedaj oblast začela skra-
jno štediti tudi pri preskrbi 
prebivalstva. Uvedenih je bilo 
osem vrst živilskih nakaznic -
za lahke, srednje in težke dela-
vce (za zaposlene) in navadne 
za tiste, ki niso bili zaposleni in 
doma niso pridelovali hrane, 
ter štiri vrste za otroke od do-
jenčkov do 16 let starih po sta-
rostnih skupinah. Že s septem-
brom so krepko zmanjšali šte-
vilo nakaznic za navadne pot-
rošnike na podeželju, češ da je 
bila žetev in da ima vsak 
podeželan vsaj za nekaj me-
secev kruh doma. KLO so mo-
rali za mesec september kmeto-
valce obremeniti z novim -
povečanim planom odkupa 
prašičev in goveda. Med kme-
tovalci je to povzročilo precej 
kritike, vendar pomagalo ni 
nič. Začeti je bilo treba je-
sensko setev, priskrbeti potre-
bno seme ozimnih žit in zago-
toviti, da bo plan posejanih 
površin presežen. V to akcijo so 
bile krepko vprežene tudi kme-
tijske zadruge, ki jih je bilo te-
daj v okraju 70, na okrajni zad-
ružni zvezi pa so priganjali, da 
je 22 KZ še treba ustanoviti, saj 
"mora vsak KLO imeti svojo 
kmetijsko zadrugo". Nekaj no-
vic s tega področja je bilo ob-
javljenih tudi v 5. številki 
Našega dela, ki jo je v glavnem 
že pripravil Franjo Rebernak, 
čeprav je bila zapisana kot 
urednica še Mija Stefe, ki je 
morala medtem nenadoma odi-
ti iz Ptuja. 

PTUJ / KONCERT UČENČEV 
GLASBENE ŠOLE 

Kar se Janezek nauii... 
Mladi godalci pod vodstvom prof. Mete Gregi Trop, harmo-

nikarji pod taktirko Marjete Babic in pihalci pod dirigents-
kim vodstvom prof. Marjana Rusa, vsi učenci glasbene šole 
Karola Pahorja so v veliki dvorani Narodnega doma 19. maja 
ob 19. uri navduševali premalo številno občinstvo. S svojim 
izvajanjem so napovedali, da jih bomo lahko, vsaj upamo, 
poslušali tudi takrat, ko bodo že Janezi. 

Na koncertnem listu je bilo zapisano, da sta delo in življenje v 
orkestru za mlade posebnega pomena, ker se naučijo prevzemati 
obveznosti in odgovornosti, hkrati pa občutijo zadovoljstvo po 
napornih vajah in uspešnih nastopih. Prav zaradi številnih vaj, 
ki so obveznost in hkrati odgovornost, bi nas moralo tamkaj se-
deti več, tudi novinarjev in tistih, ki se profesionalno ukvarjajo 
z glasbo, in s svojo prisotnostjo oceniti in nagraditi mlade glas-
benike in seveda njihove profesorje. 

Čestitke izvajalcem in hvala učiteljem! 
Kristina ŠamperI Purg 

Pred sto leti je na 
Slovensko pripeljal 
prvi avto 

Niti na kraj pameti mi ni 
padlo, da bodo v Tednikov! 
knjigarnici dobili prostor tudi 
avtomobili. Ker avtomobilom 
je tako in tako namenjenih 
preveč časopisnih in revijal-
nih strani, preveč krojijo 
vsakdanjik. Koliko avtomo-
bilskih salonov je vzniklo 
zadnja leta! In brezštevilni so 
reklamni oglasi za avtomobi-
le! Pred leti je bilo pogosto 
rečeno, da je nogomet na-
jpomembnejša postranska 
reč na svetu; danes enako 
velja za avtomobile. Toda saj 
veste, da se zarečenega kru-
ha največ poje in današnja 
knjigarnica je namenjena 
jeklenim konjičkom, kajti le-
tos mineva sto let, odkar je 
prvi avtomobil pripeljal na 
slovensko. 

Natančno se je to zgodilo 
15.novembra 1898, ko je ta-
krat triindvajsetletni baron 
Anton Codelll pripeljal avto z 
Dunaja v Ljubljano. To je tudi 
dan prve avtomobilske nes-
reče pri nas, saj se je baron 
Codelli zaletel v zapomlco 
mltninske postaje pod Troja-
nami. Prvi avto - kočija brez 
vprege- je bil benz velo 
comfortable z dvema 
sedežema na klopi in s 
sedežem spredaj za otroka, 
ki je gledal nazaj. Nejevoljni 
Ljubljančani so se pritoževali 
nad divjanjem mladega Co-
dellija - kar 27 km na uro je 
drvel njegov avto. Kakšni so 
bili prvi avtomobili in kako se 
je razvijala najbolj zaželena 
pločevina, lahko preberete v 
naslednjih knjigah: 

STARI 
AVTOMOBILI 

je naslov poučne knjige o 
avtomobilih iz let 1885 do 
1940 avtorja Juraja Porazika 
in ilustratorja Jana Oravca. 
Knjiga je izšla pri Mladinski 
knjigi leta 1988 v prevodu 
Marijana Krušiča. Ima 220 
bogato barvno ilustriranih 
strani z natančnimi podatki o 
posameznih avtomobilih, 
prvih 43 strani pa je namen-
jenih zgodovinskemu pregle-
du avtomobilizma. Zanimivi 
tehnični podatki so popest-
reni z zgodbami o lastnikih 
avtomobilskih tovarn, o 
načrtovalcih avtomobilov, o 
dirkah in dirkačih tistega 
časa. V knjigi je prikazanih 
več kot 500 različnih tipov 
starih avtomobilov. 

Z VOZILI 
SKOZI ČAS 

je delo domačega avtorja 
Sandija Sitarja, ki je izšlo pri 
Prešernovi družbi leta 1995. 

Dvesto sedemindvajset stra-
ni je imenitno poljudno bran-
je, podkrepljeno z barvnimi 
fotografijami in ilustracijami. 

Doktor Sandi Sitar je bil ro-
jen leta 1937 v Ljubljani in je 
profesor zgodovine ter dok-
tor zgodovinskih znanosti. 
Med drugim se je ukvarjal z 
novinarstvom, urednikovan-
jem, scenaristiko in pisanjem 
knjig. Z vozili skozi čas je nje-
gova trinajsta knjiga in 
predstavlja zgodovino v sve-
tu ter vzporedno primerja 
domače razmere. Knjiga za-
jema po uvodnem delu nas-
lednja poglavja: Od hoje do 
kolesa. Vozovi, Dvokolesa, 
Motocikli, Avtomobili, Tirna 
vozila. Ladje, Baloni, Letala, 
Vesoljska vozila In na koncu 
je navedena literatura, ki je 
bila podlaga knjigi. 

S KOČIJO OD 
ALP DO MORJA 

je naslov knjižne novosti iz 
zbirke založbe Mladika z 
naslovom Ilustrirana zgodo-
vina Slovencev za otroke. 

Doslej so v tej seriji izšle nas-
lednje imenitne poučne knji-
ge: Tu bo naš dom; Polje, 
kdo bo tebe ljubil; Življenje v 
graščini; Toplo je na grmadi; 
Meščani na Slovenskem v 
Prešernovi dobi; Slovensko 
leto 1848; V Ameriko in Prvi 
med junaki je naš kranjski 
Janez. 

Eva Holc je na oseminštiri-
desetih straneh zanimivo 
razložila zgodovinski razvoj 
cestnega omrežja, potovalne 
navade in prve cestne pre-
dpise, kakšne so bile potne 
listine in kako so jo odnesli 
cestni roparji. Knjigo je na-
zorno in vabljivo ilustrirala 
Andreja Peklar ter je namen-
jena mlajšim bralcem, a tudi 
odraslim je lahko prijetno in 
kratkočasno branje. 

Ullana Kiemeniie 
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Ogrevanje z lesom (biomoso) 
fe pogledamo avstrijske izkušnje i biomaso, je od začetka 80. 
let oziroma drugegega "naftnega šoka" Avstrija politično in fi-
nančno podprla razvoj in uvajanje obnovljivih virov energije. 
Največje uspehe je dosegla predvsem na področju rabe bioma-
jê  kjer so bile razvite napredne tehnologije za njeno rabo za 
Individualna kurišča in tudi tehnologije za večje sisteme za 
ijaljinsko ogrevanje. Zgrajena je bila vrsta sistemov daljinske-
ga ogrevanja za vasi in mesta, katerih toplotna moč trenutno 
i]o$ega 2200 MW. Obnovljivi viri pokrivajo trenutno 25 odstot-
liov energetskih potreb. 

V sprejeti resoluciji o strategiji 
^činkovite rabe in oskrbe Sloveni-
je z energijo je uporaba biomase 
napisana kot ena prednostnih na-
log pri spodbujanju uporabe 
obnovljivih virov. Slovenija velja 
23 eno najbolj gozdnatih držav Ev-
rope, saj je več kot 50 odstotkov 
njene površine pokrite z gozdovi. 
V preteklosti je bila uporaba lesa 
za kurjavo zelo pogosta, s pocenit-
vijo tekočih in plinastih goriv pa je 
postala raba lesa ekonomsko manj 
zanimiva. Klasično ogrevanje na 
les je dejansko spadalo med časov-
no potratne postopke, ker ni bilo 
spremenljivo za vse hitrejši 
življenjski ritem. Vendar pa je tudi 
na tem področju tehnika ogrevanja 
z lesom naredila velik korak na-
prej, zato so tradicionalne izkušnje 
vedno bolj le še predsodki. V tem 
članku bomo poiskušali pojasniti, 
zakaj. 

Z besedo biomasa označujemo 
obnovljive vire energije, ki so 
predvsem rastlinskega izvora. Sem 
prištevamo les, lesne sekance in 
tablete, slamo, hitrorastoče ener-
gijske rastline, poljedelske 
odpadke, bioplin ipd. 

S pojavom naftne krize in ob 
spoznanju, da je količina fosilnih 
goriv omejena, ter ob večji zavesti, 
da je onesnaževanje okolja zaradi 
pridobivanja energije postalo že 
zelo nevarno za človeštvo, je večja 
pozornost ponovno posvečena lesu 
.tot viru energije. Uporaba lesa in 

sploh biomase je okolju prijazna. 
Ta prednost je očitna, če primerja-
mo emisije ogljikovega dioksida 
(CO2) pri zgorevanju biomase in 
fosilnih goriv. Pri zgorevanju fo-
silnih goriv nastaja sproščanje 
ogljikovega dioksida v zelo krat-
kem času, medtem ko je pri zgore-
vanju biomase sproščanje ogljiko-
vega dioksida nevtralno. Drevesa 
namreč črpajo pri rasti CO2 iz zra-
ka in namesto njega vračajo v at-
mosfero kisik. Pri zgorevanju lesa 
poteka reakcija med vskla-
diščenim ogljikom in kisikom iz 
zraka. Kot eden od produktov zgo-
revanja se spet sprošča ogljikov di-
oksid, količina CO2 pri zgorevanju 
pa je enaka količini pri gnitju. 

Pomena emisij CO2 se globje za-
vedamo šele v zadnjem času, saj 
ima ta sicer nestrupeni plin zelo 
velik vpliv na učinek tople grede 
in posledično na globalno segre-
vanje ozračja. Res je, da zgolj z 
uporabo biomase tega problema ni 
mogoče v celoti rešiti, lahko pa je 
eden od temeljev za njegovo obvla-
danje. 

Pri pravilnem kurjenju z lesom, 
ki praktično ne vsebuje žvepla, ne 
onesnažujemo zraka. Je domači vir 
energije, ki je vedno na razpolago 
in je tako neodvisen od različnih 
energetskih kriz. Pomembno je 
tudi to, da se izboljšuje vzdrževan-
je gozdov. Proizvodnja lesa nudi 
lahko tudi novo perspektivo za 
marsikatero slovensko kmetijo in 

odpira nova delovna mesta, še po-
sebej na bolj odmaknjenih 
področjih, saj pri predelavi lesa os-
tane cca 35% vhodne surovine kot 
odpadek, ki ga je mogoče koristno 
uporabiti. 

Za izrabo vseh naštetih prednos-
ti je potrebno poleg ustrezne 
cenovne politike, ki je v rokah 
države, največ narediti pri avtoma-
tizaciji priprave lesa, njegovega 
transporta do porabnika in kas-
nejšega posluževanja naprave. Ta 
tehnični problem je danes rešljiv, 
rešitev pa je v pripravi lesnih del-
cev take velikosti, ki dopuščajo 
kontinuirani transport. 

PRIPRAVA IN 
SKLADIŠČENJE 
LESA ZA KURJAVO 

Pri nas v glavnem kurimo les ob-
liki žaganih, cepljenih in sekanih 
polen. Kurilnost lesa je zelo odvis-
na od vsebine vlage v lesu. Tako 
ima gozdno vlažen les z vsebnostjo 
vlage 50 do 60 odstotkov kurilnost 
približno 7 MJ/kg, les, ki je skla-
diščen več let in z vsebnostjo vlage 
do 25%, pa ima kurilnost približno 
14 MJ/kg. 

Lesne delce, ki jih kurimo v po-
polnoma avtomatiziranih kotlih 
in dopuščajo kontinuiran 
transport, lahko pripravimo v ob-
liki lesnih sekancev ali kot lesne 
tablete. 

Sekanci so najenostavnejša obli-
ka lesnega gradiva. To so nasekani 
oziroma narezani delci lesa 
različnih dimenzij (do dolžine 3 
cm). Delamo jih iz sečnih in dru-
gih lesnih ostankov (grmovje, 
obcestno rastje itd). Za pripravo 
sekancev imamo na voljo ustrezne 
naprave v različnih izvedbah in 
različnih zmogljivostih. Do ne-
davnega je bilo potrebno lesni ma-
terial dodajati bodisi ročno bodisi 

z dvigalom, kar je predstavljalo 
precejšen tehnični problem. V 
zadnjem času so bili razviti siste-
mi, ki zmorejo samodejno pobirati 
v vrsti na da odložen lesni materi-
al. To omogoča posebna naprava, 
ki ima obliko bodičastega valja. 
Valj les zgrabi in pobere, posebni 
usmerjevalniki pa ga nato po-
tegnejo do sekljalne naprave, ki je 
priključena na prednje hidravlične 
priključke traktorja. Sekljalna 
naprava je konstruirana tako, da z 
lesom zagrabljeno kamenje in 
smeti odpadejo, s čimer se zmanjša 
obraba rezalnih nožev sekljalnika. 

Maksimalna debelina debel, ki 
jih naprava še zmore sesekljati, je 
25 cm, v eni uri pa zmore proizves-
ti v povprečju 25 m^ lesnih sekan-
cev. 

Od sekljalne naprave transpotira 
izmetalnik predelano maso preko 
traktorske kabine v zadaj vgrajen 
zabojnik. Ta sprejme do 10 m^ se-
kancev, čemur ustreza šest ton 
svežega materiala oziroma tri tone 
suhega lesa. Z vidika lažje predela-
ve in skladiščenja je ugodno, da 
drevesa in grmovje podremo nekaj 
mesecev pred predelavo v sekance. 
Za ogrevanje povprečne 
enodružinske hiše je potrebno na 
leto med 40 do 50 m^ sekancev. 

Lesne tablete se po posebnem 
postopku prizvajajo iz trsk in iveri 
(ponavadi ostanki iz predelave 
lesa), ki jih pri visokem tlaku stis-
kamo v trdne tablete premera 6 do 
10 mm in dolžine 5 do 30 mm. 
Postopek je enostaven in ne zahte-
va posebnih dodatkov in veziv. 
Nasipna teža tablet je 6500 N/m^ 
posušene vsebujejo 8 do 10 odstot-
kov vlage, njihova kurilna 
vrednost pa je približno 18 MJ/kg. 

TRANSPORT IN 
DOVOD GORIVA 
DO KOTLA 

Prednost drobno pripravljenega 
lesa se pokaže pri transportu do 
končnega porabnika. V ta namen 
se uporabljajo cisterne, iz katerih s 
pomočjo črpalke lesno maso 
prečrpamo v skladiščni prostor ob 
kurilnici, ne da bi prašili okolico. 

Glede na na dovod goriva do sa-
mega zgorevalnega mesta (koda) 
ločimo tri izvedbe: 

- naprava z zalogovnikom, pri 
kateri je potrebno ročno polnjenje 
zalogovnika v povprečju le vsakih 
14 dni; 

- naprava s prostorskim odvze-
mom brez mešala, ki je primerna 
za lesne tablete in manjše skla-
diščne prostore; 

- naprava s prostorskim odvze-
mom z mešalom, kjer so gorivo 
lahko tablete ali sekanci. Na tleh 
nameščeno mešalo omogoča izra-
bo prostorov s premerom do 5 
metrov. 

V zadnjih dveh primerih mani-
pulacija z lesno maso odpade. 

NAPRAVE ZA 
KURJENJE Z 
LESOM 

Lokalne naprave 
So dobro znane, zato jih ne 

bomo podrobneje opisovali. To so 
različne vrste štedilnikov, železnih 
peči, litoželeznih peči, lončenih 
peči, odprtih kaminov itd. Mogoče 
bi namenili nekaj besed lončenim 
pečem in kaminom, ki poleg deko-
rativnega učinka nudijo pri upora-
bi centralnega ogrevanja dodatno 
možnost ogrevanja. Posebno po-
membno je to v prehodnem 
obdobju, ko ni potrebno ogrevati 
cele hiše. Obstajajo tudi kombina-
cije med lončeno pečjo in central-
nim ogrevanjem. Pri tem je 
potrebno opozoriti, da mora biti 
prenosnik toplote izven šamotne-
ga dela kurišča, sicer lahko nega-
tivno vpliva na proces zgorevanja. 
Izdelavo takih kombinacij mora-
mo vedno prepustiti proizvajal-
cem, ki imajo primerne reference. 

Odprti kamini s kuriščem, odpr-
tim v prostor, imajo le 15- do 50-
odstotne izkoristke in zahtevajo 
velike količine zraka za zgorevan-
je, ki ga moramo običajno dovesti 
od zunaj. Zato moramo biti pri 
načrtovanju pazljivi in upoštevati 
nasvete strokovnjaka. 

Kotli za centralno ogrevanje 
Sem spadajo kotli za kurjenje s 

poleni, kotli na lesne sekance in 
kombinirani kotli na lesne sekan-
ce oziroma tablete. 

Kotli za kurjenje s poleni so 
kotli starejše izvedbe in so lahko 
izvedeni kot kotli s pregorevan-
jem in kotli s spodnjim odgore-
vanjem. Slaba stran teh kotlov je 
rokovanje, saj je potrebno dnevno, 
včasih pa tudi večkrat na dan nala-
gati gorivo in čistiti naprave. Tudi 
nove generacije kotlov na polena, 
ki jih izdelujejo pri nas in prihaja-
jo na tržišče pod različnimi imeni, 
kot so turbo kotli, ventilatorski 
kotli, kotli z uplinjanjem, ne mo-
rejo zagotoviti dobrega toplotnega 
izkoristka in okolju prijaznega 
obratovanja. To je posebej izrazito, 
kadar obremenitev niha med 20 in 
100 % in je zato težko izbrati pra-
vilno velikost kotla za vse možne 
situacije. Pogoje obratovanja je 
možno deloma izboljšati z 
vgradnjo vmesnega hranilnika 
toplote, ki pomaga pri izravnavan-
ju obremenitev in tudi izboljšuje 
kvaliteto gorenja lesa. 

V zadnjem času se je, posebej v 
sosednji Avstriji, zelo uveljavila 
vgradnja avtomatiziranih kotlov 
na lesne sekance oziroma tablete. 
Avtomatsko nalaganje goriva s 
polžem, vijakom in podobnim 
omogoča večjo udobnost pri roko-
vanju. Druge prednosti so: 

- kakovostno oziroma optimalno 
zgorevanje in nizke emisije in s 
tem obremenitve okolja, 

- možnost reguliranja zgorevanja 
in s tem visok izkoristek pri širo-
kem razponu obremenitev, kar po-
meni natančno regulacijo odjema 
toplote, 

kar najmanjše potrebno 

vzdrževanje in nadzor. 
Poglejmo opis sodobne naprave, 

ki naj izpolnjuje prej navedene 
zahteve. 

Dovodni polž potiska lesno 
maso v kurišče. Natančna regula-
cija je mogoča z vrtenjem polža. 
Posebno tipalo žerjavice neprekin-
jeno preverja stopnjo polnitve 
kurišča oziroma količine goriva. 
To tipalo predstavlja tudi hkrati 
regulacijo razmernika zraka. 
Vplinjanje lesa poteka na zgoreval-
nem krožniku, skozi katerega vpi-
hujemo primarni zrak. Plinaste 
komponente so dobro premešane s 
sekundarnim predgretim zrakom 
preko zgorevalnega obroča. Na ta 
način dosežemo kakovostno in op-
timalno zgorevanje in nizke emisi-
je, neodvisno od obremenitve kot-
la. Zgorele dimne pline vodimo 
skozi prenosnik toplote, kjer pre-
dajo toploto na kotlovsko vodo. V 
dimne kanale prenosnika so vgra-
jeni turbolatorji, ki zagotavljajo 
dober prenos toplote. Odstranitev 
prilepljenega pepela poteka avto-
matsko. Zrak za zgorevanju sesa 
radialni ventilator skozi kotlovsko 
izolacijo in ga predgretega tlači 
skozi zgorevalni obroč v kurišče. S 
takim načinom sesesanja zraka 
hladimo zunanje površine kotla 
ter zmanjšamo sevalne izgube in 
povečamo skupni izkoristek kotla. 
Odvod pepela poteka prek 
transportnega polža do posode za 
pepel. Ta je dovolj velika, da jo 
praznimo enkrat letno. Lesni pe-
pel ni odpadek, temveč odlično 
mineralno gnojilo. 

Za varno delovanje je bistvenega 
pomena požarna varnost. Ta se za-
gotovi s popolnim tesnjenjem za-
logovnika za gorivo. Tipalo žerja-
vice pa skrbi, da nivo žerjavice 
pretirano ne upade. Za skrajne pri-
mere pa je kotel opremljen še z 
avtomatsko gasilno napravo. 

Pripravo tople sanitarne vode 
poleti, ko je potrebna minimalna 
toplotna moč, tehnično rešujemo 
na dva načina: 

- z vzdrževanjem žerjavice; do-
vajamo le toliko lesne mase, da se 
vzdržuje žerjavica, vendar pri tem 
temperatura kotla ne sme pasti 
pod 60C. Dodatno porabo lesne 
mase za poletnih šest mesecev je 
mogoče oceniti na 2 do 3 m^; 

- z električnim vžigom; naprava 
se avtomatsko zažene, če tempera-
tura v hranilniku vode pade pod 
neko mejo (npr. 45C), in spet usta-
vi, ko je dosežena želena vrednost 
(npr. 85C). 

Seveda pa je možna tudi mikro-
procesorska regulacija delovanja 
kotla kot pri kotlih na tekoča in 
plinasta goriva, vključno z voden-
jem dodatnih funkcij, kot je npr. 
priprava tople sanitarne vode. 

ZAKLJUČEK 
Cilj tega prispevka je bil prikaza-

ti, da je na voljo tehnologija, ki 
omogoča udobno in učinkovito iz-
rabo biomase, prvenstveno lesa. 
Ponudba modernih kotlov na 
tržišču je pestra in velika, domači 
proizvajalci pa so zaenkrat 
redkost. Če se bo uporaba lesa v 
Slovenji spet uveljavila, je na stra-
ni države, ki mora s svojo cenovno 
in davčno politiko pokazati, 
kakšno energetsko politiko želi 
voditi. 

V "beli knjigi" o pospeševanju 
uporabe obnovljivih virov je tudi 
evropska komisija predstavila 
akcijski načrt, s katerim naj bi 
države članice v svojih energetskih 
bilancah do leta 2010 podvojile 
delež alternativnih virov energije s 
sedanjih šest na dvanajst odstot-
kov. Po načrtu, ki naj bi ga članice 
EU ratificirale do poletja, naj bi k 
uporabi obnovljivih virov prav 
biomasa pripomogla največ in to 
90 milijonov ekvivalentnih ton 
nafte. 

Razlogov za večjo uporabo lesa 
je torej dovolj. Gre za domač, od 
uvoza neodvisen, okolju prijazen 
energent, katerega proizvodnja 
lahko, ob ustrezni ceni, omogoči 
odpiranje novih delovnih mest 
zlasti na področjih, kjer so ta po-
sebno dragocena. 

M O S K A N J C I / DRŽAVNO PRVENSTVO V AKROBATSKEM LETENJU 

leto/sfc/ tdmAoH na pH^sk&n nebu 
Kot umetnostni drsalci ali baletniki so akrobatski piloti, ki vi-
soko pod nebom prikazujejo, česa sta v resnici zmožna človek 
in njegova ptica, pri tem pa preizkušajo skrajne zmogljivosti 
letala, s katerim letijo. Droben spodrsljaj in zapletena zračna 
figura ni več tako lepa, kot bi lahko bila, malo večji, pa sta v 
nevarnosti letalo in pilot. Piloti akrobati so gotovo pravi umet-
niki med le ta lc i . . . 

Najboljši slovenski akrobatski pi-
loti in nekaj njihovih kolegov iz tuji-
ne se bo zbralo 10. junija na letališču 
Moškanjcih, kjer bo Aeroklub Ptuj 

organiziral 4. državno prvenstvo v 
akrobatskem letenju. Na Ptuju ima-
®o zelo poredko priložnost videti 
lakšne zračne "vragolije", kot se obe-
tajo tokrat. Akrobatske veščine 
običajno vidimo samo na letalskem 
®itingu, znanja vseh slovenskih ak-
robatskih pilotov pa nikoli. V 45-let-

zgodovini Aerokluba je tokrat 
akrobatsko tekmovanje orga-

nizirano na letališču v Moškanjcih. 
Gostitelji pričakujejo nekaj več kot 
pilotov, ki bodo tekmovali v dveh 

Prsteh, in sicer nekaj lažji, 
^Portsman zvrsti, in težji zvrsti, 
"nenovani advance. Izvedli bodo v 
^2prej znani in neznani program. 
Slednjega jim bo sodniška komisija 
^•'edpisala tik pred vzletom, torej ga 
Pijoti niso mogli natrenirati in mo-

ob njem pokazati, koliko so v 

tistem hipu sposobni izvabiti iz leta-
la. Tekmovanje bo tudi zbirno za 
udeležbo na evropskem prvenstvu v 
akrobatskem letenju. 

Na letališču v Moškanjcih se bodo 
v dneh tekmovanja zbrali pomembni 
letalci. Tako bo tekmovanje vodil 
Danilo Hojnik, član Aerokluba 
Ptuj, nekoč športni pilot in še jugo-
slovanski državni prvak v akrobats-
kem letenju, ki leti sedaj poklicno 
kot pilot slovenske vlade na obeh 
državnih letalih Lear jett. Glavni 
sodnik bo Mariborčan Oto Ver-
bančič, republiški letalski inšpek-
tor, nekdaj prav tako zmagovalec ju-
goslovanskega aerorelija. Tu bodo 
seveda tudi drugi veliki slovenski le-
talci in vodstvo Letalske zveze Slo-
venije. Med tekmovalci bo poskušal 
lanskoletno zlato ubraniti Mursko-
sobočan Peter Podlunšek, od 
domačih, ptujskih pilotov pa bosta 
tekmovala učitelja letenja Tomaž 
Pliberšek in Vili Tomašič. 

Akrobatsko letenje je edina letals-
ka disciplina, ki poteka resnično nad 
glavami obiskovalcev. Tekmovalni 
prostor je kubični kilometer zraka 
nad letališčem, budne oči sedmih 
sodnikov pa bodo ves čas skozi dal-
jnoglede opazovale, ali je kateri 
prešel meje navideznega letalskega 
boksa, in bodo sodniki takšnega pi-
lota seveda ustrezno kaznovali. 

Na katerih letalih bodo piloti izva-
jali akrobacije? Predvsem na 
različnih tipih čeških letal Zlin (Zlin 
50 M, Zlin 50 XL, ZLIN 526), slo-
venska vojska bo pripeljala tudi svo-
je zline 242. Sicer pa bo letelo tudi le-
talo Jak 22, last Silva Orožima iz 
Lesc. Ptujski zlin 726, edini tovrstni 
v Evropi, ne bo nastopil, saj je na ge-
neralni reviziji v tovarni na Češkem, 

od koder se bo vrnil šele nekaj dni po 
koncu tekmovanja. 

Na letališču bo torej živahno od 
10. do 14. junija. Tekmovalci bodo 
imeli možnost uradnega treninga v 
četrtek, ta dan bo zvečer tudi otvori-
tev tekmovanja, tekmovali pa bodo v 

petek in soboto, pa tudi v nedeljo, če 
jih bo pred tem kaj motilo vreme. 
Razglasitev rezultatov bo v nedeljo, 
po tem pa bodo vsi udeleženci izved-
li še miting za gledalce. 

Milena Zupanli 

t ekmovan ja bo Da-
Hojnik, nekdanj i 

^•"žavni prvak, sedaj pilot 
^clnih lear jettov 

Tekmovalec In učitelj letenja v AK Ptuj Tomaž Pliberšek 

Tekmova lec in učitelj letenja v AK Ptuj Vili Tomaš ič 



S E M TER TJA - PO NAŠIH (BODOČIH) OBČINAH 

Dve, s cesto ločeni Hmidint 
č e je bila Hajdina s sosednj imi Hajdošami kdaj domovina 
ajde, ni mogoče n a t a n č n o reči. D a je bi la in še vedno je v 
g lavnem nase l je kmeti js l i ih gospodarstev, dr / i . Dr/.i tudi, da 
bi v govorici domačinov še l ahko s l i ša l i / a "hajdno", ki j e 
žal vse redkejša kmet i j ska kultura, morda pa je v zgodovini 
zaznamovala imeni dveh sosednj ih nasel i j . 

Kakorkoli že, Hajdina ima 
zgodovino. Že leta 1145 je bila 
omenjena z imenom Chendin-
gen, nekaj kasneje, leta 1202, pa 
pisni viri že omenjajo Zgornjo in 
Spodnjo Hajdino. Tako je tudi 
danes. Obe Hajdini sta razdelje-
ni v več zaselkov, nekateri, pred-
vsem tisti v smeri Apač, so od 
središča precej oddaljeni. Hajdi-
na kot celota, z Zgornjo in Spod-
njo, je obdana s polji, travniki in 
gozdovi. Že zaradi svoje 
podeželske naravnanosti nekako 
ne sodi v mestno občino. Kaže, 
da se tudi kot primestna četrt ne 
počuti preveč dobro, poleg tega 
pa središču bodoče občine man-
jka nekaj upravnega poleta. Po 
štirih letih novih občin je že 
mogoče trditi, da so prinesle v 
osrednje kraje precej svežine in 
vetra v razvojna jadra. Hajdini ta 
vzpodbuda še manjka. 

Obe Hajdini skupaj imata 
danes nekaj nad 1800 prebival-
cev. Po njihovem številu je 
Spodnja večja od Zgornje, 
Zgornja pa je center sedanje pri-
mestne četrti in bodoče občine. 
Sicer je center bodoče občine 
težko določiti, saj v tipični, na 
obeh straneh cest razvlečeni vasi 

ni pravega središča. Kot center 
se sama po sebi ponuja mogočna 
cerkev sv. Martina. Nekdaj gots-
ka župnijska cerkev je bila 
omenjena že leta 1342, leta 1874 
pa je bila temeljito prezidana. 
Danes se ji pozna skrbna roka, s 
svojo belino in vzvišenim 
položajem pa je edina mar-
kantna točka v obeh Hajdinah. 

Na poti iz Ptuja pridemo na-
jprej na Spodnjo Hajdino. Če 
odmislimo nogometno igrišče in 
nekaj sodobno grajenih hiš, ima 
tipično kmetijsko podobo: na 
obeh straneh ceste mogočne 
kmetije z velikimi dvorišči in 
kmetijskimi objekti. Grob poseg 
v hajdinsko idilo predstavlja ma-
gistralna cesta Hajdina - Macelj, 
ki se je zarezala v polja in travni-
ke, obe Hajdini fizično ločila in 
tudi sicer povzročila ogromno 
neprijetnosti. Križišče z magist-
ralko je danes za obrambo 
človeških življenj opremljeno s 
svetlobnimi prometnimi znaki. 
Tud i nekaj metrov pločnika na 
vsako stran magistralke je no-
vejša pridobitev. 

Spodnji Hajdini v njeni ureje-
nosti ni mogoče kaj posebnega 
zameriti. Na Zgornji pa nase 

opozori precej slaba asfaltna 
cestna povezava med dvema 
glavnima cestama: tisto, ki vodi 
v Apače, Lovrenc in Majšperk, 
in ono, ki pelje proti Slovenski 
Bistrici. Pred kratkim nametane 
asfaltne krpe stanja niso 
bistveno izboljšale. Obiskovalcu 
ne more biti jasno, kaj pomenijo 
ostanki nekakšne betonske ogra-
je ob tej vaški cesti. Ko bi čemu 
služili, potem ljudje ne bi pusti-
li, da se vse skupaj podira, če se 
že podira, bi bilo pametno od-
straniti. Tako bi bilo tudi lažje 
vzdrževati obcestno travo. 

Med nove in novejše objekte je 
za trgovino in gostiščem skrita 

propadajoča kapelica, ki je mor-
da v gneči zidov in cest 
domačini ne opazijo več. Že 
omenjena lepa cverkev ima tudi 
lepo okolico s pokošeno travo, 
okoli cerkve vodi krožna as-
faltna pot, nekaj prijetne sence v 
tem času pa dajejo okoliška dre-
vesa. Tudi župnijski dom ima 
lepo urejeno dvorišče, stavba 
sama pa si bo kmalu zaželela zi-

darske roke. Za cerkvijo se skri-
vata sedeža krajevnega urada in 
primestne četrti. Stara, potem-
nela stavba bo morala, če naj bi 
bil v njej sedež nove občine, pa 
tudi sicer, doživeti temeljitejšo 
obnovo. 

Nekoliko odmaknjeno v smeri 
Dražencev je veliko hajdinsko 
pokopališče. Pred njim je na 
novo asfaltirano parkirišče, ki pa 
verjetno čaka še na drugo plast 
asfalta. Že pri vhodu na pokopa-
lišče, ob stari vežici, opaziva pri 
vodnem koritu kup odpadkov. 
Pokopališče je veliko, ograjeno s 
cipresami in delno z visoko ze-
leno ograjo iz listavcev. Med 
grobovi je posut drobljenec, z 
nj im so posute tudi osrednje po-
kopališke poti, vendar jih krep-
ko prerašča plevel. Delno je po-
kopališče, predvsem v starejšem 
delu, kjer je tudi nekaj 
opuščenih grobov, zaraslo s tra-
vo. Najprej sva opazila poln za-
bojnik odpadkov in še precej 
odpadkov ob njem, zatem še dva 
prav taka in povsem na drugi 
strani pokopališča še četrtega, 
znova zvrhano polnega 
odpadkov. Taka količina 
odpadkov se je lahko nabrala v 
daljšem časovnem obdobju. 

Med pokopališčem in želez-
niško progo je bilo pred leti veli-
ko divje odlagališče odpadkov. 
Nekajkratni poskusi sanacije so 
uspeli in danes razen zaščitne 
ograje o nekdanjem odlagališču 
ni sledi. Na njegovem mestu je 
danes travnik, ki so ga kosili 
prav v času najinega obiska. Na 
hitro ni bilo mogoče ugotoviti, 
ali so ljudje našli kakšno nado-
mestilo za izgubljeno odlagališče 
odpadkov. V manjših gozdičkih 
ob železniški progi smeti ni bilo 
opaziti razen nekaj manjših 

kupčkov s kakšno preperelo 
svinjsko kožo. 

Preden zapustimo središče 
bodoče občine Hajdina, omeni-
mo še lep gasilski dom ter 
obnovljeno in dograjeno osnov-
no šolo, ki pa žal leži ob zelo pro-
metni cesti. 

Če želite spoznati obe Hajdini, 
je potrebno narediti kar nekaj ki-
lometrov, prevozili nešteto 
križišč in prečkati še nevarno 
magistralko. Bodoči občini želi-
va kar največ uspehov, saj bo iz 
tako zaradi sodobnega časa razbi-
tih naselij precej zahtevno ustva-
riti povezano občinsko celoto. 

Jože Braiii 
Tatjana Mohorke 

Nova šo lska z g r a d b a je na jveč ja pr idobitev. 

Bo v teh prostorih s e d e ž nove obč ine Hajdina? 

Ha jd insko p o k o p a l i š č e v štirih deta j l ih . 

N a Hajdini je z a g o t o v o 
na j lepša c e r k c e v sv. 
Mar t ina . 

V a š k a k a p e l a potrebuje 
obnovo. 

Obnove pa je pot reben 
tudi k ipec na p o k o p a -
l išču. 

Č e m u služi napol podrti zid o b cest i? Č e je koristen, 
naj ga obnovi jo, če ne, naj ga podrejo . 

Ena lepše urejenih z g r a d v kraju je d o m gas i lcev . 

Hajdini kot verjetni 
bodoči obč in i še marsikaj 
manjka. Tega se zagotovo 
zavedajo tudi domač in i in 
prav to že l i jo doseč i kot 
samostojni gospodarji . 
Zaenkrat sva Hajdinama 
- Zgornji in Spodnji - pri-
sodi la o c e n o 7,20. Verja-
meva, da bo že čez nekaj 
let pogled v center občine 
vel iko obetavnejši in oce-
na višja. 
Lestvica: 
1. Gorišnica 8,58 
2. Videm 8,10 
3. Jurš inc i 8,00 
4. Markovci 7,90 
5.-6. Dornava 7,66 

Sv. Jurij 7,66 
7. Majšperk 7,65 
8. Zavrč 7,33 
9. Kidričevo 7,25 
10. Hajd ina 7,20 
11. Trnovska vas 5,50 

Pogled na osrednj i del Ha jd ine iz z r a k a . 



PODGORCI / JUBILEJNI NASTOP FOLKLORNE SKUPINE 

pleše/e že 20 lef 

člani folklorne skupine Alojza Žurana iz Podgorcev v novih oblačil ih. Foto Žalar 

Člani fo lk lorne skupine , ki deluje pri ku l turnem društvu 
Alojza Žurana iz Podgorcev, so te dni praznovali 20 let 
uspešnega delovanja. Ob tej pri ložnost i so pripravili v 
domači dvorani fo lklorni večer, na katerem so predstavili 
>Tsto plesov in tudi nove obleke . Svojo zgodovino pa so 
prikazali v pr i ložnostni razstavi, ki je bila bogato 
dokumentirana s fotograf i jami. N a s tenah je visela vrsta 
priznanj, ki so j i h p lesa lc i prejeli v teh let ih na nastopih 
doma in v tujini . V teh le t ih j e pri podgorski fo lklori ple-
salo 120 p lesa lk in plesalcev, godlo pa 19 muzikantov. 

Folklorna skupina je bila us-
tanovljena na pobudo krajevne 
skupnosti, turističnega društva 
in takratne Socialistične zveze. 
Krajevna skupnost Podgorci se 
|e, kot je bilo takrat v navadi, po-
bratila s krajevno skupnostjo 
Podunavci iz SR Srbije. Za sode-
lovanje na prireditvi Znanje -
imanje so pripravili nekaj ple-
sov. Vodila jih je Dušanka Be-
drač. Iz teh nekaj domačih 
pesmi in plesov je ob ustvarjal-
nosti vodje in plesalcev iz prvih 
plahih plesnih korakov zrasla 
plesna skupina, ki dosega lepe 
uspehe. Delo Dušanke Bedrač je 
nadaljeval Anton Zuran, nato 
Slavko Prejac, danes pa folkloro 
vodi neumorni plesalec Stanko 
Kukovec. Prva muzikanta 
skupine sta bila Franc Bombek 
in Franc Kukovec, v prvi 
zasedbi pa so zaplesali Darinka 
Kolarič-Franc Lah, Ida 
Sladnjak-Stanko Sladnjak, 
Stanka Kukovec-Stanko Kuk-
ovec, Marta Hergula-Viktor 
Pučko, Kristina Petek-Jože 
Horvat, Boža Petek-Janko Ma-
rin, Stanka Munda-Branko 
Lah in Marta Hanželič-Janko 
Cvetko. V povprečju v podgor-
ski folklori pleše po osem ples-

nih parov, v zadnjem času pa se 
jim je pridružilo še več mladih 
plesalcev in vodja je zelo zado-
voljen, ker v skupini vlada 
konkurenca. Sedaj se vsi člani 
veliko resneje udeležujejo vaj, 
saj si vsi želijo nastopati. 
Zasedba skupine je zelo mlada, 
saj so člani v povprečju stari 18 
let. Stanko Kukovec pravi, da je 
med mladimi ponovno opaziti 
zelo živo zanimanje za folkloro. 
Tako deluje v Podgorcih po 
vzoru odraslih tudi otroška folk-
lorna skupina. 

Na prireditvi ob jubileju de-
lovanja so se plesalci predstavili 
v novih narodnih nošah. Po 
petih letih raziskovanja terena, 
ustnega izročila, zbiranja starih 
noš in sodelovanja z etnologinjo 
dr. Marijo Makarovič so prišli 
do novih narodnih noš. Kar 
nekaj težav je bilo pri njihovem 
oblikovanju in šivanju, saj šivilje 
niso bile navdušene nad za-
htevnim in pogosto zamudnim, 
tudi ročnim, šivanjem. Zelo 
zanimive so prekrasne bluze, 
bogata krila in različni moški 
telovniki. Še prav posebej pa so 
se potrudili pri rutah, ki so 
okrašene z ročno izdelano čipko. 

Da folklore brez pravih muzi-

kantov ni, se v Podgorcih dobro 
zavedajo. Zelo so zadovoljni s se-
danjo zasedbo, ki jo sestavljajo 
diatonična harmonika, klarinet, 
bariton. Pri godcih je težko 
predvsem to, da glasba prinaša 
nekaj denarja, pri folklori pa 
zaslužka ni. Godci in plesalci so 
tako lepo uigrani, da se brez 
večjih težav prilagajajo eni dru-
gim. Folkloristi plešejo le plese 
iz naše ožje okolice, saj so v reg-
ister združenja folklornih sku-
pin Slovenije vpisani kot izvirna 
folklorna skupina, zato lahko 
plešejo le plese iz svoje bližnje 
okolice. Večino jih naštudirajo 
iz knjige Mirka Ramovša Plesat 
me pelji. Mirko Ramovž je raz-
iskoval teren in zapisoval plese. 
Nekaj so jih našli tudi sami in tri 
je isti avtor zapisal v svoji novi 
knjigi Štajerska. 

Plesalci folklorne skupine iz 
Podgorcev zares znajo plesati, 
kljub temu pa so vaje vsak teden. 
Vodja skupine Stanko Kukovec 
pravi, da plesalci včasih protesti-
rajo, pa jim nič ne pomaga. Vaje 
morajo biti, popestrijo pa jih z 
novimi plesi. Uspehi in nastopi 
pa le še povečajo zadovoljstvo. 
Pred petimi leti so zastopali 
Slovenijo na večdnevnem gos-
tovanju na Madžarskem, kjer so 
nastopili v družbi folklornih 
skupin iz raznih delov Evrope. 
Zadnja leta so se redno uvrščali 
na področno in na državno re-
vijo folklornih skupin. Lani jih 
je ocenil tudi dr. Bruno Ravni-
kar iz Ljubljane in Kukovec 
pravi, da je vseh 20 let čakal na 
to, da jih oceni tak strokovnjak. 
Ocena pa je bila zelo dobra in 
vzpodbudna za nadaljnje delo. 

OPLOTNICA/ 14. KRAJEVNI PRAZNIK 

Praznik oplotniških pevtev 
v okviru prireditev ob št irinajstem prazniku krajevne 
skupnost i Oplotnica , praznujejo ga 22. maja kot spomin 
na dogodke iz leta 1944, ko je Zidanškova brigada, ta je 
delovala v okviru št irinajste divizije, zasedla Oplotn ico in 
blokirala tamkajšnjo pol ic i jsko postajo, na ta datum pa je 
vezanih še nekaj drugih dogodkov iz zgodovine kraja, je 
bil tudi praznik oplotn išk ih pevcev. Njihov mošk i pevski 
zbor je ob tej pri ložnost i spomni l na svojo tr ideset letnico 
delovanja. 

Uvodne misli k osrednji kultu-
rni prireditvi, vezani na prazno-
vanje krajevnega praznika 
(Oplotničani menijo, da je letos 
to zadnji krajevni in bo prihod-
nje leto že prvi občinski), je 
povedal predsednik sveta kra-
jevne skupnosti Vlado Globo-
vnik. V kratkih obrisih je pred-
stavil delo sveta in posebej 
poudaril uspešno izglasovan ref-
erendum za bodočo občino 
Oplotnica. Ob prizadevanjih za 
novo občino, ki je bila pred-
nostna naloga sveta, pa so posto-
rili še veliko drugega. Asfaltira-
nih in urejenih je kar lepo 
število cest, zgradili so nekaj 
mostov, vodo so dobili nekateri 
oddaljeni zaselki, urejati pa so 
pričeli tudi center Oplotnice. 

Preden so se prepustili petju, 
je Darja Belič v imenu Z K D 
Slovenska Bistrica oplotniškim 
pevkam in pevcem za zvestobo 
zborovskemu petju podelila Gal-
lusova priznanja. Sedemnajst 
pevk in pevcev je prejelo bro-
nasta, devet srebrna in enajst 
zlata Gallusova priznanja. 

Zborovsko petje ima v Oplot-
nici že dolgo tradicijo, saj sega v 
čas pred drugo vojno, pa tudi po 

Radi bi čimveč nastopali, tudi 
izven meja Slovenije. Pred leti so 
v skupini gojili petje in to si 
želijo ponovno oživiti, saj folk-
lorna skupina brez petja ni 
prava. Zato bodo v bodoče ob 
svojih nastopih zapeli, pomagale 
pa jim bodo tudi sestre Nedeljko 
iz Savcev, ki so prav tako članice 
folklorne skupine. Na prireditvi 
v čast lepega jubileja so nastopili 
tudi ljudski godci K D Alojza 
Žurana, doma sicer iz Velike 
Nedelje, ter otroška folklorna 
skupina. Ob tej priložnosti je de-
vet članov folklorne skupine 
kulturnega društva Alojza 
Žurana prejelo priznanja za 
petletno delovanje v skupini. 
Srečko Horvat, Franc Ribtarič, 
Venčeslav Kosi in Vesna Kuk-
ovec za deset let plesa in Stanko 
Kukovec za 20-letno delo v folk-
lorni skupini. Kulturno društvo 
Alojza Žurana je za 20-letno delo 
prejelo plaketo Zveze kulturnih 
društev Ormož, vsa priznanja pa 
je vročila predsednica Z K D 
Alenka Curin Janžekovič. 

v k i 

njej so Oplotničani pod vod-
stvom ravnatelja tamkajšnje os-
novne šole Maksa Sekirnika 
veliko prepevali. Ko je po neka-
jletnem zatišju 1967. leta prišel v 
kraj glasbeni pedagog Dušan 
Pečnik, je zborovsko petje 
ponovno oživelo. Velike zasluge 
za nadaljevanje pevske tradicije 
ima brez dvoma tudi tamkajšnji 
živinozdravnik Ivo Dobrovnik. 
Zbor je štel okoli 28 pevcev. Ob 
spevoigri Vasovalec se je 
porodila misel, da bi se 
moškemu zboru priudružil še 
ženski in oplotniška ljubiteljska 
kultura je tako postala bogatejša 
še za ženski pevski sestav. Po od-
hodu Dušana Pečnika je moški 
pevski zbor za nekaj časa prene-
hal delovati, ženske pa so 
trmasto vztrajale dalje. Vrzel so 
zapolnili pevci z Malahorne in 
oktet Lio iz Oplotnice. Po 
krajšem premoru so pričele peti 
najprej ženske, kmalu pa še 
moški. Sedaj oba zbora že skoraj 
desetletje vodi domačinka Jožica 
Brečko. 

V skoraj dveurnem programu 
so najprej peli pevci, ki so pred 
tridesetimi leti pričeli pod vod-
stvom Dušana Pečnika, nato 
skupaj ženski in moški pevski 
zbor, za njimi oktet Lio, krajši 
koncert so potem pripravile žen-
ske in za konec so peli še pevci 
sedanje sestave moškega 
pevskega zbora. 

Preden so se pevci in občin-
stvo razšli, so podelili še 
društvena priznanja. Tako je za 
oživitev moškega pevskega 
zbora in tridesetletno zvestobo 
zborovskemu petju dobil 
priznanje Ivo Dobrovnik, za 
tridesetletno zvestobo 
zborovskemu petju pa še Franc 
Golčer, Jože Kolar, Ivo Trdin, 
Jože Sentočnik in Jože Brglez. 

V i d a Topolovec 

V program prireditev ob 
14. prazniku krajevne 
skupnost i Oplotnica so-
di tudi 3800-meterski 
odsek ces te Straža -
Zlogona vas, ki ga je 
16. maja odprl minis ter 
za promet in zveze mag. 
Anton Bergauer in 
Oplo tn i čanom izpolni l 
obljubo, dano ob lan-
skem krajevnem praz-
niku, da bo cesta Oplo-
tnica - Pesek prekate-
goriz irana v regional-
no-turist ično. Na sam 
praznik, 22. maja, so v 
galeriji v oplotnišk i 
graščini odprli razstavo 
domač ih l jubite l jskih 
slikarjev. V soboto, 23. 
maja, so organiziral i 
srečanje starejših kra-
janov, v nedeljo , 24. 
maja, pa je bil že tradi-
c iona ln i prikaz 
d o m a č i h običajev, na 
s lovesnost i pred gasil-
sk im d o m o m pa je go-
voril Rudi Moge , 
pos lanec v DZ. 

Mogočno je zadonela p e s e m iz grl združenega 
m o š k e g a in ženskega pevskega zbora. Zborovodka 
obeh zborov je Jožica Brečko. 

Foto: M l a d e n Čerič, S lovenska Bistrica 



PTUJ / DANES PRAZNUJEJO KRVODAJALCI 

V Ph/iu ena prvih krvodajalskih akdj v Sloveniii 
Krvodajalstvo ima na Ptujskem že dolgo, najmanj 45- letno 
tradicijo. Letos namreč mineva 45 let organiziranega krvo-
dajalstva v Sloveniji . Njegovi začetki na Ptujskem so bili 
neorganizirani , po potrebi so izvajali odvzeme krvi za ki-
rurški oddelek ptujske bolnišnice . Pod okri ljem Rdečega 
križa Ptuj je bila prva krvodajalska akcija izvedena že leta 
1953 in je bila ena pr \ ih v Sloveniji . Čeprav je zajela samo 
439 prostovoljnih krvodajalcev, j e pomeni la mejnik za pros-
tovoljno krvodajalstvo na območju severovzhodne Slovenije. 

Današnji dan, 4. junij, je praz-
nik krvodajalcev Slovenije. Spo-
minja na prvo organizirano 
krvodajalsko akcijo, ki jo je od-
bor RK Slovenije pred 45 leti iz-
vedel med rudarji v Trbovljah. V 
ta namen bo danes v Ljubljani 
osrednja državna proslava ob ju-
bileju. 

Krvodajalci na Ptujskem so ob 
tem dnevu lahko še posebej po-
nosni, saj je ravno v Ptuju bila 
izvedena prva krvodajalska akci-
ja na terenu. Že leta 1956 se je za 
odvzem krvi prijavilo tisoč krvo-
dajalcev, leta 1960 jih je bilo en-
krat več, leta 1977 pa je bilo že 
2700 odvzemov. V 25 letih je 
bilo na območju občine Ptuj iz-
vedenih že 2500 krvodajalskih 
akcij, sodelovalo pa je okrog 50 
tisoč ljudi. Podatki za 45-letno 
obdobje pa so še spodbudnejši. 
Od 1965 do leta 1980 je bilo sku-
paj 37.302 odvzemov, vsaj še en-
krat toliko pa jih je bilo od takrat 
do danes. Leta 1995 je bil op-
ravljen 3501 odvzem krvi, leta 
1996 3634 in leta 1997 3580, na-
jbolj kritično leto v zadnjih letih 
pa je bilo leta 1993, ko se je števi-
lo odvzemov zmanjšalo s 3819 v 
letu 1992 na 3539. 

Sekretarka Območne organi-
zaje RK Ptuj Vida Milunič je 
povedala, da na Ptujskem deluje 
aktivno okrog 40 organizatorjev 
krvodajalskih akcij, in sicer v 
okviru krajevnih organizacij RK 
in po podjetjih. Organizirane 
krvodajalske akcije predstavljajo 
60 odstotkov krvodajalcev (v to 

številko so zajeti tudi vojaki iz 
enote v Ptuju), ki pridejo na 
odvzem, preostalo so krvodajal-
ci, ki kri darujejo posamezno ali 
pa jih na odvzem pokličejo. 
Odvzemi potekajo dvakrat te-
densko na transfuzijskem oddel-
ku ptujske bolnišnice. Po odstot-
ku števila krvodajalcev na števi-
lo prebivalcev se ptujska 
Območna organizacija lahko 
pohvali s podatki o petih odstot-
kih prebivalcev, ki so aktivni 
krvodajalci. Ugotavljajo tudi, da 
število krvodajalcev več ne upa-
da. V večini podjetij imajo za or-
ganizirane krvodajalske akcije v 
glavnem še posluh, v nekaterih 
pa je kritično, na primer v Labo-
du - Delti, kjer ni bilo organizi-
rane akcije že dve leti in so de-
lavkam, ki so se akcij udeleževa-
le, od osebnega dohodka odšteli 
5 odstotkov stimulacije za vse 
manjkajoče dni, zato se sedaj 
odvzemov udeležujejo kot posa-
meznice takrat, ko delajo po-
poldne. Največji problemi s 
podjetji so bili v letih 1993 in 
1994, vendar so jih, kot poudarja 
Vida Milunič, z obiski in pogo-
vori uspeli nekako rešiti. Še 
vedno pa so občine na Ptujskem, 
ki so gluhe za financiranje hu-
manitarnih programov Rdečega 
križa. Tako Območni organiza-
ciji RK Ptuj , ki s svojimi progra-
mi pokriva celotno območje 
bivše občine Ptuj , že od ustano-
vitve ne plačuje občina 
Majšperk. Gre za prispevek v 
višini 37 tisoč tolarjev mesečno. 
Lani prispevka tudi ni plačevala 

občina Gorišnica, razen za dva 
meseca, letos pa še niso plačali 
nič. Za občino Gorišnica je 
izračuni prispevek 29.965 tolar-
jev. Če vse občine poravnajo svo-
jo obvezo do Območne organiza-
cije RK Ptuj, se zbere nekaj čez 
štiri milijone tolarjev. Kljub 
temu da vse občine izračunega 
deleža ne plačujejo. Območna 
organizacija RK izvaja vse 
programe tudi na njihovem 
območju. 

Ob današnjem prazniku krvo-
dajalcev se Vida Milunič v ime-
nu Območne organizacije RK 
Ptuj zahvaljuje vsem krovodajal-
cem za njihovo humanitarno de-
javnost, ki prispeva tudi k dvigu 
moralnih kvalitet človeka. Krvo-
dajalske akcije so pomembne 
tudi zato, ker prispevajo k siste-
matičnemu preverjanju zdravja 
posameznikov. Krvodajalstvo v 
Sloveniji ostaja na prostovoljni 
osnovi, takšna je tudi usmeritev 
nacionalnega društva RK. Raz-
mišljanja o tem, da bi bilo krvo-
dajalstvo v Sloveniji plačano, so 
v manjšini. Večina krvodajalcev 
je mnenja, da če bo do tega 
prišlo, ne bodo več krvodajalci. 

KRVODAJALCI -
REKORDERJI 

Vinko Brumec - krvodajalec 
že 43 let 

Med rekorderji krvodajalci na 
Ptujskem je Vinko Brumec iz 
Ptuja, ki je doslej že 112 krat da-
roval kri. Prvič jo je daroval že 
davnega leta 1955. Krvodajals-
kih akcij se udeležuje tri- do šti-
rikrat letno in doslej jê  daroval 
že okrog 35 litrov krvi. Čeprav je 
že sedem let med upokojenci, 
upokojil se je po 38 letih dela v 
M T T Maribor, se še vedno 
redno udeležuje krvodajalskih 
akcij. Pravi, da bi zbolel, če ne bi 
šel na odvzem krvi. Krvoda-
jalstvo mu veliko pomeni, je 
zadoščenje, da lahko nekomu 
pomagaš, da rešuješ življenja. 
Kot krvodajalec pa občuti, da 
zadnja leta ni več takšne moral-
ne podpore, kot je bila prej. Ni 
več tistega spoštovanja kot je 
bilo nekoč, danes so nekateri že 
tako daleč z razmišljanji, da mis-
lijo, da je krvodajalstvo obveza. 
Krvodajalstvo je predvsem pros-
tovoljna dejavnost, v katero te ne 
more nihče prisiliti, to je stvar 
tvoje proste odločitve, poudarja 
Vinko Brumec. Pogreša tudi 
načrtno delo s krvodajalci, 
predvsem z mladimi, čeprav se 
po krajevnih organizacijah in or-
ganizacijah RK v podjetjih vsaj 
enkrat na letno dobijo, pa tega ni 
med krvodajalci, ki se akcij ude-
ležujejo kot posamezniki. Lahko 
pa bi bili krvodajalci deležni 
tudi kakšnih ugodnosti v 
zdravstvu, na primer, da jim ne 
bi bilo potrebno tako dolgo 
čakati na pregled pri katerem od 
specialistov. Vsi krvodajalci pa 
bi si po njegovem zaslužili vsaj 
enkrat letno izlet kot skromno 
zahvalo za svojo nesebičnost in 
humanitarno poslanstvo. Vinko 
Brumec je s svojim zgledom v 
družini prispeval k temu, da so 
se tudi družinski člani odločili 
za krvodajalstvo. Krvodajalka je 
žena, sin pa je doslej kri daroval 
že več kot 30 krat. 

Gera Polič, ena najpriza-
devnejših organizatoric na te-
renu 

V Zasadih 15 v občini Destr-
nik-Trnovska vas živi Gera 
Polič, ena najprizadevnejših or-
ganizatoric krvodajalskih akcij 
na terenu. To počenja že skoraj 
28 let. Kljub letom bo še 
vzdržala vsaj tako dolgo, pravi. 

da bo vajeti predala vnukinji, ki 
se zelo zanima za krvodajalstvo. 
Na njenem območju delovanja, 
to je na območju KO RK Destr-
nik, ki ima 180 članov in ki je 
lani praznovala 50-letnico 
uspešnega dela, organizirajo vsaj 
dve akciji letno, eno spomladi, 
eno v jeseni. Odziv je različen -
pride dvajset in več ljudi, pona-
vadi več moških kot žensk. Pri 
zbiranju krvodajalcev ji zelo po-
magajo v šoli, cerkvi (tudi žup-
nik je doslej že 20 krat daroval 
kri, ponosno pove), sicer pa kot 
pravi, gre po enem vrhu gor, po 
drugem dol, da jih zbere; včasih 
je hodila peš. Najbolj pa jo jezi, 
če se kateri od prijavljenih akcije 
ne udeleži. Spomni se, da jih je 
nekoč na odvzem prišlo kar 62. 

Gera Polič je bila tudi sama 
krvodajalka, dokler je to bila 
lahko glede na starost in zdravje, 
krovodajalca sta bila tudi njen 
mož in sin, pa tudi eden od vnu-
kov je že večkrat daroval kri. Se-
daj pa v glavnem skuša za to hu-
manitarno dejavnost prepričati 
še druge, ki se doslej še niso 
vključevali. Rada se pošali, da se 
je, odkar je pričela organizirati 
krvodajalske akcije na terenu, že 
izmenjalo več vodstvenih garni-
tur tako na Rdečem križu kot na 
transfuzijskem oddelku ptujske 
bolnišnice, sama pa ostaja še na-
prej v isti službi. Pa tudi med 
upokojenci je zelo aktivna, čep-
rav nima penzije in se morajo 
trije družinski člani preživljati z 
moževo skromno pokojnino, ki 
jo je zaslužil kot zidar in odličen 
mojster za krušne peči. V zako-
nu so se jima rodili trije otroci, 
danes ju razveseljuje pet vnukov 
in pet pravnukov. Lani sta v kro-
gu najdražjih dočakala že zlato 
poroko. 

Gera Polič je aktivistka v pra-
vem pomenu besedu, veliko si je 
prizadevala tudi za razvoj kraja, 
čeprav ji v življenju ni bilo z 
rožicami postlano; družino je 
zelo prizadelo rojstvo prizadete-
ga sina, ki ga obišče v Črni na 
Koroškem vsaj enkrat na mesec, 
včasih tudi večkrat, saj je zavzeta 
članica sveta staršev. Ta 
življenjska skušnja in druge so jo 
vodile v to, da nesebično pomaga 
drugim, ker ve, da je uspeh lah-
ko le v sodelovanju ljudi. Za nje-
no požrtvovalno delo in razda-
janje so ji hvaležni mnogi, to jo 
drži pokonci, veliko pa v zadnjih 
letih pomaga tudi svoji slepi pri-
jateljici, gre z njo na izlet, k 
nedeljski maši in drugam. V 
nedeljo, ko smo jo obiskali v Za-
sadih, je Gera Polič šla na veseli-
co; njen mož Franc je ob tej pri-
ložnosti hudumušno pristavil, 
da ni veselice brez nje, verjetno 
jo sedaj na starost bolijo noge za-
radi plesa, njega pa zato, ker ni 
plesal. Zadnje čase rada tudi po-
tuje, spomladi jo bo pot zanesla v 
Ameriko. Bo že zbrala denar za 
pot, eno svinjo bo zredila 
spomladi in jo prodala, eno pa 
jeseni. Takšna je Gera Polič: 
polna življenjskega humorja, ki 
jo ohranja in spodbuja, čeprav je 
življenje vse prej kot eno samo 
veselje. Človek si zaželi, da bi 
bilo takih Ger v življenju več. 
Krvodajalstvo je zanjo več kot 
zlato, zavest, da pomagaš člove-
ku pa največja vrednota, ki jo 
lahko daš nekomu. V krvodajals-
ke vrste pa vabi čim več mladih, 
drugim, ki so že krvodajalci, pa 
se zahvaljuje v imenu vseh, ki 
jim je njihova kri pomagala na 
poti do zdravja. 

M a j d a Goznik 

V i d a M i l u n i č . Foto: Kos i 

V i n k o B r u m e c . 
Foto: Kos i 

G e r a Pol ič 

PTUJ / AKTIVNOSTI DRUŠTVA UPOKOJENCEV 

Še napref zagnani za delo 
Na nedavnem letnem zboru so člani DU Ptuj tudi formalno ocenili delo društva v lanskem letu in 

potrdili program dela za letos. S tem so zadostili določilom pravil društva, ob tem pa ugotovili, da 
"stroj", ki je bil pognan v tek s programom, sprejetim ob koncu leta 1996, namenjen pestri dejavnosti 
ob 50-letnici društva, teče naprej. 

V okviru društva, njegovega upravnega odbora, treh komisij in 18 sekcij je bilo v lanskem jubilejnem 
letu opravljenih čez 160 raznih aktivnosti, torej skoraj vsak drugi dan nova aktivnost (odprtje razstav, iz-
vedba tekmovanj, predavanj, izletov, srečanj itd.). Letošnji program, objavljen v društvenem glasilu "Naš 
sel" že decembra lani, sicer ni tako zahteven in napet, vendar vse oblike dela, spodbujene v lanskem letu, 
živijo in delujejo naprej. Tudi število članov narašča. Društvo povezuje upokojence z območij mestnih 
četrti Center, Ljudski vrt, Panorama in delno Jezero. Trenutno imajo včlanjenih 1025 članov, saj je v 
lanskem letu začelo število Članov spet naraščati, čeprav je letna umrljivost Članov tudi do 10-odstotna. 
Ugotavljajo, da na območju, ki ga društvo pokriva, živi še okoli 60% upokojencev, ki niso včlanjeni v 
društvo, s tem pa ni rečeno, da vsi ti niso društveno organizirani. Mnoge upokojence zadovoljuje že to, da 
so člani aktiva upokojencev, ki obstajajo v okviru podjetij (Perutnina, Kmetijski kombinat itd., banke. De-
lavci notranjih zadev). Za povezanost med vodstvom društva in članstvom skrbijo predvsem ulični in te-
renski poverjeniki, lani pa so tudi izšle tri številke glasila društva, medtem ko je za letos predvideno, da bo 
glasilo izšlo le pred koncem leta. 

Zahtevno delo ima komisija za socialno-zdravsrvena vprašanja v skrbi za starejše, socialno in 
zdravstveno ogrožene člane. Zato sodeluje s Centrom za socialno delo, Domom upokojencev in zdravstve-
nimi ustanovami. 

Komisija za kulturno-izobraževalno dejavnost koordinira delo med sekcijami s tega področja, povezana 
pa je tudi z zavodi in društvi s področja izobraževanja in kulture. Komisija za športno in rekreauvno de-
javnost pa sodeluje predvsem za društvi s tega področja pri usklajevanju društvenih, meddruštvenih in 
državnih tekmovanj ter z ustreznimi organizacijami za letovanje upokojencev, izlete in druge oblike 
rekreacije. 

Neposredno delo se odvija predvsem po sekcijah. Med temi vodi mešani pevski zbor, ki je imel lani nad 
70 nastopov in dva promocijska zbora. Omeniti velja še sekcije - likovno, fotografsko, filatelistično in 
ročnodelsko, ki so priredile več razstav. Šahovska, ribiška in strelska sekcija so izvedle več tekmovanj, nji-
hovi člani pa so dosegli več prvih mest, šahisti so postali celo republiški prvaki. 

Dejavne v okviru društva so bile zlasti sekcije za društvene prireditve, sekcija prijateljev narave, za izlete 
in letovanja, sekcija za družabni ples in čebelarska sekcija. 

Sam upravni odbor je največ časa porabil za reševanje problema točilnice, ki je zadnja leta prinašala 
društvu samo izgubo, saj promet stalno upada, kar je spričo vse močnejše gostinske ponudbe tudi razumlji-
vo. Zato je upravni odbor obdržal še samo eno natakarico, dve zaposleni pa je odpustil. Točilnica je zaprte-
ga tipa, namenjena samo upokojencem. Zbor je s sklepom naložil UO, da dosledno sprejema take ukrepe, 
da bo točilnica v svojem poslovanju aktivna. 

Društvo si tudi več let prizadeva za organizirano sodelovanje upokojenskih društev na območju mestne 
občine Ptuj, vendar pri vseh ni ustrezne volje. Tudi vabilu na zbor sta se odzvale le predsednika DU iz Ro-
goznice in Grajene. Ptujsko DU že vsa leta sodeluje tudi v okviru Skupnosti upokojenskih organizacij Šta-
jerske, kateri trenutno predseduje Mirko Lebarič, predsednik DU Ljutomer, ki se je tudi udeležil zbora. 

Na zboru so podelili nad 30 pisnih priznanj članom, za katere so ocenili, da so v lanskem letu bili izjem-
no delavni v razvejanih oblikah dejavnosti društva. 

Franc Fideršek 

Krvodajalstvo 
- krvodajalka 
- krvodajalec 

Krvodajalstvo je 
družbeno zelo pomembna 
dejavnost, vrednota in od-
sev stopnje osveščenosti lju-
di. Zato je eden najobčutlji-
vejših vsestranskih družbe-
nih kazalcev. Tudi s krvo-
dajalstvom se borimo proti 
eni največjih nesreč 
človeštva - bolezni! 

Kri ni samo dragoceno 
zdravilo, ampak simbolizira 
človeške vezi, prijateljstvo, 
nesebičnost in plemenitost. 
Med krvodajalce se 
vključujejo vsi tisti, ki so 
zdravi in za darovanje krvi 
sposobni, ne glede na po-
klicne in družbene naloge 
ter položaj in ne glede na so-
cialno in regionalno okolje. 
Za vsakega, ki to svojo ele-
mentarno težnjo lahko ures-
niči, pomeni to doživetje, v 
skupnosti, v kateri živi, pa 
pomeni občutek človeške 
vrednosti. 

Glede na osnovne motive 
in pomen je torej krvoda-
jalstvo eden najaktivnejših 
odnosov do zdravja, po ob-
segu pa najpomembnejša 
dejavnost nenadomestljive 
človeške pomoči. Obremen-
jujoče družbene razmere 
tako na političnem kot gos-
podarskem področju v 
zadnjih letih se kažejo tudi 
na področju krvodajalstva. 
Posamezniki se počutijo po 
odpravi nekaterih varoval-
nih mehanizmov prejšnjega 
sistema nezaščiteni, negoto-
vi in ogroženi. Propad 
podjetij, procesi privatizaci-
je, kriza vrednot in idealov 
so pripeljali posameznika v 
stanje nenehnega boja za 
lastno preživetje. Vse to se 
kaže tudi pri odzivih ljudi 
na krvodajalske akcije. Pos-
tavlja se vprašanje, kako v 
spremenjenih družbenoe-
konomskih in socialnih raz-
merah še naprej razvijati 
krvodajalstvo kot 

vsesplošno solidarnostno 
gibanje. Družba bi morala 
ustvariti take razmere, da bi 
lahko sleherna posameznica 
ali posameznik opravil to 
humanitarno dejanje. Lik 
krvodajalke in krvodajalca 
bi bilo potrebno izoblikova-
ti že v osnovnošolski dobi 
in ga dograjevati skozi vsa 
naslednja življenjska 
obdobja. V dobi dozorevan-
ja so namreč mladi ljudje 
zelo sprejemljivi za solidar-
nost, humanizem in pomoč 
sočloveku. Samo z ustrezno 
motivacijo se bodo posa-
mezniki zavestno odločali 
za darovanje krvi sočlove-
ku! Človek ni rad sam, rad 
nekam pripada in pri-
padnost krvodajalcem je 
lepa stvar. 

Rada bi se zahvalila vsem 
zvestim krvodajalcem, ki 
darujejo kri na oddelku za 
transfuziologijo naše bol-
nišnice. Njim gre zahvala za 
marsikatero rešeno življenje 
in pomoč pri uspešnem 
ozdravljenju nekaterih bol-
nikov. Ob 4. juniju pa jim v 
svojem in v imenu vseh za-
poslenih našega oddelka 
iskreno čestitam! 

dr . I rena Maražič/ 
Oddelek za transfuziologijo 

Bolnišnice Ptuj 



KICAR / OBISKALI SMO KOZJO FARMO ROKI 

f(ozjereja le še kot dodatna dejtnrnost 
pj.j S e r d i n š k o v i h v kicarju 32 pri Ptuju, kjer se s kozjerejo 

že deveto leto, so nam pred tremi leti, ko so javnosti 
^ič predstavili re/ultate svojega trdega šestletnega dela, 

' 'redstavili ambiciozne načrte za svojo farmo. Načrtovali so 
f̂liko kmetijo s sto molznicami, ki bo preživela štiri ljudi, saj 
že takrat nekako slutili, da bo službo izgubil tudi mož. Če 

ê n a č r t i ne bi izjalovili, bi danes imeli v hlevu okrog sto molz-
nic. Prizadevanja pa so tekla tudi v smeri pridobitve dovoljen-
ja za prodajo sira in skute na ptujski tržnici, želeli pa so pri-
jobiti tudi dovoljenje za prodajo na domu. Pri tem pa so se še 
1̂ 1(0 zavedali, da brez vlaganj ne bo šlo. Prepričani pa so tudi 
liili, da bodo uspeli, saj je Danica znala za kozjerejo navdušiti 
,$0 družino, čeprav je bila v začetku sicer sama. 

po treh letih pa so pri Ser-
jjnškovih skoraj obupali, število 

SO prepolovili. S sirarstvom se 
[lodo ukvarjali le še kot dopolnil-
no dejavnostjo. Kljub vsem 
ežavam, s katerimi se dnevno 
srečujejo na svoji kozji farmi 
l̂ oki, so Daničini kozji proizvodi 
jobre kvalitete: za skuto je na 
letošnji razstavi Dobrote sloven-
<lah kmetij prejela zlato priznan-
le, za poltrdi mastni kozji sir pa 
srebro; v zorilnici ga je vedno do-
volj. 

PREVISOKI 
STROŠKI 
PROIZVODNJE 

že tretje leto pa število živali 
Mnjšajo, v hlevu so število dojnic 
i t r e h letih prepolovili z 80 na 40, 
lekaj pa je še mladic. Letos bodo 
.0 število še zmanjšali, računajo, 
ia jih bo ob koncu leta le še tride-
set. Vzroki za to so predvsem fi-
aančni, ker se proizvodni stroški 
le pokrivajo, pravi Danica, pa 
udi zaradi fizičnega dela, ki ga 
iama brez pomoči otrok več ne 
moreta. Glavni razlog pa tiči v 
lekarni Ptuj, ker je omejila od-
iup mleka, čeprav je bilo dobre 
••akovosti - v lanskem letu že za 
letjino, tako da so v celem letu 
1997 praktično mleko že "zlivali 
i^stran" oziroma ga porabili za 
irano živalim. Živali so bili pris-
Jjeni slabše hraniti, da so malo 
iajale. Od novembra lani pa mle-
ia sploh več ne oddajajo. Pozna 
?a se tudi odsotnost starejših 
otrok, Roberta in Alenke, ki sta 
študenta in več ne moreta poma-
ati doma. (To je tista Alenka, ki 
e medtem postala miss Slovenije 
B njeno življenje se je spremeni-
'0. Danes se vse bolj uveljavlja na 
•lanekenskih odrih, poleg tega pa 
^di pridno študira.) Robert in 
•̂ enka danes prihajata le še na 
fbisk. Glavno breme na farmi da-

nosita Danica in njen mož 

Rudi, ki vse bolj obvladuje hlev -
v šali dodaja, da je zadolžen za po-
dročje dela, na katerem nima ne-
posredno opravka z denarjem. Pa 
tudi v proizvodnji sira se je že 
tako izuril, da lahko enakovredno 
zamenja Danico. Tadej, zaradi ka-
terega so pri Serdinškovih tudi 
kupili prvo kozo, je še navihan 
osnovnošolec. Dve leti je pri hiši 
tudi rejenka Darinka, ki je lažje 
duševno prizadeta, zato ji po-
svečajo še dodatno skrb. Veliko 

žalost pa je pri hiši povzročila 
smrt 4-mesečne hčerke. Težav kot 
da ni hotelo biti konec. 

SKUTA PO 
RECEPTIH 
NAŠIH BABIC 

I^n i se je kozjereja na Ptujskem 
zmanjšala za polovico, kljub temu 
pa so pri Serdinškovih še vedno 
upali, da bo šlo, zato so se v naj-
večji meri angažirali za pridobi-
vanje dovoljenj za lastno sirarst-
vo. To so načrtovali že tri leta; ker 
so stroški visoki, bi bili Ser-
dinškovi najrajši, da bi mlekarna 
še naprej jemala mleko, a se je za-
sukalo drugače. Poskusno so žele-
li prodajati na mariborski tržnici, 
pa to ni šlo, ker so inšpektorji 
zahtevali vse po predpisih, od 
prostorov naprej. Za pridobitev 
dovoljenj so porabili eno leto, pri-
dobili pa so jih šele letos. Prvič je 
bila Danica na mariborski tržnici 
letos 13. marca, njihove izdelke pa 
je mogoče kupiti tudi v prodajalni 
Kmečki hram v Ptuju. "Začetki 
niso spodbudni, po velikih vla-
ganjih v proizvodnjo nam je 
zmanjkalo denarja za promocijo. 
Nekaj stalnih strank, ki vedo, da 
prihajam na mariborsko tržnico 
ob petkih in sobotah, sicer že 
imam, vendar je to premalo. Na 
ptujski tržnici pa možnosti za pro-
dajo nimam, ker ni pokritega dela 
in ker ni hladilnice. Na Komunal-
nem podjetju Ptuj, ki upravlja s 
ptujsko tržnico, so mi povedali, da 
bo to mogoče šele po letu 2005, ko 
naj bi ptujsko tržnico obnovili. 

Naši izdelki so specifični. Sira 
ne delam iz pasteriziranega mle-
ka, skuto širim iz surovega mleka. 
Delam jo po receptih naših babic, 
torej brez gretja mleka in rezanja 
koagulov in podobno. Enostavno 

povedano, v mleko dam malo siri-
la, to pustim en dan, in če je v 
redu, lahko pričnem odcejanje. Po 
takem receptu se da narediti zlata 
skuta, saaj smo že večkrat doslej 
za skuto dobili zlato priznanje na 
razstavah Dobrote slovenskih 
kmetij. Lahko pa je tudi zanič, ker 
pri tem postopku nikoli ne veš, 
kakšen izdelek boš dobil. V tej 
proizvodnji se lahko pojavijo naj-
različnejše težave, na katere niti 
ne pomisliš. Eden od vzrokov za 
slabši proizvod je lahko tudi v 
tem, da bazen ni dobro hladil: na-
mesto štiri stopinje je hladil se-
dem stopinj in podobno. Sreča v 
nesreči pa je, da imamo sedaj dva 
bazena, ker smo načrtovali večjo 
proizvodnjo, kot jo imamo sedaj. 
V takih primerih potem lahko 
vklopimo drugi bazen. Nikakor 
pa ne nameravamo preiti na indu-
strijski način proizvodnje, vztra-
jali bomo pri naši bio-proiz-
vodnji, v kateri ne uporabljamo 
biokultur, ampak svoje kislo kozje 
mleko. V prodajo gre bolje sir kot 
skuta. Po skuti segajo predvsem 
stranke, ki jo že poznajo, nove pa 
predvsem kupujejo sir. Ena od 
naših strank kupuje že tri leta po 
tri kg skute na teden. Precej pa je 
uživamo tudi doma." 

KOZJI IZDELKI 
SE LE POČASI 
UVELJAVLJAJO 

Trenutno so Serdinškovi na raz-
potju, saj se ne vrača tisto, kar so 
vložili. Na mariborsko tržnico 
hodi Danica do trikrat tedensko 
predvsem zato, da bi kupci spoz-
nali njihove proizvode. Vsak, ki 
enkrat pokusi kozje proizvode. 

tudi nekaj malega kupi. Problem 
pa je pridobiti ljudi, da bi kozje 
proizvode sploh kupili. Njihov 
prodajni kotiček na mariborski 
tržnici je precej viden, tudi pri 
embalaži so se potrudili za razliko 
od drugih, ki te izdelke prodajajo 
v plastičnih vrečkah in praktično 
brez nalepk. "Predvsem pa mis-
lim, da je vzrok, da prodaja kozjih 
izdelkov ne gre, kot bi morala, v 
tem, ker jih ljudje ne poznajo in 
ker so malo dražji od izdelkov iz 
kravjega mleka." 

Probleme, s kakršnimi se 
srečujejo na kozji farmi Roki, 
imajo vsi mali sirarji v Sloveniji. 
Tudi zato so se pred kratkim po-
vezali v Društvo malih sirarjev. 
Kaj konkretno Serdinškovi 
pričakujejo od tega društva? "Le-
tos se sicer še ne bo zgodilo nič kaj 
takšnega, ker če bi želeli že letos 
konkretnejše rezultate, bi morali 
društvo ustanoviti že prej. V 
bodoče pa pričakujem to, kar smo 
se zmenili: da bomo imeli skupni 
prodajni prostor v Ljubljani, kjer 
bomo lahko skupaj prodajali svoje 
izdelke vsi mali sirarji Slovenije. 
To bi bila dobra promocija. Pa da 
bi dobili blagovne znamke. V sa-
mem društvu vidim v bodočnosti 
velike možnosti, letos pa nekih 
bistvenih rezultatov ne pričaku-
jem. Glavni problem je namreč v 
tem, da smo na tržnico prišli v se-
zoni, ko imamo veliko proizvo-
dov. Če bi prišli lani, kot smo 
načrtovali, bi bili začetni proble-
mi, tako sem vsaj prepričana, že za 
nami. Do novih kupcev v sezoni 
bomo poskušali priti tudi z ugod-
nimi cenami. 

Ce bi živali hranili, kot bi mora-
li (pa jih ne, ker se stroški ne po-
krivajo in mleka nimamo kam od-
dajati), bi lahko na teden proiz-
vedli do 40 kg sira, to pa je tudi 
meja, do katere lahko kot kmetje 
to delamo, sicer bi se morali regi-
strirati kot samostojni podjetniki 
posamezniki. 

Za nas kozjerejce in druge pa 
tudi ni razumljivo, zakaj tako dol-
go nastaja zakon o pridelavi na 
domu. Včasih so me pospeševalci 
skušali prepričati, da naj počakam 
na ta zakon, ki mogoče glede pri-
delave na bo tako strog, vendar 
sem vedela, če bom čakala, ne 
bomo niti preživeli, kaj šele da bi 
nam proizvodnja pričela vračati. 
Sedaj je bistvo vsega, da moramo 
vztrajati, da ne obupamo. 
Občasno pa se nam to že dogaja. 

Ena od mojih želja pa je tudi, da 
bi se poklicno ukvarjala z rej-
ništvom, ker imam zelo rada otro-
ke. S sirarstvom pa bi se ukvarjali 
le še toliko, da bi z izdelki pokri-
vali trgovino v Ptuju, enkrat na 
teden pa bi šli prodajat na mari-
borsko tržnico. 

V načrtu imamo tudi turistične 
obiske na naši kmetiji, ki bi si 
prišli ogledat našo mini farmo, si-
rarno in tudi kupili naše izdelke -
ob siru in skuti tudi kozje kloba-
se. Ponudbo za TIC oziroma GIZ 
Poetovio vivat že sestavljam," je 
sklenila pogovor Danica Ser-
dinšek. 

Se pred tremi leti so bili Ser-
dinškovi optimisti, prepričani, da 
jih bo kozjereja preživela, danes 
ugotavljajo, da to ni mogoče -
stroški so previsoki, politika 
države je takšna, da se to ne da. S 
sirarstvom je mogoče uspeti le v 
okviru dopolnilne dejavnosti, ki 
jo neka kmetija razvija ob glavni. 
Preživeti se ne bi dalo niti ob sto-
tih živalih v hlevu, saj tudi "večji" 
mali sirarji ugotavljajo, da imajo 
včasih sir v zorilnicah tudi do šest 
mesecev, ker prodaja zaradi nesta-
bilnega trga ne gre. 

Ne glede na vse to bodo koze pri 
Serdinškovih ostale, če drugo ne, 
za lastne potrebe. 

Podobno zgodbo, kot jo je pove-
dala Danica Serdinšek, bi nam 
lahko tudi vsak drugi kozjerejec 
na Ptujskem oziroma v celi Slove-
niji. 

Majda Goznik 

Danica Serdinšek. 
Foto: Črtomir Goznik 

Velika vlaganja v proizvodnjo sira, ki pa se ne vračajo 

v hlevu / e v e d n o mani koz. name^sto Ha bi iih hiln i / e r 

WUJ / AKTIVNOSTI DRUŠTVA DIABETIKOV 

V lofi za zdrm¥a iMjmnle 
'^i teden v maju so se ptujski diabetiki zbrali z diabetiki iz 
'̂ ®pra in Sežane v šoli za zdravo življenje diabetikov na 
^točcu ob Krki. Teden so preživeli zanimivo in aktivno. 

Prve tri dni so ob dopoldne-
'̂h v hotelski kuhinj i pripravl-

dietna kosila in poslušali 
Predavanja o zdravi prehrani. 
Presnovi, o sestavinah obrokov 

o načinih priprvljanja zdrave 
P''ehrane. Animator Jože je pri-
Pravil izlete na Trško Goro, v 
'leterje, Novo mesto, Dolenj-

Toplice ter po Beli krajini, 
kopanje so se vozili v Šmar-

'̂ k̂e toplice. V četrtek, 7. maja, 
udeležence šole obiskala 

J^ravnica dr. Lučka Kos-
^njšek in jim predavala o in-

'̂̂ cijah pri diabetikih ter o 
'abetesu. Veseli pa so bili tudi 

^̂ t̂re Ljubice iz ambulante dr. 
Simonič ter sestre Ma-

iz Kopra, ki sta bili z nji-
' ^es teden, jim merili krvni 
^dkor in pritisk ter dajali po-
^^^ne nasvete. 

Teden šole za diabetike bo 
udeležencem zagotovo ostal v 
lepem spominu. V društvu si 
želimo, da bi jeseni ali pri-
hodnjo pomlad lahko organizi-

rali ponovno šolo za zdravo 
življenje članov na Otočcu ali v 
Strunjanu, kjer so pripravljeni 
organizirati program, ki je tudi 
cenovno sprejemljiv in ga 
lahko plačamo v treh obrokih. 

Predsednica društva: 
Marija Velikonja 

Skupina diabetikov na Otočcu. Foto: T. Velikonja 

več pritoževali 
Po nekajmesečnem zatišju so 23. maja znova odprli grajsko 
kavarno na ptujskem gradu, ki ima isti odpiralni čas kot mu-
zejske zbirke. V okviru svoje razširjene dejavnosti jo je odprlo 
zasebno podjetje Elea distribucija Zorana Belšaka iz Orešja 
in s tem omogočilo zaposlitev gostinki Ireni Slanič. 

Poleg izbrane ponudbe pijač, 
vafel proizvodov in sladoledov 

se želi grajska kavarna novega 
gostinca uveljaviti predvsem s 

sadnimi kupami, ki bodo hišna 
specialiteta. Kot je na sobotni 
otvoritvi povedal direktor Slo-
venske vinske akademije Bran-
ko Vodušek, ki je s simbo-
ličnim prerezom vrvice predal 
lokal v uporabo, je velika čast, 
hkrati pa tudi obveznost imeti 
gostinski lokal na tako emi-
nentni lokaciji. 

S ponovnim odprtjem grajske 
kavarne bo odpadlo negodo-
vanje turistov in drugih obisko-
valcev, ki nekaj mesecev niso 
imeli možnosti, da bi na graj-
skem hribu užili kavo, sok ali 
kakšno drugo pijačo. Objekt, 
kot je ptujski grad, namreč brez 
takšnega lokala skoraj ne more 
biti. Se vedno pa ostaja odprto 
vprašanje, kdaj se bo začelo ure-
janje grajske restavracije, ker 
naj ne bi bili razčiščeni odnosi 
med državo in mestno občino. 

MG S sobotnega odprtja grajske kavarne. Foto: Črtomir Goznik 



Kuharski nms¥etl 
Oivrtki ali hrustavii 

Ocvrtke ali hrustavce lahko ponudimo kot samostojno ali kot 
začetno jed. 

Ime so dobili po toplotnem 
postopku cvrenju in po okusni, 
nežni, hrustljavi skorji, ki jo do-
bijo po toplotni obdelavi. Ses-
tavljeni so iz osnovnega testa in 
dodatkov. Najprimernejše testo 
za njihovo pripravo je kuhano 
ali paljeno, dodatki pa so zelo 
različni. Dodamo lahko posa-
mezne vrste mesa, kot je perut-
nina, teletina, ribe, drobovina, 
nekatere mesne izdelke, kot so 
gnjat, šunka, pršut in slanina, 
lahko pa dodamo do polovice 
kuhano zelenjavo, na primer 
cvetačo, brokoli, korenje, grah, 
namočeno sojo ali druge prezrte 
stročnice. Sicer pa hrustavci po-
nujajo široko možnost priprave 
prav pri dodatkih, tako da lahko 
dodate živilo, ki se vam zdi naj-
primernejša ali ga radi 
vključujete v pripravo jedi. 

Kuhano ali paljeno testo za 
pripravo hrustavcev lahko nare-
dimo s pomočjo čiste juhe, na 
primer perutninske ali ribje, od-
visno od tega, kateri dodatek 
jim boste dodali, lahko pa s 
pomočjo vode, v kateri ste kuha-
li zelenjavo, ali navadne vode. 
Če pripravljate paljeno ali kuha-
no testo s pomočjo juhe, testu ni 
potrebno dodajati maščobe ozi-
roma masla ali margarine, če pa 
pripravljate testo s pomočjo 
vode, dodate tudi malo margari-
ne. 

Za 6 oseb pripravimo testo iz 

20 dekagramov vode, ki jo zav-
remo in solimo, dodamo 7 deka-
gramov masla ali margarine, in 
ko voda zavre, zakuhamo 10 de-
kagramov gladke moke. Temel-
jito mešamo s šibo, da postane 
testo gladko. Ko se oblikuje 
cmok, testo odstavimo in ohla-
dimo do mlačnega. Nato doda-
mo 2 jajci in 20 dekagramov 
fmo sesekljanega kuhanega 
mesa ali poljubnega prej omen-
jenega dodatka. Pripravljeno 
zmes oblikujemo na deski, ki 
smo jo potresli z drobtinami ali 
ostro moko, v podolgovat sval-
jek, enakomerno razrežemo in 
poljubno paniramo, tako da jih 
naprej povaljamo v moki, nato v 
raztepenih jajcih in na koncu v 
drobtinah. Drobtinam lahko 
dodamo tudi sesekljane lešnike 
ali orehe. Tako pripravljene na 
hitro ocvremo v vroči maščobi. 

Zraven mesnih hrustavcev po-
nudimo poljubno kuhano zelen-
javo in različne pikantne oma-
ke. 

Lahko pa si pripravite tudi 
ribje hrustavce iz poljubnih 
svežih rib, ki jih imate na razpo-
lago. Pripravimo jih tako, da 
ribe očistimo in jih skuhamo v 
slani vodi skupaj z jušno zelen-
javo. Ribo damo na primeren 
krožnih in ohladimo. Vodo, v 
kateri smo kuhali ribe, precedi-
mo in natančno odmerimo - po-
trebujemo namreč 30 dekagra-

mov vode. To ponovno zavremo 
in dodamo 10 dekagramov mas-
la ali margarine. Ko se margari-
na stopi, prisipljemo 18 deka-
gramov moke in temeljito pre-
mešamo, da se moka zgosti in ne 
nastanejo grudice.Mlačnemu 
testu dodamo 3 jajca in 20 deka-
gramov natrganega ribjega 
mesa, ki smo mu odstranili kos-
ti in kožo . Oblikujemo v sval-
jek, razrežemo, paniramo po du-
najsko ali paričko ter ocvremo. 

Pri pripravi zelenjavnih hrus-
tavcev pazimo, da zelenjavo po 
kuhanju čim temeljiteje odcedi-
mo, in če uporabljate zelenjavo 
z veliko vode, lahko osnovnemu 
receptu dodate nekoliko več ve-
zivnega sredstva oziroma vsaj 1 
jajce več. 

Vsem hrustavcem, tako me-
snim kot zelenjavnim, pri servi-
ranju dodajamo omake. Zraven 
lahko serviramo tople ali celo 
hladne omake. Katero omako 
izberete, je odvisno od tega, 
kdaj hrustavce ponudite: če jih 
ponudite kot toplo uvodno jed, 
ponudimo zraven toplo omako, 
če pa jih ponudimo kot samos-
tojno jed, na primer za malico, 
lahko zraven ponudimo hladno 

omako, kot 
so jogurtova 
, tatarska in 
vinegretska. 

Nada 
Pignar, 

učiteljica 
kuharstva 

Krvodajalci 
19. m - !V r̂tina 
ska 31, Središee ob Oi^f, Dušan 
Maftar, Kajuhova 6, Kidričevo, {s/»lan 
Železnik, Kočice 87, Anica Etedrač, 
f t e k a p}. 15, Ptuj, Peter LIber, Ore-
novec 1. Jože l-fentak, Dornava 119, 
Branko Prežel}, Podvincl 51/a, ^ n -
to Bosilj, Turški Vrti 98. Danilo R^h, 
Rvkova 13/a, Ptuj, Jožica Ratek, 
Vintarovci 8, Franc Topofov^J, Zg. 
Leskovec 11, Marjana Bon^R 
Volkmerjeva 28, Ptuj, Dušan Zenilja-
fič, Nova vas ^ c , Serg^ Rimele, 
Štrafelova 34, Pfejj, Rot)ert Ptošin-
|ak, Stojnci 81, Edvard Hišnik, l^u-
hova 7, Kidričevo, Taliana Knez, 
Med vrti 7, Ruj, Marjaim Kmetec, 
Soviče 17, Zlatko ŠtmcI, Orawn|ski 
Vrh 2/b, Sandi Obran, Zanfiušani41, 
Armando Hvala, Črtkova 14, Ptuj, 

Silva PrezBlj, Podvincl 51/a, ft/^lan 
Gorlčan, ŠtiJkl 26^3, Ivan KovaCIč, 
Polenšak Alĉ z Letonja, Zabov-
Gl 92, Jože Bezjak, Bukovci 109, 
Ema lV!uft(0, Vintarovci 23, Franc 
Kran^rger, Racar 69/a, Branko 
Ožlnger, tostovec 24, Maketa Kal-
sersberp", Gorišnfca 56/b, Zvonko 
Žabota, Mestni t g 4, Ptuj, tda Žnlda-
nt, Kukava 7, Ffanc Klaneček, Sp. 
Hajdina 21, Ludvik Kokol, Dravska 
8. 
21. MAJ - Želiko Uikaček, Dolga 
lesa 9, Omiož, Ivai Vajda, Mala vas 
9, Mirko LtMfiek, Vratno 5. R 
Hrvaška, Dušan Bud|a, P&i|ska c. 2, 
Ormož. Branlffl lah, Podvincl 123/b, 
Branko Sitar, Kungota 158, Drago 
Robnik, M»kcwcl 67/a, Marija Pola-
nec, l^čevlna p Vurbergu, Helena 
Kolar, Zavčeva 9, Ptuj, Mirko Kodrič, 

Nova vas 81. Vilko Velt, Štukl 32, 
Janko { ^ e r ^ g , rt^astovec 
Majda Ljubeč, Nova vas pri M®1<ov-
clh, Janez Veselič, MoškanjcI 90/b, 
Jože Belšak, MoškanjcI 7, Ivan Mo-
dflč, Poljska cesta 38, Ptuj, Vinto 
Bnimec, Reševa 6, Ptuj, Alojz Stre-
lec, Bukrm:! 62/a, Matija Zoreč. Vln-
tarovcl 47/b, Irena iaben, Fonuln 
47/a, IVSra Zajšek, Kozmlncl 6/b, M-
\m Muršlč, ̂ gt^lčl 19, Martin Voz-
lič, ZanHišanl 4, Janez B(M, Gra-
jenščak 45. ft/Slorad Zmič, Fomin 
39/a. Drago Šntigoc. fttoravct 
144/a, Ivan Sagadin, Brunšvlk 68, 
Walter Slatlnšek, Geršakova 16, Ma-
ribor, Jože Herjavec, Ul. 5. pr^o-
nrorske 18, Ptuj, Franc Petko, Ihova 
34,JožeCizert,Malavas11. 

PRIPRAVLJA MAG. BOJAN SINKO, SPEC; 
KLIN. PSIH. / NEKATERI D R U G I PROBLEMI 
DUŠEVNEGA ZDRAVJA - 1 75. NAD 

Ziorlrofi, družina in 
duimnam mdravle 

36, nadaljevanje 
Nevrotično pogoje-
ni zakonski kon-
flikti - 14.nad, 
Nevrotični zakon -
10. nad. 
Narcistični zakon 

Po mnenju nekaterih avtorjev 
je problem para v narcističnem 
konfliktnem zakonu, koliko lju-
bezni, žnvovanja in samoodpo-
vedi je treba dati partnerju, da 
kljub temu ostane še vedno avto-
nomen in sebi zvest Ti avtorji 
^vorijo o dveh tipih narcis-
tičnih ljudi. 

Prvi tip je zelo samovšečen, 
egoističen in teži povsod v 
ospredje. Taki ljudje znajo že ob 

prvem srečanju tako napeljati 
pogovor, da sogovornik zve vse 
o njihovih vrlinah, uspehih, bo-
gastvu ali znanstvih s pomemb-
nimi ljudmi. Ker jim nobena 
stvar tako ne godi kot občudo-
vanja drugih ljudi, jih na vsa-
kem kor^U in ob vsaki pri-
ložnosti izkoristijo za krčitev 
občutka lastne vrednosti. Če se 
zgodi, da jih vendarle kdo pre-
kaša, se ga oklenejo in naredijo 
iz n j e ^ svoj okras. Radi zahajajo 
med ljudi, hkrati pa so ljudje, če 
ne služijo njim, zanje bolj ali 
manj brezpomembni. V svoji 
egocentričnosti se v ljudi in nji-
hove probleme ne morejo vživl-
jati niti jih ti kot osebnosti ne 
zanimajo. 

Za ta tip ljudi ni nič h u j š ^ , 
kot Q& okolje nanje ne reagira 
tako, kot si želijo. Večinoma de-
lijo ljudi v dve ostro razmejeni 
skupini Do tistih, ki jih ne 

občudujejo ̂ i i živijo po svoj^ 
čutijo resignacijo, zagrenjenost, 
posmehljivost in maščevalnost 
Nasploh radi kritizirajo, sami pa 
so za kritiko pra>bčutljivi. 

Kakor so na eni strani hiti« 
prizadeti, tako se na dru^ strani 
ne znajo pobotati. V ljubezen, 
vrednote in plemenita čustva ne 
verjamejo, saj sami trpijo zaradi 
praznine, nesmisla, ogroženosti 
in jpotrtosti. Pred tem se skušajo 
rešiti na različne načine: eni s 
pretirano aktivnostjo, teatra-
ličnostjo in zatekanjem v 
družbo, drugi pa skušajo vzeti 
ljudem okoli sebe vero v dobro. 

Značilno je, da taki Ijmije vidi-
jo življenje zgolj kot boj vseh 
proti vsem, pri čemer so ljudje 
po njihovem brezobzirni egoisti, 
zato jih skušajo tudi razkrinkati. 

Naslednjič pa o drugem tipu 
narcističnih ljudi. 

PREJELI SMO 
OBNOVA DOMA 
KULTURE V 
ORMOŽU 

(Odgovor sveta KS Ormož na 
zapis v prejšnji številki Tednika) 

Pisanje novinarke Viki Kle-
menčič v ptujskem Tedniku v 
četrtek, 21. 5. 1998, s katerim no-
vinarka seznanja javnost o poteku 
dela v domu kiiltiu-e ter z nezado-
voljstvom ormoških kultiu-nikov, 
se nam zdi neprimerno. Nepri-
merno še zlasti zato, ker je novi-
narka članica ormoške gledališke 
skupine, katere člani bi po našem 
mnenju lahko bila zadovoljni, da 
se je oder v kulturnem domu po-
sodobil in izboljšal. Uvrščati 
ormoški dom kultiu-e kot osrednji 
kulturni hram v občini Ormož v 
rang vaške dvorane enostavno ne 
gre, če pa že, pa moramo vsi sku-
paj nekaj narediti, da mesto 
Oiinož dobi primeren kulturni 
prostor. 

Pri izdelavi idejnega projekta 
prenove kulttarnega doma je sode-
lovalo več ljudi, med njimi tudi g. 
Milivoj Zemljič, predsednik 
ormoških gledališčnikov. Njegova 
pripomba o potrebi po večji globi-
ni gledališkega odra in tudi 
prošnja, da se ormoškim gleda-
lišnikom zagotovi pisarna, je bila 
upoštevana. V ta namen so bile 
popravljene in izboljšane komu-
nikacije v domu kultiu-e in tako 

pridobljeni dve pisarni, ena za j 
gledališčnike in ena za pevske | 
skupine. Odstranjeno je bilo več 
kot 20 let staro filmsko platno ter 
na ta račun povečana globina odra 
za približno 1,5 m. Filmsko plat-
no je po novem nameščeno na 
začetek odra, prej je bilo pritrjeno 
na zadnjo steno, in nonnalno je, 
da se mora dvigati in po potrebi 
spuščati. Ta postopek je urejen av-
tomatično in to je tudi edini 
gumb, za katerega novinarka sma-
tra, da je luksuz. Sicer pa je bil 
osnovni namen prenove zamenja-
ti železno odrsko konstrukcijo ter 
električno instalacijo. Z namestit-
vijo trdne betonske plošče je bila 
dosežena zvočna izolacija med 
prostorom v kulturnem domu in v 
dvorani pod odrom. Tako je sedaj 
možno uporabljati oba prostora 
istočasno, kar prej ni bilo možno. 
Z zamenjavo električne inštalacije 
pa je bila dosežena večja varnost 
nastopajočih ter odstranjena ne-
varnost požara, ki je grozila zaradi 
dotrajanosti instalacije v lesenem 
podu na odru. Električna instala-
cija je bila pred prenovo 
nameščena tako, da so se nastopa-
joči, predvsem otroci, lahko doti-
kali reflektorjev in reostata. Svet 
KS je vse od začetka svojega dela 
bil zaradi dotrajane električne in-
stalacije zelo zaskrbljen in smo 
celo razmišljali, da bi kulturni 
dom za nekaj časa zaprli. Vendar 
smo se odločili za drugo možnos^ 
to je začeti adaptacijo in odstrani-
ti pomanjkljivosti. Kulturni dom 

se namreč ni obnavljal več kot 20 
let in svet KS bi bila slab gospo-
dar, če nekaterih pomanjkljivosti, 
kot je med drugim zamakanje 
strehe, ne bi saniral. Ob tej adap-
taciji je bil kulturni dom prild-
jučen tudi na plin in tako dan tudi 
prispevek k varovanju okolja. 

Pisanje o večmilijonskih zne-
skih se nam zdi tendenciozno za-
vajanje javnosti. V finančnem 
načrtu za leto 1998 je planirano za 
obnovo ktilturnega doma 8 milijo-
nov tolarjev, 3,5 milijona tolarjev 
pa naj bi prispevala občina 
Ormož, ki pa do tega trenutka ni 
dala niti tolarja. O vseh stroških 
bo svet KS krajane natančno sez-
nanil, ko bodo dela končana. Da 
je prišlo do odpovedi predstave, 
nam je zelo žal in smo se g. Mili-
voju Zemljiču ter preko njega 
vsem nastopajočim iskreno opra-
vičili. V izjavo g. Zemljiča, da je to 
bilo storjeno namerno ter da so v 
ozadju politične igre, enostavno 
ne verjamemo, kajti z njim smo 
sodelovali od vsega začetka in smo 
se do tega trenutka dobro razume-
li. Želimo si, da bi bilo tako tudi v 
bodoče. Menimo, da gre v vsej za-
devi še najbolj za čustven izliv no-
vinarke, ki ji je preko Tednika in 
radia Ptuj dana možnost, da ob 
nepoznavanju razmer po svoje in-
formira javnost. 

Predsednik Sveta KS Ormož: 
Aloj Sok 

PIŠE: ING. MIRAN GLUŠIČ / ^ V VRTU * V VRTU ^ V VRTU * V VRTU ^ 

Vrt v pozni pomladi 
v mesecu rožniku se pomlad prevesi v poletje. Takrat je 
večina vrtnega rastlinja v fazi najbujnejše rasti in razvo-
ja, zgodnje spomladansko rastlinje vegetacijo že 

končuje, nadaljuje pa se setev in sajenje poznih vrst vrtnin. Vrtna opravila 
so tako nenehne vrtnikove spremljevalke v skrbi za nego vrta in varstvo 
pred poškodbami, ki bi jih utegnili prizadeti zunanji vplivi, in vse to ga 
vzpodbuja k prizadevanjem za urejanje vsakodnevnega življenja v zele-
nem okolju, v katerem biva. 

v SADNEM VRTU se na različnih sad-
nih vrstah, ki jih gojimo, v sedanjem ob-
dobju najbujnejše vegetacije iz dneva v 
dan pojavlja vse več sadnih škodljivcev 
in bolezni. Da bi sadnim rastlinam in pri-
delkom in tudi prirastku, ki je osnova ro-
dovitnosti v naslednjem obdobju, zago-
tovili zdravo rast, poskrbimo z vsemi 
agrotehničnimi ukrepi - od obdelave, 
nege, prehrane rastlin in do varstva pred 
boleznimi in škodljivci - za neoviran raz-
voj in rast, tako da bodo v avgustu, ko je 
čas za formiranje cvetnega nastavka za 
rodovitnost v naslednjem letu, sadne 
rastline čim čvrstejše sposobnosti in od-
porne. Breskev in drugih sadnim vrstam, 
ki jih je prizadela poškodba zaradi gli-
vične bolezne breskove kodravosti, ni 
mogoče ozdraviti. Z rednimi škropljenji 

pred sekundarnimi okužbami pred to ne-
varno boleznijo pa lahko zavarujemo 
drugo vegetacijo, ki se bo razvila, da jo 
ohranimo zdravo. Medtem ko obolelo 
listje odpada, breskova drevesa vsaka 
dva tedna škropimo z enim od fungici-
dov: captanom, dithanom, delanom ali 
topasom v določeni koncentraciji. Ko 
bodo na zaradi kodravosti prizadetih 
drevesih pričeli rasti številni novi po-
ganjki, odvečne odstranimo, s čimer po-
spešimo rast mladik in vej, ki bodo 
vzdržale obnovo drevesa za naslednje 
obdobje. 

Pri večini sadnih vrst se, ko vegetacija 
doseže svoj višek, pričnemo pripravljati 
na poletno ali pravilneje imenovano ze/e-
no rez. Pri tej rezi razredčimo vrh dreve-
sne krošnje, ki se posebno pri nekaterih 

sadnih vrstah ali sortah lahko izredno 
zgosti s številnimi bohotivkami in nenad-
zorovano poraste v višino. V začetku ju-
nija je že pravi čas, da prebujno rastoče 
vrhove jablan in hrušk z redčenjem, 
krajšanjem in upogibanjem zaustavimo 
pri nadaljnji rasti. Poganjke, ki rastejo iz 
stranskih vej navpično, razredčimo, če 
so pregosti, sicer pa jih na primerno raz-
dalji levo in desno upogibamo v vodo-
ravni ali rahlo upognjeni položaj, da se 
bodo spremenili v rodne. Pri poletni rezi 
odstranimo tudi vse poganjke, ki rastejo 
v nasprotju z vzgojno obliko - navznoter 
v drevesno krošnjo - in tiste, ki preko-
merno zgoščujejo in zasenčujejo njeno 
notranjost. Poletno rez najprej pričnemo 
izvajati pri hruškah, saj je to sadna vrsta, 
ki že sredi junija, mnogo pred drugimi, 
konča vegetacijo oziroma rastjo svojih 
enoletnih poganjkov. 

V OKRASNEM VRTU in okrasnih jav-
nih zelenicah pričenjajo cveteti vrtnice in 
naznanjajo začetek meseca rožnika. 
Vrtnico, najlepšo in najtrajnejšo cvetlico 
naših vrtov, upravičeno cenimo kot 
kraljico cvetja in vrtov, hkrati pa jo lahko 
uvrščamo glede na nego in vzgojo med 

skromnejše in dokaj nezahtevne okra-
sne rastline. 

Kot vsaka požlahtnjena in v vrtu vzga-
jana okrasna rastlina je tudi vrtnica 
občutljiva za nekatere bolezni in škodljiv-
ce. Najbolj jo ogrožata pepelasta plesen 
med rastlinskimi boleznimi in zelena ali 
črna listna uš med škodljivci. Kakor za 
pepelasto plesen, ki se najbolje razvija 
na rastnih vršičkih vrtnice, tako so za list-
ne uši prav vršički najslajši. Če oba vrtni-
co napadeta hkrati, rastlina ni sposobna 
več tvoriti cvetnega nastavka in z okra-
sjem, ki ga lahko nudi le žlahtna vrtnica, 
je konec. čJe se na vrtnici pojavijo plesni-
vi poganjki, jih sproti izrezujemo in 
uničimo, rastlino pa poškropimo z enim 
od žveplenih pripravkov, kot so cosan, 
pepelin, bayleton ali karathane, v predpi-
sani koncentraciji. Škropljenja ponavlja-
mo v rednem zaporedju vsakih deset 
dni, da zavarujemo pred okužbo nove 
poganjke, ki so med tem zrastli. Ko se na 
poganjkih pojavijo listne uši, in to 
običajno kar v kolonijah, nasad poškro-
pimo z enim od sistemičnih pripravkov 
proti ušem, kot so: pirimor, actelic, coni-
dor, folimat ali metasystox v predpisani 
koncentraciji. 

Zemlja v ZELENJAVNEM VRTU je v 
pretekli suhi in brezsnežni zimi ostala 
slabo napojena. Vrtičkarji smo dolžni, da 

s pogostim rahljanjem tal in sprotnim 
drobljenjem skorje, ki nastaja na vrtnih 
tleh po nevihtah, skrbimo za ohranitev 
talne vlage v tleh in preprečujemo njeno 
pretirano izhlapevanje še zlasti ob vročih 
poletnih dnevih. 

Sajenje sadik vrtnin s koreninsko gru-
do, pridelanih v rastlinjakih v vsebnikih s 
šoto, se vse bolj uveljavlja tudi v 
domačih vrtovih. Tako pridelane sadike 
so čvrstejše, imajo dobro razvit tako ko-
reninski kot nadzemni del, zato po sa-
jenju na prosto ni potreben čas za vkore-
ninjenje, temveč živahno nadaljujejo 
rast. Sadikam, vzgojenim v vsebniku, pa 
je ob sajenju na gredice na prostem za-
gonska hrana, ki je mladi rastlinici bila 
vložena v koreninsko grudo, pošla. Že 
ob prvem rahljanju tal in negi teh sadik 
jih pognojimo z lahko topnimi rudninski-
mi gnojili. Čeprav so vrtna tla in korenin-
ska gruda v zadostnem obsegu oskrblje-
na s kalijevimi in fosfornimi gnojili in 
čeprav je rast vrtnin v največji meri odvis-
na od phsotnosti dušika, z dušičnimi 
gnojili v vrtu ne smemo pretiravati. Vrtni-
ne, pregnojene z dušičnimi gnojili, resda 
v zadovoljstvo gojitelja bujno rastejo, da-
jejo pa pridelke slabše kakovosti ter so 
neodporne na rastlinske bolezni iî  
škodljivce. 

Miran Glušič, ing.agC' 



^ A T E N B E R G P R I M A K O L A H / BAROČNI DVOREC IMA NOVEGA OSKRBNIKA 

Kdaj bo Štatenberg vmlen prihodnosti 
pggled iz doline na baročni dvorec Štatenberg je zanimiv, žal 

mnogo manj, ko si grad ogledaš ob blizu. Težko bi v nekaj 
l,esedah zapisali, kaj vse je potrebno urediti, da bi ga končno 
|.g;̂ nično vrnili prihodnosti. Maksimilijan KJančnik je že 
četrti najemnik dvorca, bolje povedano gostinskega dela, saj 
^7.en muzejskih sob in viteške dvorane v gradu ni kaj videti, 
^obe sicer so, vendar jih ni mogoče uporabljati, saj so brez 
^strežnih sanitarij. Za njihovo ureditev pa doslej nobeden od 
najemnikov, kljub temu da so imeli veliko dobrih idej, volje 
j„ tudi zagledanosti v dvorec, ni imel nikoli dovolj denarja, 
problem je tudi kurjava, saj debele in večno mrzle grajske zi-
jove težko ogreješ. 

Od križišča v dolini, kjer dve 
jabli kažete proti dvorcu Šta-
tenberg, ki kraljuje na razgled-
[lem griču, je okoli 200 metrov. 
Če vzameš pot pod noge, si 
Ifinalu poplačan za ves trud 
pešačenja navkreber s ptičjim 
Ifoncertom in lepim pogledom 
na bližnje Makole, oddaljen 
Boč in dolg, zaobljen hrbet ne-
koliko nižjega Plešivca. In že si 
pred vhodom v dvorec, kjer pa 
je vtis povsem drugačen, ko 
opaziš vidno propadanje nekoč 
lepega in reprezentančnega gra-
du, ki so ga poznali daleč nao-
koli. Pred vhodom, ki bi ga bilo 
potrebno nekoliko urediti, je 
tabla, kjer je zapisano ime no-
vega najemika, četrtega po vrsti, 
od prvega maja 1990, ko so grad 
z velikim pompom vračali v 
prihodnost. Malo vstran je vzi-
dana tabla z Aškerčevim ver-
zom in letnicama, ki govorita o 
kmečkem uporu 1573. leta. Še 
manj lep pogled je levo od graj-
skega portala, kjer je bila v do-
brih časih grajska konjušnica. 
Del se je že pred leti zrušil, del, 
ki pa še stoji, se svetlika med 
vejevjem bližnje platane. Vmes 
ie nekaj cvetočega grmičevja, 
ar pove, da je bil ta prostor 
nekoč lepo urejen. Še vedno 

prijeten za oko pa je grajski 
park oziroma ostanek tistega, 
kar je tu nekoč bilo. 

Radovednost me je gnala k 
hlevu, ki je bil skrbno zaklen-
jen. Že od daleč mi je v nos uda-
ril vonj po ožganem. Baje so 
lastniki dvorca - Impol Štaten-
berg, d.o.o. - imeli pred dnevi 
čistilno akcijo in so kurili razne 
stvari. Njihovi ostanki so bili še 
vedno dobro vidni, vmes so bili 
tudi leseni deli, ki so nekoč pri-
padali kakšnemu kosu starega 
pohištva. Kljub vsemu pa sta 
naokoli mir in tišina, ki ga tu in 
tam zmotijo vsiljivi glasovi iz 
doline. 

NOVEGA NAJEM-
NIKA MOTI 
NEUREJENA 
GRAŠČINA 

Kmalu pride novi najemnik. 
Vprašam ga, ali je tudi on, kot 
njegovi predhodniki, nekoliko 
zaljubljen v dvorec. Pove, da ga 
neurejena graščina sicer moti, 
vendar pa je nadvse pomembna 
izletniška točka, ki bi se jo dalo 
vnovčiti. 

Kmalu se zapleteva v pogovor 
in tako izvem, da ima Maksi-

miljan Klančnik, sicer dober in 
ugleden gostinec, mlad po le-
tih, vendar z že dolgim delov-
nim stažem, kar dvanajst let je 
že uspešen najemnik Ruške 
koče pri Arehu na Pohorju, v 
dvorcu v najemu le gostinski 
del, goste lahko popelje v 
viteško dvorano in muzej, kjer 
je razstavljeno grajsko 
pohištvo, ter del parka. Kar ve-
liko dela so opravili od aprila, 
ko je bila podpisana najem-
niška pogodba med Klančni-
kom in Impolom, pa do sredine 
maja. Ker je bilo vse nekaj me-
secev zaprto, sta vlaga in 
zaprtost storila svoje. Lotili so 
se čiščenja in beljenja dveh sa-
lonov, avle, točilnega pulta ter 
kuhinje. Sedaj je vse uspo-
sobljeno in čaka na goste. 

Da bi vsaj nekaj naredil za po-
novno promocijo dvorca in gos-
tinskega dela, kjer je bilo svoj 
čas živahno, je ob koncu tedna 
sem pripeljal živo glasbo. Kljub 
precejšnji reklami pa gostov ni 
toliko, kot bi pričakoval. Nekaj 
je menda kriv nov prometni za-
kon, nekaj pomanjkanja denar-
ja, drugo pa lahko samo ugiba-
mo. Kot dober gostinec želi 
imeti dober in zanesljiv gostin-
ski kader, ki pa ga ni lahko do-
biti kljub velikemu številu ne-
zaposlenih v slovenjebistriški 
in tudi nekdanji ptujski občini. 
Ob mojem obisku je bil Maksi-
miljan Klančnik vse v eni osebi 
- najemnik, kuhar in natakar. 
Kadrovski problem rešuje tre-
nutno z zaposlenimi na Ruški 
koči. 

Pri ponovni oživitvi dvorca se 
je povezal s turističnimi agenci-
jami, saj ima Štatenberg izred-
no lepo lego med znanimi kraji, 
od ptujskih term. Ptujske Gore, 
Rogaške Slatine in vse tja do 
Atomskih toplic. Svoj čas so 
radi prišli na obisk tudi šolarji 
iz raznih krajev Slovenije. Po-
leg sobotnih plesov, ki smo jih 
že omenili, bodo na Štatenber-
gu še naprej poroke, tudi neka-
teri že uveljavljeni plesi, gostije 
in podobno. Terasa pred gra-
dom je v poletnih mesecih iz-
redno dobro obiskana. Da bi se 
gostje počutili dobro v tej lepi 
in še neokrnjeni naravi, bo 
poskrbel tudi za razpoloženjsko 
glasbo. V mislih ima harmoni-
ko in citre. Vendar je ponovno 
vse odvisno od odziva in obiska 
ljudi, ki bi se morali ponovno 
navaditi, da bi prihajali na Šta-
tenberg. Da bi povečal ponud-

bo, saj ljudje ne prihajajo samo 
na hrano in sprehode, se že do-
govarja z lastnikom konj, ki so 
bili svoj čas prava atrakcija. 
Kot pravi, ga za promet v gos-
tinskem delu dvorca v polet-
nem času ni strah, težave pa 
nastopijo pozimi, še posebej ker 
dvorec ne premore primerne 
kurjave. Nekoč so že imeli v se-
vernem traktu centralno kurja-
vo, pa je v eni izmed mrzlih zim 
povzročila pravo razdejanje. O 
tem in še marsičem se bo moral 
pogovoriti z lastnikom, in če bo 
vztrajen, bo mogoče tudi uspel. 

Vida Topolovec 

Pog/ed na grajski portal go-
vori drugače 

Novi najemnik IVIaksimiljan 
Klančnik se trudi za gostin-
ski del. 

Z razdalje je podoba dvorca Štatenberg očarljiva. Foto: VT 

STARA G O R A 

Obnovm i^voifllro podru' 
iniine €erk¥e sv. Duhu 

y občini Sv. Jurij ob Ščavnici 
prizadevajo za ohranitev 

•kulturnozgodovinskih spome-
nikov. Eden takih je poznoba-
fočna podružnična cerkev sv. 
'̂ uha na Stari Gori, ki so jo 
9i"adili v letih 1667- 1671. Zi-
âna je baročnem slogu, z bo-

9ato okrašenim čebulastim 
^onikom, ki je visok 45 me-
'fov. v preteklosti je bila cer-
kev sv. Duha romarska, ob njej 
^ so vsako leto 13. decembra 
'̂•"pravili Lucijin sejem. Glavni 

°ltar je posvečen sv. Duhu, 
iranski pa sv. Luciji. 
Cerkev premore tudi druge 

^starejše orgle na Sloven-
•̂ sm. Lani je občina Sv. Jurij 
° Sčavnici organizirala popra-

strehe, letos pa obnavljajo 
Dela je prevzelo Grad-

^ništvo Kaučič iz Črešnjevcev 
Gornji Radgoni, ki bo opra-
vsa zidarska dela. Odre je 

postavilo Krovstvo-kleparstvo 
Lončarič od Negove, tesarska 

dela Tesarstvo Trbuc iz Čako-
ve, kleparska dela čebulastega 
dela zvonika pa podjetje Izok-
lep iz Grabčincev. Celotna in-
vesticija je ovrednotena na 9,5 
milijona tolarjev. Za obnovo fa-
sade sta denar, 5 milijonov to-
larjev, vsaka polovico, prispeva-
li občina in država, medtem ko 
bodo za čebulasti del zvonika -
oblačenje z bakreno pločevino 
zbrali denar krajani in farani 
župnije sv. Jurij, katere po-
družnica je omenjena cerkev. 
Župnik Štefan Grabar je pove-
dal, da so ljudje voljni prispeva-
ti denar in se veselijo obnove in 
ohranitve znamenite 
podčružnične cerkve. Denar za 
obnovo zbirajo na prostovoljni 
bazi, vsak pa prispeva, kolikor 
pač zmore. 

Besedilo in posnetek: 
iMdvik Kramberger 

Obnova zvonika cerkve sv. 
Duha na Stari Gori (občina 
Sv. Jurij ob Ščavnici, 18. 
maja 1998) 
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Nebesa 
"To kar je na zemlji, je tudi v nebesih, s to 

raziiko, da je tam vse veliko lepše, bolj sijaj-
no, ker je bližje resnici in Gospodu," trdi 
Emanuel Svvedenborg, švedski znanstvenik 
in videč, ter dodaja, da angeli niso nič dru-
gega kot ljudje, ki so se v svojem duhovnem 
razvoju povzpeli do nebeških višav. 

"Krščanskemu občestvu je povsem neznano, 
da nebesa in f^kel izvirata Iz človeškega. Vsi, 
tako v nebesih kakor na zemlji, izhajajo iz 
človeškega rodu. V nebesih so tisti, ki so na 
svetu živeli v nebeški ljut>ezni in veri, v peklu pa 
tisti, ki so na svetu živeli v peklenski ljubezni in 
veri," razlaga Svvedenborg. Na začetku tega 
tretjega sestavka o Svvedenborgovi izkušnji on-
stranstva se še enkrat spomnimo dveh njegovih 
trditev: prvič, da "človek tudi po smrti obdrži 
svojo človeško podobo", in drugič, da je "človek 
bil ustvarjen zato, da postane angel." 

KAKŠNA SO NEBESA 
V nebnih vlada neskončna raznolikost in no-

bena skupnost ni drugi enaka in noben angel ni 
drugemu enak. Nebesa so razdeljena s treh vi-
dikov: splošnega, vrstnega in posamičnega. Na 
splošno so razdeljena na dvoje kraljestev, 
vrstno na troje nebes in posamično na številne 
skupnosti. 

Nebesa se delijo na nebesno kraljestvo in 
duhovno kraljestvo. Angeli, ki sestavlj^o ne-
besno kraljestvo in ki prejemajo Gosp^ovo 
Božje bolj neposredno, se imenujejo notranji ali 
višji angeli. V tem kraljestvu prevladuje ljube-
zen do Gospoda. V duhovnem kraljestvu pa 
živijo zunanji ali nižji angeli, ki so prežeti z du-
hovno ljubeznijo, ki pomeni ljubezen do 
bližnjega. 

Troje nebes je in med seboj se povsem razli-
kujejo; najbolj notranja ali tretja, srednja aH dru-
ga in zunanja ali prva. 

Angeli v posameznih nebesih ne biv^o vsi na 
enem kraju, marveč so razdeljeni na večje in 
manjše skupnosti (teh je nešteto), in sicer glede 
na različno dobro ljubezni in vere, v katerem 
so. Tisti, ki so v podobnem dobru, sestavljajo 
eno skupnost, in vsa nebesa so sestavljena po 
principu, da se podobno in enako privlači. 

Oblika nebes je sferična, nebeške sfere pa 
emanirajo iz osrednje Luči. Svetloba v nebesih 
je duhovna svetloba. Tisti na sredi imajo več 
luči, oni okrog pa manj. Skratka, angeli imajo 
toliko luči, kolikor so sposobni sprejeti božje re-
snice. 

NEBEŠKA BIVALIŠČA 
Svvedenborg jih takole opisuje: "Bivališča an-

gelov v nebesih so natanko takšna kot bivališča 
na zemlji, se pravi hiše, le da so neprimerno 
lepša. V njih je vse polno dvoran, soban in spal-
nic. Tudi dvorci so in okrog njih vrtovi, rožne 
gredice in livade. Tam, kjer živijo v skupnosti, 
njihove hiše stojijo druga ob drugi in so urejene 
v naselja z ulicami, cestami in [avnimi trgi, na-
tanko tako kot je v mestih na zemlji. 

Človeško znanje in besede so preslabotne, da 
bi lahko popisal vse lepote nebeških mest. Videl 
sem palače, ki so se zgoraj bleščale, kakor da 
so iz čistega zlata, spodaj pa, kakor da so iz 
žlahtnih kamnov. Takšna je bila tudi njihova no-
tranjost. Na južno stran se je odpiral pogled na 
parke in tudi tam je vse sijalo, listje se je pone-
kod lesketalo, kakor da je iz srebra, in sadje, ka-
kor da bi bilo zlato, in cvetlice v gredah so bile 
zasajene tako, da so bile v svojih živih ban/ah vi-
deti kakor mavrice. Onkraj mej pogleda so se 
zarisavale še druge palače. Arhitektura net:>es 
me je navajala na misel, da je umetnost v nebe-
sih v svojem pravem bistvu, kar ni navsezadnje 
nič čudnega, saj umetnost izvira prav iz net^s." 

PROSTOR IN ČAS 

čeprav se v nebesih vse dogaja v zaporedju 
in napredovanju, tako kot na svetu, angeli ni-
majo takšnih predstav o prostoru in času kot 
ljudje na zemlji. Tam ne poznajo jutra, opoldne-
va, večera, noči ali letnih časov. Pojma prostor 
in čas sta v nebesih zamenjana s pojmom oz. 
pojavom stanja. Gospod se angelom kaže kot 
duhovno sonce. Kadar ga vidijo kot zlato 
rdečega in sijajno bleščečega, tedaj so v prvem 
stanju. Ko to sonce obda velik temačen pas, ki 
skrije nekaj tiste sijajne bleščave, takrat so v 
drugem stanju. Ko sonce zbledi do beline, te-
daj so v tretjem stanju. Ko pa se belina poma-
kne na levo in se združi z nebeškim mesecem, 
takrat prispejo v četrto stanje. Te menjave ne 
potekajo po določenem redu, temveč jih doleti-
jo, ne da bi vnaprej vedeli zanje. V ta različna 
stanja Gospod angelov ne sili, saj kot sonce ne-
nehno priteka vanje s toploto in lučjo, to je z lju-
beznijo in modrostjo. Pač pa se angeli 
odvračajo od Gospoda, saj imajo tako kot ljud-
je neko svojstvo (proprium), da ljubijo tudi 
sebe. In bolj ko ljubijo sebe, bolj se odvrnejo od 
Gospoda in obratno. Bog to dopušča zato, ker 
ta nihajoča ljubezen ustvarja kontraste, zavoljo 
katerih se angeli še nadalje izpopolnjujejo in 
duhovno rastejo. 

Kakor časovne spremembe, se tudi prostor-
ske spremembe v duhovnem svetu odvijajo za-
radi sprememb stanj v notranjosti. Ko se angel 
nekam odpravi, pride na cilj hitreje, če si tja želi 
priti, kot če si ne želi, saj se razdalja daljša in 
kr^ša glede na to, koliko si to želijo, čeprav gre 
za isto pot. 

GOVORICA ANGELOV 
Znanje različnih zemeljskih jezikov je v nebe-

sih odvečno, kajti v vseh nebesih govorijo 
samo en jezik in vsi se med seboj razumejo, ne 
glede na to, iz katere skupnosti prihajajo, 
bližnje ali daljne. Jezika se tam ne učijo, ampak 
je vsakomur prirojen, saj prihaja neposredno iz 
njihovih misli in občutij. Torej komunikacija po-
teka v obliki telepatije, pri kateri pa ne gre 
samo za prenos misli, temveč tudi za prenos 
in zaznavo občutkov. Zato se v nebesih nihče 
ne more pretvarjati, daje drugačen, kot je v re-
snici, tako kot je to možno na zemlji. 

Angeli se med seboj pogovarjajo o vsem 
mogočem: o domačih in o skupnih zadevah, o 
nravstvenih vprašanjih in o duhovnem življenju. 
Čeprav angele ene skupnosti prevevajo podob-
na prepričanja, se včasih o katerih rečeh ne 
strinjajo. Če se ne morejo zediniti o neki stvari, 
se namesto žgočega prepira nemudoma razi-
dejo in se o vroči temi pogovarjajo tedaj, ko so 
bolj dojemljivi in prepustnejši za resnico. 

ZAKONSKE ZVEZE 
Ker neb^a izvirajo iz človeškega rodu, so an-

geli v njih obeh spolov. In ker je ženska na-
menjena moškemu, moški pa ženski, obstajajo 
zakonske zveze tudi v nebesih. Res pa je, da se 
nebeški zakoni močno razlikujejo od ze-
meljskih, k^ti poroka v nebesih je združitev 
dveh duhov v enega in temu se reče sožitje 
(cohabitatio). O zakoncih se v nebesih ne govo-
ri kakor o dveh, temveč kakor o enem samem 
angelu, čeprav oba ohranita svojo identiteto. 
Zato je z vidika nebes prešuštvo tx)gokletno. 

O POGANIH V NEBESIH 
v vesolju je veliko svetov in vsi so polni prebi-

valcev, od katerih le malokateri vedo, da se je 
Gospod na našem svetu učlovečil. Po pre-
pričanju kristjanov vsi tisti, ki so rojeni zunaj 
Cerkve, ne morejo biti zveličani, saj ne poznajo 
Besede. Vendar to ne drži, zakaj Gospodova 
Cerkev je vesoljna in je pričujoča pri vseh tistih, 
ki priznavajo Božje in živijo v sočutni ljubezni. 
Takšni so namreč po smrti deležni angelskega 
poduka in prejmejo božje resnice. Svvedenborg 
za glavno vodilo postavlja sočutno ljubezen in 
pravi, da "tisti, ki imajo nebesa v sebi, v nebesa 
tudi pridejo". 



VETER V LASEH - S ŠPORTOM PROTI DROGI V MS 

Pred finabio pnredHvijo 

Aktivnosti ob akciji Veter v laseh - s športom proti drogi so 
na Ptuju potekale na športnih igriščih O Š Ljudski vrt in 
Šo l skega centra Ptuj, teniške šole Zoki in kartodroma v 
Hajdošah. Akcije se j e na Ptuju udelež i lo kar 668 aktivnih 
udeležencev ter več kot 800 navijačev in gledalcev. Pri or-
ganizacij i in izvedbi prireditve je prostovoljno sodelovalo 
kar 35 ljudi. V otvoritvenem programu je sodelovala p lesna 
šo la Mambo in role i j i iz O Š Ljudski vrt. Pričetek prireditve 
pa so s imbol ično pričel i padalci Aerokluba Ptuj. Vsi 
udeleženci so prejeli l i čne d iplome in nalepke, na-
juspešnejš i pa tudi majice in spominske medalje . 

Predsednik organizacijskega 
odbora in predsednik Športne 
zveze MO Ptuj Vlado Cuš je 
izpostavil, da je za uspešnost te ak-
cije na Ptuju izjemnega pome-na 
pripravljenost za sodelovanje in 
pomoč ravnateljev osnovnih in 
srednjih šol v ptujski občini ter 
Dijaškega doma Pmj, Centra za 
socialno delo Ptuj, Špormega za-
voda Ptuj, Lokalne akcijske 
skupine za preprečevanje odvis-
nosti, športnih klubov in društev. 

Zmagovalci, ki bodo zastopali 
Ptuj na finalni prireditvi 13. junija 
v Murski Soboti: košarka do 13 let 

- ekipa Ljudski vrt, od 13 do 15 
let - skupina Banda v postavi Ivi 
Tušek, Denis Kuserbanj, Timi 
Petemik, Simona Muršec in Era 
Molnar, nad 15 let - skupina 
Veterani v postavi Aleš Belšak, 
Gregor Podpadec, Križe Nino in 
Petra Primožič. Odbojka do 15 
let - Markovci: Marko Kos, Vis-
enjak Primož, Kukovec Janja, 
Kukovec Petra in Kristijan 
Ljubeč, nad 15 let - skupina Si-
cilija (Sandi Dolenc, Vindiš 
Janja, Smigoc Matjaž in Dani in 
Tamara Lampergar). Rolanje do 
12 let - 1. Davorin Petrušič, do 

15 let Nadja Petrovič in Boštjan 
Ferčec. Likovnike bo v Mursko 
Soboto vodila učiteljica likovne 
vzgoje v OŠ Ljudski vrt Anica 
Trefela, ki je letos že tretjič 
vodila aktivnosti v okviru te ak-
cije na Ptuju. 

Ob zadovoljstvu, da se je ta ak-
cija izjemno dobro prijela v 
slovenskem prostoru in da jo v 
vseh drugih slovenskih mestih 
krepko podpirajo tudi z namen-
skimi sredstvi iz občinskega 
proračuna, je prav neverjemo, da 
na Ptuju ni tako. Takšna 
osveščevalna akcija s pestro 
ponudbo športa, likovne de-
javnosti in glasbe je bila v sloven-
skem prostoru in tudi na Ptuju 
nujno potrebna, na kar kaže tudi 
odziv mladih. Postavlja se 
vprašanje, kdo in zakaj kljub 
pravočasnim vlogam organizator-
jev ovira sofinanciranje te 
prireditve. Ali je v interesu 
občine, da se številni prostovoljci, 
ki sodelujejo pri organizaciji in iz-
vedbi te prireditve, "utrudijo"?! 

Simon Starček 

MIHALOVCI / ZLATA POROKA ZAKONCEV VOGRINEC 

2lbto oMetoka sfaipnego iMN« 
Pred 50 leti sta se prvič 
poroči la Veronika in M i l a n 
Vogrinec iz Mihalovcev 53. 
Pred nekaj dnevi sta se 
ponovno vzela, tokrat v 
družbi svojih otrok, šest ih 
vnukov in pravnukinje, 
drugih sorodnikov ter pri-
jateljev. Gostija j e bi la ve-
sela, z glasbo, in zla-
toporočenca sta bila vesela 
pozornost i svojih najbližjih. 

Skupno življenje sta po poroki 
pričela na kmetiji, ki sta jo 
kupila. Milan je delal v vi-
nogradu, leta 1972 pa je bil 
upokojen kot vojaški vojni i-
nvalid v mirnem času. Veronika 
Vogrinec, rojena Ritonja, je 
skrbela za dom, ki je bil poln 
živahnosti štirih hčera, veliko pa 
je sezonsko delala tudi v vi-
nogradih. Pridno delo je pustilo 
tudi nekaj sledi na njunem 
zdravju in danes jima pri vsak-
danjih opravilih veliko pomaga 
Veronikina sestra. 

Ob obredu civilne in cerkvene 
poroke sta bila zlatoporočenca 
deležna sprejema pri županu 
Viliju Trofeniku. Pozornost pa 
so jima skupaj s še dvema 
letošnjima zlatoporočenima 
paroma iz Ivanjkovcev namenili 
tudi upokojenci domače kra-
jevne skupnosti. 

Ykl 

Zla toporočenca Vogrinec. Foto Zalar 

TURŠKI VRH / PONOVNO BLAGOSLOVILI KAPELO 

Nova podoba stdavhiegti 
spomenika v Hakmdi 

Prijazno ha loško naselje Turški Vrh, ki je razpeto med 
haloškimi vinorodnimi griči, je po številu prebivalcev ( ima 
j ih vsaj 200) drugo največje naselje v občini Zavrč. Na 
binkoštno nedeljo je bila na Turškem Vrhu pri hišni 
številki 29 krajša svečanost s sveto mašo, ko je farni župnik 
Jože Pasičnjek blagoslovil obnovljeno Šmerovo kapelo. 

Pri obnovljeni kapelici so se na 
minulo sončno nedeljo zbrali 
številni domačini, tam je bila 
namreč po skoraj 20 letih znova 
daritev svete maše. Kapelica, ki 
sta jo dali obnoviti družini 
Marije Kokot s Turškega Vrha 
ter Milana in Milice Kotolenko 
iz • Dubrave brega, je lep 
primerek kulturne dediščine in 
ustvarjalnosti tamkajšnjih pred-
nikov, narejena pa je bila 
davnega leta 1861 in na pročelju 
nosi kratico A.T.S. Kaj 
pomenijo te črke, domačini niso 
znah povedati, samo to, da jo je 
najverjetneje dal postaviti nek-
daj tam^ živeči gospodar po pri-
imku Šmerov, zato tudi tisti 
konec Haloz po domače imenu-
jejo Šmerov breg. 

Iz župnijske kronike Zavrč 
tudi ni razvidno, zakaj je bila 
kapela postavljena. V njej se je 
do danes ohranil križ Matere 
Božje, po besedah farnega žup-
nika pa je najverjetneje bila 
posvečena Mariji. Sedaj je na-
jvažnejše, da je lastniki niso 
pustili propadanju in so jo na 
novo prepleskali, ji naredili 
novo ostrešje in dali prijazno po-
dobo. Kot je povedal Milan Ko-
tolenko, obnova kapelice ni tra-
jala dolgo, pa tudi stroškov pri 

obnovi niso imeli dosti, kapelo 
pa želijo ohraniti prihodnjim ro-
dovom in se bodo pri njej še kdaj 
srečali. Prvo priložnost bodo 
prebivalci Turškega Vrha in ok-
olice imeli prihodnje leto na 
binkoštno nedeljo, ko se tudi 
sicer končujejo majske 

šmarnične pobožnosti in ko bj 
pri Šmerovi kapeli že po tradicij} 
lahko bila nedeljska sveta maša 

Še starejšega datuma ^ 
kapela pa je bližnja hiša z ohran, 
jeno vinsko kletjo, ki nosi lej. 
nico 1811 in so jo gospodarji 
pred leti temeljito obnoviij 
Eden od udeležencev nedeljska 
svečanosti pa je menil, da je ofe. 
novljena Šmerova kapela lahko 
vsem drugim v fari za vzgled, ka. 
jti obnove potrebnih kapelic jf 
po Halozah še mnogo več. 

T . Mehorkt 

Farni župnik Jože Pas ičn jek je blagoslovi l ob-
novljene kape le v T u r š k e m Vrhu. Foto: TM 



-

j ^ A B J A K / 9 0 LET M A R I J E K O R P A R 

Oelo /e njena živlieniska pof 
pred 90 leti, 8. junija 1908, se 
.g na majhni kmetiji v 
pobrežju v občini Videm pri 
ptuju rodila Marija Cafuta. 
$voja otroška in šolska leta je 
preživela v domačem kraju, 

t̂ari komaj 10 let je umrl oče. 
Časi po prvi svetovni vojni so 
l,ili zelo hudi, zato je morala 

kot otrok poprijeti za vsa 
unečka dela doma in na 
josednjih kmetijah. Leta 1932 
je je poročila s tesarjem Mati-
jom Korparjem iz Žabjaka in 
tako svoje življenje nadaljevala 
v Žabjaku, kjer živi še danes. 
>lož je delal pri raznih obrtni-
luh in podjetjih, ona pa je op-
ravljala razna priložnostna 
dela na kmetijah, občasno pa 
tudi v podjetjih, med drugim 
tudi v ptujski tovarni usnja. 

V zakonu so se jima rodili trije 
otroci, na katere je zelo ponos-
na. Vsi so se izučili poklica. Sin 
Ivan je tesar, hčerka Marija je 
šivilja in je bila zaposlena v 
ptujski Delti, sin Karel pa po-
klicni pilot, ki je svojo bogato 
letalsko kariero pričel kot 

čevljarski pomočnik, je pa med 
prvimi padalci in ustanovnimi 
člani ptujskega Aerokluba. 

Mariji je že leta 1955 umrl mož 
Matija in je tako morala sama 
nadaljevati delo in skrb za srečo 
njunih otrok. V jeseni njenega 
življenja je deležna ljubezni, 
topline in razumevanje svojih 
treh otrok, petih vnukov in en-
ajstih pravnukov, še posebej pa 
na domačiji sina Ivana in njego-
ve marljive in skrbne žene Ber-
te. 

Značilnost njenega življenja je 
vseskozi naporno fizično delo 
od ranega jutra do poznega 
večera ter ljubezen in skrb za 

srečo otrok. Na življenjski poti 
so jo spremljale tudi bolezni, 
vedno pa je v sebi imela mnogo 
moči, volje in vztrajnosti, da je 
zmogla premagati vse težave in 
skrbi. Njeno bogastvo, ki ga 
nosi v srcu in ga tudi vsa-
kodnevno udejanja, je ustvarjal-
no delo, poštenost, zvestoba ter 
ljubezen in skrb za srečo otrok. 

Ob njenem častitljivem 
življenjskem jubileju jo je na 
njenem domu obiskala petčlans-
ka delegacija Društva upokojen-
cev Rogoznica in ji v imenu 
vseh 490 članov izrekla šopek 
najiskrenejših čestitk in želja za 
njeno zdravje in dobro počutje 
med najdražjimi. Pogovor z njo 
je bil lep in prijeten, saj je iz bo-
gate zakladnice svojih spomi-
nov in doživetij povedala mno-
go zanimivih dogodkov. 

Čestitkam se pridružuje tudi 
uredništvo Radia in Tednika 
Ptuj. 

Feliks Bagar 

Jubilantka med svojimi najdražjimi in s predstavniki Društva upokojencev Rogoznica na dan 
praznovanja. Foto: Langerholc 

KIKBOKS 

Slovenci 
osvolili 18 
medalj 

Na drugem turnirju za sve-
tovni pokal v kikboksu v 
disciplini semi kontakt je v 
madžarskem Debrecenu nas-
topilo več kot 600 tekmoval-
cev in tekmovalk iz 12 držav. 
Med njimi je bilo dokaj šte-
vilčno slovensko zastopstvo, 
ki je štelo 36 tekmovalcev v 
vseh starostnih kategorijah. 
Slovenski predstavniki so do-
segli do sedaj najboljši us-
peh, saj so osvojili pet prvih, 
pet drugih in osem tretjih me-
dalj. 

Deklice: do 37 kg: 2. Maja 
Volgemut /Ptuj/, do 28 kg: 3. 
Sabina Kolednik /Izlake/; 
dečki: do 37 kg: 2. Dorotej 
Kline /Ptuj/, do 52 kg: 3. Alek-
sander Kolednik /Ptuj/ in Mar-
ko Razpotnik /Izlake/; mladin-
ke: do 56 kg: 1. Brigita Ple-
menitaš /Izlake/, nad 60: 2. 
Nadja Šibila /Ruj / ; mladinci: 
do 79 kg: 2. Matej Šibila 
/Ptuj/, do 84 kg: 1. Matjaž Vin-
diš /Ptuj/; članice: do 55 kg: 
1. Barbara Murat /Ptuj/, do 
65kg: 3. Katja Janžekovič 
/Ptuj/, do 59 kg: 3. Damjana 
Tomšič /Izola/, nad 65 kg: 2. 
Urška Dolinšek /Izlake/; člani: 
do 63 kg: 1. Davorin Gabro-
vec /Ptuj/, do 69 kg: 3. Sebas-
tijan Kristofič /Ruj / in Robert 
Kokot /Ptuj/, do 79 kg: 1. Alojz 
Vidovič /Ptuj/, 3. Mitja Želez-
nik /Izlake/. 

Danilo Klainšek 



PTUJ / 45 LET OSEMENJEVALNEGA SREDISCA SVETLO 
LISASTE PASME 

Rezvitmtl In izkušnje 
za sodobni ias 
Leta 1953 seje v Ptuju začelo načrtno delo v proizvodnji seme-
na bikov, temu je sledilo osemenjevanje živali in seiekcijsko 
delo. To so bili časi, ko Slovenija ni imela dovolj hrane niti ne 
dovolj mleka in mesa. Takrat zastavljeno delo je skozi štiri de-
setletja in pol pripeljalo do velikih uspehov in pomembnih re-
zultatov, ki danes rejcem zagotavljajo dobre vzrejne rezultate. 
Ptujski center lisastih bikov v Ptuju je danes širšega, vseslo-
venskega pomena. Njegovo razvojno pot in sedanjo funkcijo 
predstavlja direktor Obdravskega zavoda za veterinarstvo in 
živinorejo Slavko Janžekovič, dr. veterinarske medicine. 

TEDNIK: Kateri so pomemb-
nejši mejniki razvoja osemenje-
valne dejavnosti v Ptuju? 

"Teh mejnikov je bilo več. Prvi 
je zagotovo izgradnja centra leta 
1953. Sledilo je združevanje 
manjših centrov, ki jih je bilo v 
začetku v Sloveniji precej. Selitev 
bikov v Ptuj je bila nedvomno 
dobra strokovna odločitev, kar se 
je kasneje večkrat potrdilo v veli-
kem napredku slovenske živino-
reje. Nekoč je bila pasemska ses-
tava slovenske živinoreje zelo pi-
sana, danes pa je več kot 65 od-
stotkov lisastega goveda, katerega 
osemenjevalni center je v Ptuju. 
To pomeni, da je ta pasma dobila 
v Sloveniji svojo veljavo in to za-
gotovo zaradi dobrih rezultatov, 
ki jih rejci dosegajo." 

TEDNIK: Kakšen je trend raz-
voja te dejavnosti v zadnjih le-
tih? Ali število osemenjevanj 
raste, stagnira ali celo pada? 

"V vseh pasmah število oseme-
nitev v Sloveniji stagnira, pri ne-
katerih pasmah celo pada. Veseli 
smo, da je lisasta pasma uspela 
ohraniti trend rahle rasti števila 
osemenitev, predvsem na po-
dročju severovzhodne Slovenije 
in njenega centralnega dela. Na 
tem območju se je reja sivo rjave 
pasme zmanjšala, nadomestila pa 
jo je lisasta pasma. Tako število 
goveda v Sloveniji ostaja nespre-
menjeno, čeprav reja v Pomturju 
in na Primorskem upada." 

TEDNIK: Nekoč je bil cilj se-
lekcij skega dela osnovna 
oskrba, kakšni cilji pa vas pri 
vašem delu spremljajo danes? 

"Cilj selekcije je vedno samo 
eden: čim boljša proizvodnja, ki 
jo dosegamo z uvajanjem geneti-
ke v populacijo živali. Z uvajan-
jem novih genetskih linij dajejo 
živali vedno boljše rezultate. 
Osnovni pogoj za to pa je kako-
vostna, doma pridelana in 
predvsem poceni hrana." 

TEDNIK: Kje smo na po-
dročju osemenjevalnega in se-
lekcijskega dela v primerjavi z 
Evropo? 

"Zagotovo imamo v Sloveniji 
reje, ki so primerljive z evropski-

mi kmetijami, mogoče ne toliko 
po velikosti kot po proizvodnosti. 
Predvsem tem severovzhodnem 
delu Slovenije ali pa v okolici 
Ljubljane imamo reje, ki dosega-
jo zavidljive rezultate in jih ne bi 
bilo težko primerjati z evropski-
mi rejami. Naši rejci so sposobni 
proizvesti velike količine mleka 
in mesa. Prisoten je tudi trend 
povečevanja števila živali na po-
samezno kmetijo, medtem ko rej-
ci z manjšim številom živali 
počasi usihajo in se preusmerjajo 
v drugo proizvodnjo. Proizvajati 
mleko ni enostavno, je pa tržno 
zanimivo, vendar le za rejce z 
večjim številom živali." 

TEDNIK: Kakšno je število 
živali v vašem hlevu v Ptuju in 
kako bi komentirali ocene, ki so 
jih biki prejeli na letošnjem 
ocenjevanju? 

"Trenutno imamo v hlevu 61 bi-
kov lisaste pasme. Proizvajamo 
seme vseh teh bikov in nekaj jih 
je letos doseglo visoke ocene. To 
so biki, ki imajo zaključen test, 
kar traja precej časa, najmanj šest 
let. Šele takrat imamo vse infor-
macije o plemenjaku in komisija 
ga lahko dokončno oceni ter mu 
izda dovoljenje za osemenjevan-
je." 

TEDNIK: V vaših hlevih je že 
bilo nekaj bikov, ki so bili 
uvrščeni v razred elite. Ali se je 
tudi letos kateri od ocenjenih 
bikov približal temu naslovu? 

"Letos je imela komisija izredno 
težko delo, saj je izbirala med 
mnogimi kvalitetnimi živalmi. 
Na osnovi ocen potomcev je po-
trebno izdelati končno oceno, pri 
kateri veljajo samo rezultati v 
praksi. V letošnjem letu komisija 
ni nobenega od ocenjenih bikov 
razporedila v razred elite, smo pa 
takega bika imeli na lanskem 
ocenjevanju." 

J. Bračič 

Slavko Janžekovič. dr. vet. 
med., direktor OZVŽ Ptuj 

PTUJ / RIBIŠKA 
DRUŽINA SE 
PRIPRAVUA NA 
TEKMOVANJE 

Mednaimino 
prvenstvo bo 
Koneiagusta 

člani Ribiške družine Ruj se 
kljub aktivnostim ob pričetku ribo-
lovne in športno-ribiške sezone 
resno ukvarjajo tudi s pripravami 
na tradicionalno mednarodno tek-
movanje v lovu rib s plovcem, ki 
bo letos v soboto, 29., in nedeljo, 
30. avgusta. Kot so povedali na 
seji upravnega odbora minulo sre-
do, bo tudi letos tekmovalna trasa 
ob stari strugi Drave v Ptuju in 
Hajdošah. SIcer pa bo vsebino in 
potek obeh tekmovalnih dnevov 
podrobneje opredelil organizacij-
ski odbor, ki je že imenovan in se 
bo sestal v teh dneh. 

Predsednik RD Ruj Stane Žitnik 
je med drugim opozoril na vse večji 
padec števila avtohtonih rib, ker jih 
vse resneje ogrožajo l(ormorani. Da 
bi hbji zarad ohranili ali celo obnovi-
li, bodo poskrbeli za več vlaganj 
ribjih mladic v odprte vode. 
Predvsem gre za mladice postrvi in 
sulca, poskusno pa naj bi sami 
pričeli vzgojo mladic podusti, saj je 
že med ogroženimi vrstami, čeprav 
je je bilo v naših vodah še pred leti v 
izobilju. 

Dogovorili so se tudi o pričetku 
priprav na praznovanje 50-letnice 
Ribiške družine Ptuj, kar bodo 
svečano proslavili v prvi polovici 
prihodnjega leta. Vse priprave bo 
vodil upravni odbor, razširjen z ne-
katerimi častnimi člani. 

-OM 

DORNAVA / DUŠEVNO PRIZADETI 
IN SPOLNOST 

v zavodu dr. Marijana 
Borštnarja v Domavi so v sobo-
to pripravili okroglo mizo za 
starše odraslih duševno priza-
detih oseb, na kateri so se po-
govrajali o spolnosti pri njiho-
vih odraslih otrocih. Referate s 
tega poročja so pripravile peda-
goške delavke Metka Jurešič, 
Anica Zemljič ter Ida Jurgec. 

Starši so zelo pozitivno sprejeli 
temo, o kateri se pri nas ne govori 
veliko, ter menili, da naj imajo 
odrasle duševne prizadete osebe 
same pravico odločati o svojem 

spolnem življenju. Seveda pa mo-
rajo starši in strokovnjaki 
poskrbeti, da ne prihaja do zlo-
rab. V zavodu si prizadevajo, da 
bi odrasle duševno prizadete ose-
be lahko živele tudi v dvoje. 

Direktor zavoda mag. defekto-
logije Milensko Rosic je starše 
seznanil tudi z gradnji novega 
prizidka, s posebnimi delavnica-
mi pa so pedagoške delavke z va-
rovanci predstavile aktivnosti v 
tem šolskem letu. 

MS 

PTUJ / PRIREJA MLEKA VEČJA ZA 1 6 ODSTOTKOV 

ICm#t/0 fi#iiiCi9ii/0 
pri pndmji Ijs^deflroir 
v zadnjem času je slišati novice, da prireja mleka v Sloveniji 
narašča in da s» zaradi tega v mlekarnah že pojavljajo težave. 
Tudi v Mlekarski zadrugi Ptuj ugotavljajo, da je prireja v 
letošnjem letu večja kar za 16 odstotkov. Vzrokov za to je več, 
predvsem pa na količino oddanega mleka vpliva nova cena, ki 
velja od novega leta, in pa zavedanje kmetov, da prihaja čas 
vstopa v Evropsko zvezo, ki bo omejila količine slovenskega 
mleka na skupnem evropskem trgu. 

Večjih problemov s prevzemom 
in predelavo mleka še ni, zatrjuje-
ta predsednik Mlekarske zadruge 
Milan Tacinger in direktor Dra-
go Zupanič. Pojavljajo se seveda 
tržni presežki tako mleka kot 
mlečnih izdelkov. V ptujski mle-
karni predelajo polovico prevze-
tega nileka, nekaj ga predelajo v 
celjski in del v varaž^nski mle-
karni. Na trgu se predvsem 
občutni presežki sira in masla in 
tu bo morala svojo vlogo odigrati 
država z zvišanjem izvoznih sti-
mulacij, podobno kot to počnejo 
države Evropske zveze in tako 
ščitijo svoje proizvajalce. 

Upravni odbor Mlekarske za-
druge Ptuj je sklenil, da morajo 
kot večinski lastnik Mlekarne po-
magati pri prodaji mlečnih izdel-
kov. Ker se zaloge izdelkov 
kopičijo, so sklenili, da po razpre-

delnici pripada vsakemu proizva-
jalcu mleka določena količina 
sira in masla. Ob tem popolnega 
zadovoljstva s strani kmetovalcev 
zagotovo ni, saj imajo tudi sami 
nekaj težav pri prodaji mlečnih 
izdelkov. Vednar pa v upravnem 
odobru menijo, da je njihova 
odločitev pravilna in edina 
možna pot za razbremenitev za-
log. Vse kaže, da bo potrebno ta 
način "vnovčevanja" zalog 
zadržati, tudi zato, da bodo tako 
potrošnike navadili na večjo por-
abo mlečnih izdelkov. 

V nekaterih slovenskih mlekar-
nah je že prišlo do zniževanja od-
kupnih cen mleka in tako 
zniževanja stroškov, v Ptuju pa so 
se raje odločili za pomoč mlekar-
ni pri prodaji izdelkov. Glede na 
tržne presežke slovenske mlekar-
ne pripravljajo nov pravilnik o 

kakovosti mleka, ki naj bi zagl̂ , 
dal luč sveta v prihodnjem mese, 
cu. Gre za spremembe v skupne^ 
številu mikroorganizmov, ekstra 
razred z vsebnostjo do 50 tisô  
mikroorganizmov ne bo več d̂ . 
datno nagrajen, temveč bo poeno, 
ten s prvim kakovostnim razre. 
dom, ki dopušča do 100 tisoč mj. 
kroorganizmov v mililitru mlekĵ  
Bistvena sprememba v novenj 
pravilniku naj bi bile znižane 
meje pri somatskih celicah, ko 
naj bi bilo nagrajeno samo mleko, 
ki bo vsebovalo do 300 tisoč sô  
matskih celic, vsebnost nad 400 
tisoč somatskih celic pa bi bila 
sankcionirana. To utegne 
povzročiti precej težav in v Mle-
karski zadrugi Ptuj so že sprejeli 
nekaj ukrepov v pomoč svojim 
članom. Na drugi strani pa osnu-
tek pravilnika predvideva, da bi 
se nekoliko dvignilo izhodišče za 
osnovno ceno mleka. V Mlekar-
ski zadrugi Ptuj menijo, da bo 
nov pravilnik znova prinesel naj-
več težav malim rejcem, ki vse 
težje izpolnjujejo zahtevnejše po-
goje novih pravilnikov. 

JB 

T R N O V S K A V A S / SEJA REGIJSKEGA ŠTABA CZ 

Čeprav so na skupni seji članov Regijskega štaba civilne 
zaščite za Podravje s člani štaba civilne zaščite občine Destr-
nik-Tmovska vas prejšnjo sredo, 27. maja, ob obravnavi ocene 
ogroženosti ugotovili, da že 100 let na širšem območju te 
občine niso zabeležili nobene hujše naravne nesreče, je Bran-
ko Sirec vendarle ugotovil, da ne morejo biti povsem brez 
skrbi. Občasno, predvsem spomladi ob taljenju snega in ob je-
senskih nalivih, se pojavljajo poplave Pesnice in Rogoznice, 
zato jih lahko poplave resneje ogrozijo. Prav tako zemeljski 
plazovi, saj imajo do sedaj evidentirane že štiri. Ogrožajo jih 
tudi požari, zadnji večji je bil pred tremi leti, ko je bilo za več 
kot 3 milijone tolaijev požarne škode. Zadnja leta pa jih vse-
bolj ogrožajo tudi nevarnosti ob razlitju nevarnih tekočin, saj 
je regionalna cesta, ki vodi skozi to občino, vse bolj obremen-
jena. 

Kljub končni oceni razpravljal-
cev, da sodi občina Destrnik -
Trnovska vas med manj 
ogrožene, so jih opozorili, da je 
potrebno storiti več za izo-
braževanje članov civilne zaščite, 
zagotoviti pa jim je potrebno tudi 
več potrebne opreme. Po delitve-
ni bilanci nekadnje ptujske 
občine so nekaj opreme sicer do-
bili, vendar ta še zdaleč ne 
zadošča. 

Direktor Uprave za obrambo 
Ptuj Stanko Meglič je med dru-
gim povedal, da niso zadovoljni s 

sedanjim sistemom daljinskega 
alarmiranja, ker je povsem 
neučinkovit, ter spomnil, da so 
lokalne skupnosti dolžne 
poskrbeti za boljšo povezavo z re-
gijskim centrom za obveščanje, 
kajti uprava denarja za to nima. 
Član občinskega štaba Anton 
Kovačec je podrobneje predsta-
vil sistem zaščite in reševanja, ka-
terega glavni nosilci so v prosto-
voljnih gasilskih društvih Desen-
ci, Biš, Vitomarci in Destrnik. 

Dogovorili so se o vsebini in po-
teku III. regijskega preverjanja 

usposobljenosti ekip prve 
pomoči, ki bo 13. junija ob 8. uri 
v ormoški tovarni sladkorja. Naj-
bolje uvrščena regijska ekipa se 
bo jeseni udeležila državnega pre-
verjanja v Ljubljani. Z zado-
voljstvom so sicer ugotovili, da so 
se v prvi polovici leta enote uspo-
sabljale v skladu s predvidenimi 
programi, tako da je usposoblje-
nih že 91 odstotkov vseh pripad-
nikov CZ. Z opremo pa je zado-
voljivo opremljenih le dobra po-
lovica teh enot, vendar ocenjuje-
jo, da je glede na trenutno razme-
re stanje zadovoljivo. 

Ob koncu so podrobneje anali-
zirali potek obveščanja in tikre-
panja vseh dejavnikov ob nedav; 
nem potresu v Posočju, še posebej 
ukrepanje regijskega štaba CZ 
Primorske regije. Akcijo zbiranja 
pomoči za ogroženo Posočje je na 
ptujskem območju vodil direktor 
Uprave za obrambo Stanko Me-
glič. Povedal je, da smo po dogo; 
voru z vsemi devetimi občinami 
oziroma župani za Posočje pris-
pevali pet bivalnih prikolic, do-
govorili pa so se tudi za skupno 
denarno pomoč 2 milijona tolar-
jev. 

M.Ozmec 

OD TOD m TAM 
MARIBOR o 
O ogroženosti delavcev UNZ 

v organizaciji območnega policijskega sindika-
ta Maribor bodo danes ob 11. uri v prostorih UNZ 
Maribor izvedli okroglo mizo pod naslovom 
Ogroženi delavci Uprave za notranje zadeve Ma-
ribor in Ministrstva za notranje zadeve. Na ta 
način želijo opozoriti javnost o napadih na poli-
ciste, pogosti groženosti policistov, številnih pre-
prečitvah uradnih dejanj policistom ter o proble-
mih, ki se v zvezi s tem pojavljajo tako na tožilst-
vih kot v samih vrstah MNZ in UNZ. 

•OM 

KIDRIČEVO O 
Svetniki o varnosti 

člani sveta občine Kidričevo bodo na 31. seji 
danes razpravljali o oceni varnosti na območju 
občine Kidričevo, sklepali o predlogih posamez-

nih krajevnih in stalnih odborov, o predlogu ko-
misije za mandatna vprašanja, volitve in imeno-
vanja, o povprečni gradbeni ceni, stroških komu-
nalnega urejanja stavbnih zemljišč In osnovni 
ceni stavbnih zemljišč v občini, spremebah odlo-
ka o utanovitvi in izdajanju javnega glasila Ravno 
polje. 

•OM 

MAJŠPERKO 
Pred sejo občinskega sveta 

člani sveta občine M^šperk se bodo na 33. seji 
sestali danes, najprej pa se bodo lotili dopolnitev 
uredbe o načinu financiranja modemizacije in 
vzdrževanja lokalnih cest, sklepali o prioriteti in-
v^ i c i j na natečaju za demografsko ogrožena 
obmoqa, o povišanju cen vzgojno-varstvenih 
storitev, ustanovitvi pokr^ine Spodnje Podravje 
s Prlekijo, o odcepitvi enote vrtca in oddelka 
male šole ter priključitvi k eni od osnovnih šol. 
l_otili pa se bodo tudi sprememb statuta občine. 

•OM 

DESTNIK, TRNOVSKA VAS, 
VITOMARCI, PODLEHNIK, ZETALE 

Do sobote rai^mjeni 
volilni imeniki 

Na zahtevo Ustavnega sodišča je državni zbor Republike Slove-
nije odločil, da bo 21. junija letos še drugi del poizvedovalnega re-
ferenduma o ustanovitvi občin ter določitvi oziroma spremembi 
njihovih območij oziroma sedeža občine. S tem je bilo ugodeno 
pritožbi, ki so jo na ustavno sodišče naslovili z območij, ki kljub 
zahtevi niso bila zajeta v prvem proizvedovalnem referendumu. V 
tej številki Tednika Upravna enota Ptuj poziva volilce iz delov 
občin Destrnik - Trnovska vas, Videm in Majšperk, da do 6. juni-
ja preverijo volilne imenike, ki so razgrnjeni v krajevnih uradih 
Destrnik, Trnovska vas, Vitomarci, Podlehnik in Žetale. Če ugo; 
tovijo nepravilnosti oziroma pomanjkljivosti, lahko polnoletni 
državljani pod določenimi pogoji do 6. junija ustno ali pisno 
zahtevajo popravek splošnega volilnega imenika. 

JB 



2LATI LINHARTOVI ZNAČKI V PTUJ IN CIRKULANE 

ji^l^ gledališiu najdem deliek sebe« 
kulturnih društev Slovenije je tudi letos podelila Linhar-

IQve značke, najvišja priznanja m igralske dosežke ljubiteljskih 
igralcev. Med igralci mladinskih gledaliških skupin je prejela 
jtiačko edina v državi Ptujčanka Drška Vučak, članica Teatra 
||l pri 1)PI> Svoboda Ptuj, pri odraslih ljubiteljskih igralcih pa 
je komisija i/brala deset uspešnih igralk in igralcev, med njimi 

Črnivec i/ Cirkulan, članico KPD Francka Kuzela. 

Anica Črnivec je prejela zlato Anica igra na odru v Cirkulanah 
Linhartovo značko za vlogo mi-
nistrice v Nušičevi komediji 
Gospa ministrica, ki so jo Cir-
Iculančani pod vodstvom Lojze-
ta Matjašiča igrali lani in letos. 

že polnih 30 let, saj je pričela že 
kot osnovnošolka, kasneje pa je 
nadaljevala v dramski skupini 
domačega prosvetnega društva. 
Poleg službe in družine s tremi 
otroki še vedno ostane vsaj ne-
kaj časa tudi za gledališče. Pra-
vi, da so ji v zadnjem času bolj 
všeč komične vloge, čeprav se 
vživi v vsako. Prav to je tisto, 
kar jo vleče v gledališče: postati 
vsaj za nekaj časa nekdo drug. 
"Sicer pa je tudi življenje en sam 
oder. Velikokrat je treba odigra-
ti, biti prijazen, nasmejan, tudi 
če čutiš drugače," je dejala Ani-
ca Črnivec. "Za gledališče me je 
navdušila mama, ki je pela v 
zboru. Sama nisem pela, pač pa 
sem našla delček same sebe v 
gledališču. Srečna sem, če odi-
gram vlogo, kot sem si jo zamis-
lila, kar vidim po obrazih publi-
ke. Ko je ta zadovoljna, sem 

tudi sama zadovoljna. Linharto-
va značka mi pomeni zelo dosti. 
Ne prejme je veliko ljudi. Pola-
skana sem." 

Urška Vučak je prejela zlato 
Linhartovo značko za vlogo Ve-
nere v Psihi, ki jo je v lanski se-
zoni izvedel Teater III, ki deluje 
v okviru DPD Svoboda Ptuj 
pod vodstvom Branke Bezeljak 
Glazer. Urška je študentka ma-
tematike na Pedagoški fakulteti 
v Mariboru. "Po eni strani mate-
matika in gledališče ne gresta 
skupaj, saj mi za vse zmanjkuje 
časa. Vendar ko Branka vpraša, 
ali bomo delali predstavo, ne 
morem reči ne. Gledališče je ne-
kaj za mojo dušo in vsak mora 
imeti nekaj takega. Matematika 
pa mi je zanimiva. Ne bi mogla 
študirati ekonomije ali prava, 
kjer se moraš iz debelih knjig 
naučiti stvari skorajda na pa-
met. Ob matematičnih nalogah 
lahko presedim cele noči, 
računam, obravnavam primere, 
logično razmišljam, kako, kaj, 
zakaj ..." je povedala Urška 
Vučak. Tisti, ki so si predstavo 
Psiha ogledali, so dejali, da je 
vloga Venere pisana Urški na 
kožo. "Venera je temperamen-
ten, malce koleričen, a zelo za-

nimiv lik. Je trmasta, vse mora 
biti po njenem. Na odru sem se 
lahko do konca izživela," pripo-
veduje Urška Vučak. In dodaja, 
da ji Linhartova značka ogrom-
no pomeni, saj je potrdila njeno 
delo. 

Milena Zupanič Anica Črnivec 

Urška Vučak v vlogi Venere 

KIDRIČEVO / OB PETDESETLETNICI MOŠKEGA PEVSKEGA ZBORA TALUM 

Visok iubilei zbora iz Kidrimm§a 
Zadnjo soboto v maju je bil v dvorani restavracije Pan v Ki-
dričevem jubilejni koncert, na katerem so sodelovali trije zbori. 
Jubilant je povabil medse mešani pevski zbor iz Vidma pri Ptuju 
in nonet Certus iz Maribora. Moško zbor Talum, kot se zbor se-
daj imenuje, je ustanovil in v začetku vodil Maks Vaupotič (štiri 
leta), za njim ga je prevzel Branko Rajšter (enajst let), sledilo je 
obdobje pod Alojzom Krajnčanom (devet let), od leta 1972 pa ga 
uspešno vodi Ladislav Pulko. 
Domačini so zapeli osem pe-

smi (ker je bilo nekoliko pre-
skromno), gostujoča zbora pa po 
šest pesmi (kar je bilo zaradi po-
membnosti tega jubileja nekoli-
ko preveč). V svojem poročilu se 
bom osredotočil na koncert, to 
je na glasbeno vsebino jubileja, 
kar naj bi po mojem bil cilj take-
ga dogodka. 

Kidričevski zbor, ki je koncert 
uvedel, je s svojo po številu do-
kaj skromno zasedbo 17 pevcev, 
predstavil skladbe Bučarja, Ja-
neza Močnika, Sachsa - Kra-
molca, M. Vilharja, Vrabca, 
Ipavca, Viktorja Mihelčiča ter 
Nollijevo priredbo skladbe Juri-

ja Fleišmana. Po izvedbeni plati 
so izstopale skladbe Kresovanka 
(Bučar), Lux aeterna (J. 
Močnik), Lastovki v slovo 
(Sachs/Kramolc) z dobrim so-
listom ter Na jezeru (M. Vilhar). 
Ladislav Pulko, zborovodja s 
štiridesetletnim stažem, lepo in 
mehko oblikuje tonsko gradivo. 
V programskem smislu se drži 
dobre, preizkušene literature za 
moške zbore, ki dobro zveni in 
ne zapada v pevske manire. 
Škoda, da zbor ob tako visokem 
jubileju ni zapel vsaj še treh pe-
smi. 

Gostujoči mešani zbor pod 
vodstvom Jožeta Barina-Turi-

ce se je jubilantovemu vabilu 
odzval s skladbami avtorjev 
Kickestata, Tanjejeva, B. Ipav-
ca, Sattnerja, M. Hubada ter z 
eno priredbo svojega zborovod-
je. Izstopali sta skladbi Perice 
(Sattner) in Bratci veseli vsi (M. 
Hubad). Jože Barin - Turica, ki 
prizadevno nadaljuje delo Mak-
sa Vaupotiča, se je z videmskimi 
pevci ujel in ta pretežno mlajši 
zbor deluje s svojim petjem 
sveže in obetavno. 

Drugi gostje večera so prišli iz 
Maribora. Vodi jih Franci Div-
jak. Nonet je zasedba, ki je prav 
tako občutljiva kot npr. oktet. 
Pevci naj bi učinkovali čimbolj 
samostojno (celo solistično), po 
zvokovni strani pa karseda ho-
mogeno. Noneg Certus je to iz-
hodišče delno tudi potrdil. Za-
pel je pesmi avtorjev: P. Kernja-
ka, Bučarja, Piera Luigija Galli-
ja, Marolta in B. Ipavca. Dodali 
pa so Bledo luno Jožeta Gregor-
ca in ga na ta način slovesno 
pozdravili med gosti koncerta. 
Po izvedbeni plati je nonet naj-
bolje zapel Kernjakov venček 
Mi smo mi in Ipavčevo Domo-
vini. 

Sklepni pevski del koncerta je 
izzvenel ob petju vseh bivših in 
sedanjih pevcev zbora - jubilan-
ta. Zapeli so pesem Zdravo ter 
Nocoj pa, oh, nocoj Cirila Pregl-
ja. Splošen vtis poslušalca na 
tem koncertu pa je bil vse prej 
kot vesel dogodek, ki bi opti-
mistično nakazoval zborovo pot 
naprej. Vsi govori in nagovori 
pa čestitke in telegrami so bili 
zagledani nazaj. Kot vnetemu 
pripadniku zborovstva bi mi 

bilo ljubše, če bi bil poudarek 
takega jubileja na bodočnosti. 
Priznanja in šopke bi delil 
najmlajšim v zboru in prav na 
tem jubilejnem koncertu javno 
vabil nove, mlade člane v zbo-
rovske vrste. Občinstvo v dvora-
ni je bilo pretežno srednje in 
starejše generacije. Ne vem, ko-
likšni so bili napori organiza-
torjev in ali so na koncert vabili 
tudi mlade ljudi iz Kidričevega 
in širše okolice. Bojim se, da se 
bodo uresničile besede, ki jih je 
izrekel prvi mož Občinskega 
sveta Kidričevega, ki se glasijo 
približno takole: "Dragi pevci, 
kakšna je razlika med Vami in 
uro? Ura teče naprej, ob vašem 
petju pa se čas ustavi." Močno se 
bojim, da se bo čas zares ustavil, 
če se organizacijsko vodstvo 
zbora ne bo potrudilo in vgradi-
lo mlade glasbene nemirike v to 
častitljivo Abrahamovo uro. 
Malo je namreč zborov, ki imajo 
pred seboj dobro usposobljene-
ga zborovodjo. Kidričevski zbor 
ga ima! Naj še omenim, da je 
zbor ob tej priložnosti izdal ju-
bilejni zbornik, ki pa žal in brez 
krivde zbora ni ne lektoriran ne 
skorigiran. Na celotnem kon-
certu so podelili točno 65 raznih 
priznanj, daril in šopkov. 

Mitja Gobec 
Pred kratkim sem nedaleč od 

Ptuja prisostvoval podobnemu, ne 
tako častitljivemu jubileju pevske-
ga zbora, kjer je bilo vzdušje in 
naravnanost dogodka še bolj re-
snobna in prav moreča. Mene in 
mnoge druge je naravnost zatrla. 
Ali je jubilej zbora res tako žalos-
ten dogodek? 

DESTRNIK/ SREČANJE SOSOLCEV 

Znovm skupai 
00 28 letih 
^Konec maja so se po 28 letih po-
novno srečali osmošolci generacije 
1969/70 osnovne šole Destrnik. 
Spomine na otroška leta so obujali 
na turistični kmetiji Druzovič v 
Vitomarcih. Snidenja se je ude-

ležilo 26 osmošolcev m njihova 
učuteljica Marija Stoger. Prisotni 
so ugotovili, da da niso kar tako, 
saj so med drugim "priredili" kar 
51 sinov in hčera ter pet vnukov. 

Milan Murko 

^^neracija 1969 70 z razredničarko po 28 letih 

PTUJ / JUNIJSKI ŽENSKI VEČER 

Tokrat x £rno Meško 
Junijski ženski večer ptujskih žensk bo potekal 18. junija v je-

ruzalemskih goricah, kjer se bodo srečale z Erno Meško. Od-
hod z avtobusne postaje bo ob 16.30 uri, povratek ob 20. uri. 
Prijave sprejemajo: Meta Puklavec (tel. 778-511 in 771-691), 
Branka Bezeljak - Glazer (771-794, 772-491 in 772-533), Anka 
Ostrman (779-855) in Zinka Kovačič (771-242). (MG) 

ZDAJ V KULTURI 
000 Ptujski plesalki v Celju 

Na državnem tekmovanju plesalcev in koreografov avtorskega plesa 
v Celju sta nastopili tudi dijakinji Nina Jurešič in Barbara Kukovec, 
članici ART plesnega studia, ki deluje pri DPD Svoboda Ptuj. S plesom, 
ki nosi naslov DU-0, sta se uvrstili na četrto mesto. Njuna mentorica je 
Majda Fridl. 

•## Klepet na belem oblaku 
Zbor svetega Viktorina iz Ptuja je pripravil literarni večere, na katerem 

sta njihovi pevki Andreja Črešnjevec in Petra Vujnovič predstavili 
pravkar izšlo knjižico z naslovom Klepet na belem oblaku. Zbor je litera-
ni večer, na katerem sta avtorici brali odlomke iz knjige, pospremil s pe-
smijo. Andreja študira ekonomijo na ljubljanski ekonomski fakulteti, Pe-
tra pa pedagogiko na filozofski fakulteti. Knjiga je izšla s pomočjo 
sponzorjev in z organizacijsko pomočjo Božene Čačkovič. 

000 Festival mlade 
ustvarjalnosti tudi letos na Ptuju 

Zveza kulturnih društev Ptuj bo tudi letos organizirala Festival mlade 
ustvarjalnosti, namenjen mladim ustvarjalcem iz vse Slovenije. Letošnji 
mentorji bodo akademski slikar in izredni profesor Dušan Kirbiš za li-
kovno delavnico, ivlca Boban, koreografka in redna profesorica za gle-
dališko dejavnost, skladatelj Aldo Kumar bo vodil glasbeno, pisatelj in 
prevajalec Josip Osti pa literarno delavnico. Prireditev, ki bo 10. in 11. 
julija, bo tudi letos vodila Branka Bezeljak Glazer. Prijave zbira Zveza 
kulturnih društev Ptuj do 30. junija. 

Zbrala Milena Zupanič 

PTUJ / TEKMOVANJA V ZNANJU 
TUJIH JEZIKOV 

Uspešni gimnazijski 
Angleži in Nemii 
v soboto, 23. maja, je v Ljubljani potekala podelitev priznanj 
najboljšim dijakom s tekmovanja v znanju angleškega, fran-
coskega, nemškega, španskega, italijanskega in latinskega 
jezika. Državnega tekmovanja iz angleškega jezika so se iz 
Gimnazije Ptuj udeležili Tina štrafela, Dominik RašI, Vlad-
ka Plohi in Matej Horvat. 

Letošnja podelitev, ki je po-
tekala v Štihovi dvorani Can-
karjevega doma, je bila za ptuj-
sko gimnazijo še posebej slo-
vesna. Matej Horvat, dijak 3. 
C razreda, je namreč postal 
državni prvak v znanju ang-
leškega jezika (kot drugega tu-
jega jezika). Za svoj uspeh je 
bil nagrajen z zlatim priznan-
jem in petdnevnim izletom v 
London, s katerim ga je nagra-
dilo podjetje Kompas Holi-
days. Podelitev so s kulturnim 
programom v angleškem, fran-
coskem, španskem, latinskem 
in italijanskem jeziku pope-
strili dijaki številnih sloven-
skih srednjih šol. 

Dan prej, 22. maja, pa je bila 
v Mestni hiši v Mariboru po-

delitev priznanj in nagrad naj-
boljšim dijakom v znanju 
nemškega jezika. Na držav-
nem tekmovanju so iz Gimna-
zije Ptuj tekmovali: Katja 
Vrabl, Nina Kafel, Barbara 
Kukovec, Petra Stopinšek, 
Bernard Kokot in Miha Pešec. 
Tudi tu so dosegli odlično 5. 
mesto, s katerim si je Katja 
Vrabl, dijakinja 3. a razreda, 
prislužila petdnevno ekskurzi-
jo na Dunaj. Podelitve so se 
udeležili predstavniki 
nemškega in avstrijskega vele-
poslaništva v RS in predstav-
niki Zavoda za šolstvo RS ter 
ministrstva za šolstvo in Šport. 
Po podelitvi so se dijaki od-
pravili na krajši ogled mesta. 

Ur 

ORMOŽ / TAMBURASKA SKUPINA SE 
JE PREDSTAVILA 

Tamburaški komert 
Pred kratkim so članice dekliške tamburaške skupine, ki jo 
vodi Maja Frangež, pripravile svoj letošnji koncert Z njim so se 
obiskovalcem želele zahvaliti za vso moralno, finančno in drugo 
pomoč, ki je potrebna za njihovo delovanje. Na tolkalih jim je 
priskočil na pomoč Izidor Lah. Zelo zanimiva pa je bila tudi 
kombinacija petja, ki so ga prispevale tri pevke skupine Okari-
na s Klavdijo Zorjan, in glasbe tamburic. V programu tambu-
rašic ne manjka narodnih pesmi, veliko pa je tudi priredb melo-
dij raznih drugih glasbenih zvrsti, ki so dekletom blizu. 

Dekliška tamburaška skupina 
v Ormožu deluje že skoraj štiri 
leta. Sestavlja jo 16 deklet, ki so 
se že trikrat predstavile tudi na 
republiškem srečanju tambu-
raških in mandolinskih orke-
strov Slovenije. Letos se je 
srečalo kar 24 orkestrov in stro-
kovna žirija je ocenila njihovo 
delo. Ta ocena je vodjem skupin 

v veliko pomoč, saj poleg pozi-
tivnih elementov poda tudi su-
gestije za izboljšanje šibkih 
točk. Poleti pa se dekleta odpra-
vijo na intenzivne priprave na 
morje, kjer v inspirativnem 
ozračju veliko vadijo in naredi-
jo. S svojo glasbo bi se rade 
predstavile tudi v tujini. 

vki 



STARŠE 

Proslcnffll obiinski praznik 
v spomin na velik upor kmetov iz Starš, ki so se 31. maja 1677 
uprli vurberškemu graščaku, so v sednji občini Starše minulo 
soboto, 30. maja, proslavili svoj prvi občinski praznik. 

Na to so občane vseh osmih 
krajev in vasi že navsezgodaj z 
budnico opozorili godbeniki iz 
Dupleka. Ob devetih so delega-
cije položile vence k štirim spo-
menikom, eden je iz prve sve-
tovne vojne, trije pa iz časov 
NOB. 

Popoldne ob 14.30 so odprli 
zanimivo razstavo kmečkih do-
brot, ki so jo skrbno pripravile 
članice aktiva žena občine 
Starše. Po 15. uri so se sestali na 
slavnostni seji sveta občine, kjer 
je o prehojeni poti od leta 1994, 
ko so se ločili od občine Mari-
bor in začeli samostojno pot, ter 
o aktualnih nalogah govoril 
predsednik občinskega sveta 
Adolf Šedoner. Med drugim je 
izrazil zadovoljstvo, ker članov 

občinskega sveta ne razjeda 
strankarska nestrpnost, ker na 
svojih sejah ostajajo enotni, in 
kadarkoli se odloča o pomemb-
nih smernicah za razvoj občine, 
vedno pustijo politiko pred vra-
ti. 

Osrednja slovesnost pa se je 
pričela po šestnajsti uri, ko so 
občanom predstavili občinska 
simbola - grb in zastavo ; in ju 
svečano sprejeli za svoja. Župan 
Vili Ducman je v slavnostnem 
govoru med drugim ugotovil, da 
so po štirih letih samostojne 
občine v velikem razcvetu pri 
razvoju komunalne ureditve 
krajev, na področju gospodarst-
va, kmetijstva in družbenih dej-
avnosti, pa tudi da so lepo ure-
dili občinsko središče in občin-

ske prostore. Poudaril je, da so 
med najpomembnejšimi občin-
skimi pridobitvami uspešno 
opravili prvo veliko investicijo, 
dograditev učilnic k OŠ Starše. 
Tako so omogočili enoizmenski 
in kakovostnejši program izo-
braževanja. S pomočjo srestev 
občinskega proračuna imajo 
uspešno organizirano civilno 
zaščito in požarno varnost, 
vzpodbujajo dejavnosti društev 
in organizacij, zgradili in obno-
vili pa so tudi nekaj športnih 
objektov. Izpostavil je delavne 
mlade iz Zlatoličja, ki so zelo hi-
tro dojeli vrzel po ukinitvi nek-
danjih mladinskih aktivov in so 
ob pomoči krajevne skupnosti 
Zlatoličje ter mentorice in svet-
nice Dušanke Dobnik-Jakl s 
pestro aktivnostjo za vzgled 
mladim tudi v drugih občinah. 

Za izredne dosežke na kultur-
no-umetniškem področju je 
župan Vili Ducman izročil listi-
no častnega občana Stanku Col-
nariču, najzaslužnejšim 
občanom pa plakete občine z 
grbom. 

V kulturnem programu pa so 
občani Starš pokazali, da so tudi 
na tem področju izredno 
uspešni. Tako sta nastopila 
moška pevska zbora KUD Aloj-
za Colnariča in Ivana 
Lončariča, pevci, ki obujajo 
ljudsko pesem, folklorna skupi-
na KUD Franca lica ter recita-
torji OŠ Starše. Ob koncu so 
člani asnambla Ekart ude-
ležence proslave ob prvem 
občinskem prazniku veselili do 
zgodnjih jutranjih ur. 

•OM 
Zupan Vili Ducman pred občinskim simbolom, grbom občine 
Starše 

Občina Starše se je pred prvim praznikom v enourni oddaji 
Rajžamo iz kraja v kraj predstavila tudi poslušalcem radia 
Ptuj. Foto: M. Ozmec 

PTUJ / ZANIMIV MEDNARODNI PROJEKT EKONOMSKE SOLE 

Dijaki srednje ekonomske šole iz Ptuja so v sodelovanju z di-
jaki iz avstrijske strokovne šole za gospodarske poklice iz 
Cmureka predstavili v torek zanimiv projekt Spomin in pred-
stavitev, ki ga je razpisalo avstrijsko ministrstvo za šolstvo je-
seni 1997, organizacijo je prevzel avstrijski kulturni servis z 
Dunaja, idejo pa je podprla tudi Evropska unija v okviru akci-
je Evropa dela šolo. 

Pobudnica in vodja projekta v 
srednji ekonomski šoli je bila 
profesorica Marijana Rajh. Na-
men projekta je bil zbliževanje 
in sodelovanje med mladimi v 
Evropi. Vsaka šola, ki ni iz Av-
strije, je morala poiskati part-
nersko šolo v Avstriji in pred-
staviti v obliki časopisa zgodo-
vino domačega kraja od poznega 
srednjega veka do 17. stoletja. 
Članki v časopisu temljijo na 
zgodovinskih dogodkih, in ko 
smo ustvarjali časopis, smo se 
zelo zabavali. Ekonomska šola 
iz Ptuja se je povezala s Strokov-
no šolo za gospodarske poklice 
iz Cmureka, je povedala mento-
rica projekta prof Marijana 
Rajh. V projektu je sodelovalo 
13 dijakinj iz 2.Č razreda, dijaki 
iz l.b in 2.a in več profesorjev, 
ki so svetovali in pomagali na 
različnih področjih: pri preva-
janju, oblikovanju in izdelavi 

časopisa. Zgodovinski del časo-
pisa je pomagala izbrati prof. 
Marija Matjašič, za dramatiza-
cijo na odru pa je poskrbela 
prof. Barbara Bezjak. 

Predstavitev obeh časopisov je 
bila zelo ustvarjalna in duhovi-
ta. Vsaka redakcija obeh šol je 
skušala biti čim bolj inovativna 
in zanimiva. Tako so predstavili 
male oglase, modo, kuharske re-
cepte, pravila lepega obnašanja 
za mizo ..., bilo pa je tudi nekaj 
čisto resnih tem: članki, ki so 
obravnavali statut Ptuja, čarov-
niške procese, obdobja turških 
vpadov, nasvete za harmonično 
zakonsko življenje, vzgojo 
otrok, pisma bralcev (o zname-
niti vinski vojni med Maribo-
rom in Ptujem) in še veliko za-
nimivega. Tako so srednješolci 
sovrstnike seznanili z življen-
jem, običaji in drugimi dogodki 
na Ptuju. 

Predstavitev in "soočenje" re-
dakcij obeh časopisov "Cmu-
reškega meščanskega lista" in 
"Ptujskega časnika" je potekala 
v dramatizirani obliki in oboji 
srednješolci so bili zelo domi-
selni. Oba časopisa sta zelo 
lična. 

Vseh 50 izbranih projektov bo 
predstavljeno na evropski kon-
ferenci ministrov za šolstvo in 
kulturo ki bo od 20. do 24. okto-
bra v Badnu pri Dunaju. Tam 
bodo tudi tri dijakinje iz ptujske 
šole z mentorico. 

MS 

Utrinek s predstavitve 

PTUJ / PET LET SKAVTOV 

Sonina pesem 
z navimi ilani 
v nedeljo, 24. maja, so ptujski skavti praznovali peto obletni-
co ustanovitve svojega skavtskega stega Sončna pesem. Na ta 
dan je pri maši v cerkvi sv. Ožbalta izreklo skavtsko obljubo 
tudi deset novincev. 

Po maši je pri cerkvi sledil krajši program, v katerem so se spom-
nili nekaterih dogodkov iz petletnega obdobja, zbranim pa sta spre-
govorila tudi načelnik ZSKSS in podžupan mesta Ptuj. Po blagos-
lovu pa so poleg državne in skavtske zastave slovesno dvignili tudi 
novo zastavo ptujskega stega. 

Po druženju s starši, ptujskimi taborniki, skavti iz drugih stegov 
in gosti so se zbrani razšli z zavestjo, da je kljub težavam, ki se 
včasih pojavijo, lepo živeti na skavtski način. 

Katarina Mikulec 

ARITOURS IN RADIO-TEDNIK VABITA 

Izlet na bavar^ 
ske gradove 

Agencija Aritours iz Maribora In Radio-Tednik Ruj vabita 
svoje zveste poslušalke In poslušalce na dvodnevni izlet 
na Bavarsko, deželo pravljičnih gradov Ludvika II. Bavar-
skega 20. in 21. junija. 

Ogled gradov Herrenchimsee na otoku sredi Kimskega jeze-
ra, Linderhofa v osrčju neokrnjene narave in Neuschvvanstei-
na, poznanega iz pravljičnega sveta VValta Disneyja, polnih ne-
verjetnega razkošja in bogastva, nas bo zagotovo očaral. Obi-
skali pa bomo tudi znameniti cerkvi v Ettalu in VViesu ter sve-
tovno znani Oberamergau, najlepšo bavarsko vas. 

Ne zamudite te enkratne priložnosti in se nam pridružite. 
Opozarjamo na promocijsko ceno izleta. 

Programi so vam na voljo v Agenciji Aritours, Glavni trg 
17, Maribor, s 22-98-360 in 22-16-19. Zadnji rok za prijavo 
je do zasedbe prostih mest oziroma do 8. junija. 

PTUJ / POGOVOR Z MLADIM NO-
GOMETAŠEM GREGORJEM SLUGO 

Z nogometom tudi 
v prostem iosu 
Ptujčan Gregor Sluga je eden od dveh Ptujčanov, ki igrata v 
nogometni reprezentanci Slovenije do 16 let; drugi je Tomaž 
Toplak. V državno reprezentanco je izbranih 17 najboljših 
igralcev do te starosti. 

Gregor Sluga, nadarjen mlad ptujski nogometaš. 
Foto: M. Ozmec 

Njegova uspešna nogometna 
pot se je pričela pred petimi 
leti, ko je začel igrati v šolski 
ekipi OS Mladika, zatem je šel 
v NK Drava, kjer je igral v prvi 
ekipi pionirjev, igral je tudi v 
reprezentanci Ptuja v okviru 
MNZ. Da bi se lahko še naprej 
ukvarjal z nogometom in postal 
še boljši igralec, se je odločil za 
šolanje na športni gimnaziji 
Ljubljana Šiška. Trenira pri 
SCT Olimpiji, še vedno pa igra 
tudi v ekipi ptujske Drave. Nje-
gov vzornik je igralec Interja iz 
Milana Ronaldo. Igra v napadu, 
je tako imenovani "špic" igralec. 

Ker ima status športnika, 
ima v šoli nekatere ugodnosti. 
Res pa je, da zaradi priprav na 
tekme in tekem, ki potekajo po 
Sloveniji in tujini, veliko izos-
taja od pouka. V njegovem let-
niku je še več odličnih sloven-
skih športnikov, tudi državnih 
prvakov, s katerimi deli podob-
no usodo. Prostega časa skoraj 
nima. Zjutraj ima pouk, po 
pouku trening, sledi učenje. 
Vse skupaj je tako naporno, da 
težko vzdržiš, pravi. Pri šport-
nikih je pri večini tako, da z ve-
likimi težavami in napori us-
klajujejo zahteve treningov in 
šole. Šport dajejo pred šolo, 
čeprav se zavedajo, da šolo mo-

rajo končati. V šoli jim gredo 
na roke, tako da lahko letnik 
opravijo tudi z izpiti, če pa imaš 
individualni program, po-
jasnjuje Grega, pomeni to, da 
lahko en letnik delaš dve leti. V 
tistem malo prostega časa, ki ga 
ima, ga ponavadi zanese na re-
kreacijo v telovadnico, kjer pa 
se znova sreča z nogometom. 
To mu ni težko, ker bi rad v no-
gometu nekaj dosegel. Prvi cilj 
je, da bi se kot igralec uveljavil 
v prvi slovenski nogometni ligi) 
prek nje pa tudi v članski nogo-
metni ekipi Slovenije. Kot igr^' 
lec pa bi se rad potrdil tudi v tu-
jini. Zaveda se, da pot do cilĵ  
ne bo lahko, a je odločen, da se 
bo trudil in vztrajal. Če bo do-
ber, verjetno uspeh ne bo izos-
tal. Že sedaj pa se zaveda, da mi* 
lahko načrte prekrižajo poškod-
be, ki so v nogometu pogost^' 
Prve je že "okusil". 

V Ptuj prihaja vsak petel̂ i 
konce tedna preživi z domačiifl' 
in prijatelji. To so manj nape '̂ 
dnevi, dnevi sprostitve, včasil̂  
pa jih skrajšajo tudi tekme ^̂  
treningi. Ampak za nogomet ŝ  
je vredno žrtvovati, pravi Gr^', 
gor Sluga. Želimo mu, da bi ^ 
svojih ciljih uspel. 
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G O R I S N I C A / DRUGI BINKOSTNI SPUST PO DRAVI 

Premamile so 
jih lepote Drave 

Skupina ljubiteljev čolnarjen-
ja, ki Sla jih je okrog sebe zbrala 
Janko Suman in Branko Zupa-
nič iz Gorišnice, je na binkošino 
nedeljo, 31. maja, izvedla že 
drugi binkošlni spust po Dravi 
od Markovcev do Gorišnice, za 

kar je 38 tekmovalcev z vmes-
nim postankom potrebovalo 
skoraj dve uri. Sicer pa se jim ni 
nikamor mudilo, saj ni šlo za 
tekmovanje, pač pa za druženje 
in uživanje ob čolnarjenju po 
stari strugi Drave. Pa še lo smo 

izvedeli, da so bili vsi ude-
leženci spusta, med njimi tudi 
gorišniški župan Franc Visen-
jak, mokri - večina od znoja, en-
ajst pa zaradi neprostovoljnega 
kopanja. 

-OM 

Na koncu so bili vsi udeleženci drugega binkoštnega spusta po Dravi suhi in nasmejani. 
Foto: Laura 

PTUJ / OB TEDNU GOZDOV 

Odprli gozdno uino pot 

Informativno tablo na začetku gozdne učne poti na Mestnem vrhu je odkril starosta ptujskih 
gozdarjev Franjo Šnepf 

Učenci in dijald smo si v bližini Ptuja že dolgo želeli gozdno 
učno pot, so povedali učenci OŠ Ljudslu vrt na kratki sloves-
nosti pri Knezovem ribniku v Mestnem Vrhu prejšnji petek. Po-
vedali so tudi, da nam gozd nudi številne dobrine, med drugimi 
čist zrak in oddih. "Otroci smo bolj, kot si mislte, prizadeti, da 
je narava tako onesnažena, vendar smo nemočni. Le kdaj se 
bomo ljudje zavedli, da smo tudi mi del narave?" 

Tako so pripovedovali in se 

spraševali učenci, ob tem pa iz-

razili hvaležnost, da bodo svoje 

vedenje o gozdu in naravi nasp-
loh lahko poglabljali tudi na 
gozdni učni poti. Uredili so jo 
gozdarji Zavoda za gozdove Slo-
venije - krajevne enote Ptuj, pri 
tem so jim pomagali nekateri 
posamezniki, skrbništvo nad 
progo pa je prevzel lastnik ta-

mkajšnjega ribnika Vladimir 
Knez. Ob odprtju gozdne učne 
poti so izdali zloženko, ki poleg 
poti v kratkem predstavlja tudi 
gozd, njegov pomen in življenje 
v njem. Kot je povedal vodja 
krajevne enote Andrej Kovačič, 
je gozdna učna pot dolga 1200 
metrov, strokovno pa jo je 
mogoče doživeti s pomočjo 
gozdarjev. Pot se začenja ob 
vznožju Knezovega ribnika, na 
kar nas opozarja velika, na dan 
otvoritve odkrita informativna 
tabla. 

JB 
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Tretja prleška konjenica je 
svojo letošnjo pot po prieški 
pokrajini dobro opravila, 
prav tako tudi svojo povezo-
valno vlogo, saj gre za ene-
ga redkih projektov, ki ima 
podporo županov prieških 
občin. Morda pa bi lahko 
širšo ptujsko pokrajino 
pričeli "delati" s pomočjo ta-
kih projektov, kot je prleška 
konjenica? 

V Termah Ptuj bodo poletno 
kopalno sezono uradno 
pričeli 20. junija, čeprav se je 
v zunanjih bazenih že 
mogoče kopati od 25. aprila. 
Če bo vreme dovoljevalo, 
bodo sezono pričeli že prej. 

V teh dneh konkretnejše 
okvire dobiva festival Poeto-
vio oziroma program ptujskih 
poletnih kulturnih prireditev, ki 
ima za cilj oživljanje ptujskega 

mestnega jedra. 
K fotografiji k nagradnemu 

turističnemu vprašanju izpred 
štirinajstih dni dodajamo po-
jasnilo. Na njej je bil del 
pročelja cerkve domini-
kanskega samostana, katere 
podoba je rezultat barokizaci-
je samostana; leta 1692 so 
podrli gotski prezbiterij, od ka-
terega je ostal slavolok. Novi 
prezbiterij so prestavili na za-
hod cerkve, cerkev povišali in 
obokali. Pročelje cerkve so na 
začetku 18. stoletja okrasili s 
štukaturo in opremili s kipi. 
Andrej Šmigoc z Rimske 
ploščadi 23 v Ptuju je pravilno 
odgovoril, da se pročelje cer-
kve, ki smo ga objavili na foto-
grafiji, nahaja na domini-
kanskem samostanu. Čestita-
mo! 

Danes vprašujemo, kaj pri-
kazuje fotografija in kakšna 
sprememba se načrtuje v 
zvezi s stavbo na levi strani 
fotografije. Odgovore 
pričakujemo v uredništvu 
Tednika, Raičeva ulica 6, do 
12. junija. Nagrada za pravi-
len odgovor je katalog turis-
tične ponudbe Ptuja in spo-
minek Ptuja. Foto: M. Ozmec 

Amur velikan iz 
jame Trie€ 

29. maja je Rado Repič iz Tržca 15 naredil luknjo v trževski ribnik v 
nekdanji gramoznici. Po polurnem prizadevanju je namreč na suho 
potegnil 20-kilogramskega amurja, ki je nasedel posebej pripravljeni 
vabi. Najlonska vrvica 0,35 mm je vzdržala, živci tudi in velikan klo-
nil. To ni prvi in zagotovo ne zadnji kapitalni ulov v tem ribniku, za 
katerega pa ribiči vse pogosteje trdijo, da bi ga bilo potrebno založiti z 
mladimi ribami. Ujeti amur zagotovo sodi med njegove starejše prebi-
valce. 

Rado Repič iz Trzca z 20-kilogramskim amurjem 
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tmagoslavie mladega Dominka 
l^rtodrom v Hajdošah je pri-

n^d 15U0 gledalcev, ki 
JO pozdravili mlade voznike, 
ti pa so jih v drznih vožnjah 
zadovoljili, / last i pa so 
tiučno pozdravili zmago 
^vonka Dominka, ki je v obeh 
yožnjah bil nepremagljiv. 

po uvodni svečanosti in 
pozdravnem govoru župana 
Vlirosiava Lucija je organiza-
tor, AMD Ptuj, posl^rbel za pre-
senečenje in prisotnim sta kon-
struktorja Miro Finžgar in Ro-
man Kališnik predstavila for-
mulo 100 ccm - novo, atrak-
tivno klaso formule v Sloveniji. 
Z njo prirejata spoznavalne 
vožnje na Grobniškem polju pri 
Reki. 

Za tretjo dirko v državnem 
prvenstvu se je prijavilo 57 tek-
movalcev v štirih razredih iz 
devetih slovenskih klubov. Že 
predtekmovanja so pokazala 
srdit boj za čim boljšo uvrstitev 
v finale. Tako je že v razredu N-
60 ccm, ki je bil najštevilčnejši, 
že takoj po startu na prvem za-
voju prišlo do naleta, a večjih 
poškodb ni bilo. Prvi je ciljno 
črto prevozil Rotar pred Sene-
kovičem in Skrbinškom. Med 
mladinci 100 ccm je prišlo do 
podobnega prizora na prvemn 

ovinku po startu. Stojšiču, ki je 
vodil vso dirko, Jurca in Gra-
bner nista mogla do živega. V 
SLO kartu je Prek zmagal pred 
tesnima zasledovalcema Je-
rančičem in Nemarnikom. 

Največje zanimanje pa je bilo 
za razred 125 ccm, kjer so vozili 
domačini. Dominko, ki je do-
poldan pri merjenju časa dose-
gel hitrost 90,719 km/h, je vodil 
prve štiri kroge, nakar je 
vodstvo prevzel Repič, toda v 
12. krogu je Dominku ponovno 
uspelo prevzeti vodilno pozici-
jo in zmagati. 

V finalnih vožnjah je v N-60 
ccm svoj uspeh potrdil Rotar 
pred Senekovičem in Rožičem, 
med juniorji 100 ccm je 
prepričljivo zmagal Stojšič pred 
Grabnerjem in Jurco. V SLO 
kartu je tesno zmagal Prek pred 
Nemarnikom in Ovnom. Gle-
dalce je dvignila na noge vožnja 
FC 125 ccm, kjer je Dominko 
odlično startal in kaj hitro pri-
dobil prednost 100 m pred na-
jresnejšima zasledovalcema 
Repičem in Pevcem, ki jima je 
do konca uspelo razdaljo le 
zmanjšati, ciljno črto pa je prvi 
prevozil mladi Dominko. 

Najboljšim so pokale in lovo-
rove vence podelili podžupan 

Ervin Hojker, Ivan Vidovič in 
Stanko Glažar, prejeli pa so jih: 

- N-60: Robar (Moste), Se-
nekovič (Moste), Rožič 
(Rebus LJ); 

- A.100 J: Stojšič (Moste), 
Grabner (Portorož), Jurca 
(Rebus LJ); 

- SLO kart: Prek (Moste), 
Nemarnik (Portorož), Oven 
(Ascom KR); 

- FC 125 ccm: Dominko 
(Ptuj), Repič (Moste), Pevec 
(Šlander CE); 

Ekipno: AMD Moste 156, 
KK Portorož 124. 

Uvrstitev po treh dirkah: 
N.60 Rotar (Moste) 120 točk. 
Lisjak (Portorož) 96, Senica 
(Rebus KR) 92; A 100 juni-
orji: Stojšič (Moste) 108 
točk, Jurca (Rebus KR) 96, 
Hudobivnik (Moste) 93; 
SLO kart: Iljaž (Moste) 98, 
Jerančič (Portorož) 90, 
Podlesnik (Moste) 89; GFC 
125 ccm: Pevec (Šlander CE) 
112, Repič (Moste) 108, Do-
minko (Ptuj) 101 točka. 

-anc 

Ptujski podžupan Eervin Hojker izroča pokal zmagovalcu Zvonku Dominku. 
Foto: Langerholc 

Od Starš do Rtuja 
35 udeleiemev 
Nekdaj živahna splavarska reka Drava je minulo soboto, 30. 
maja, spet zaživela, saj so člani Brodarskega društva Ranča iz-
vedli tradicionalni 10 km dolg spust s kajaki in kanuji od 
Starš do Ptuja. 
Nekaj po 10. uri se je na sku-

pinskem startu pod lovskim do-
mom v Staršah zbralo 35 ude-
ležencev različnih starosti in 
obeh spolov, ki so do cilja pred 
gostiščem Ribič v Ptuju veslali 
v 20 čolnih in za to porabili 
manj kot eno uro. S kanujem 
sta bila najhitrejša domačina 
Viktor in Robi Samec iz Ranče 

Ptuj, med kajakaši pa je bil na-
jboljši Borut Irt iz Čateža. 

Ob zaključku so se vsi skupaj 
zbrali ob čolnarni v Budini, 
kjer je najbolje uvrščenim 
izročil pokale in priznanje ter 
jim seveda čestital novi 
predsednik brodarskega 
društva Ranča Bojan Mislovič. 

-OM 

Tokrat je od Starš do Ptuja v 20 čolnih veslalo 35 udeležen-
cev. Foto: Langerholc 

PLANINSKI KOTIČEK 

Meti PD Ptui v iuniiu 
7. junij - Velikoiaška kulturna pot; vodi Vika Dabič 
13. junij - Miklošičeva pot (Ljutomer - Radomerje); vodi Vika 

Dabič 
20. In 21. junij - Peca; vodita Hermina Šilak, Silva Toplak 
27. in 28. junij - Bistriški vintgar - Trije Kralji; vodi Franc Ko-

dela 
28. in 29. junij - Raduha; vodi Jožica Feguš 

P o MIklošiievi kulturni 
poti 

V soboto, 13. junija, se bomo podali v Prlekijo, kjer se bomo 
udeležili pohoda v spomin na našega velikega rojaka, jeziko-
slovca Frana Miklošiča. Rajski planinci smo se tega pohoda 
udeleževali od začetka, tako da se bomo letos odpravili tja že 
enajstič. 

Marljivi turistični delavci si prizadevajo, da bi te kraje in svojo 
gostoljubnost delili tudi z drugimi, zato je druženje z njimi 
nadvse prijetno. Pot vodi iz Ljutomera preko Kamenščaka do 
Radomerja, kjer nas pričakajo domačini, ki skupaj s planinci 
obiščejo Miklošičevo rojstno hišo v Radomerščaku. Vsako 
leto so pripravili tudi kulturni program. 

Po kratkem počitku se odpravimo proti domačiji Stanka Vra-
za in nadaljujemo pot proti Jeruzalemu ali Železnim Dverim. 
Prijazni gostitelji povabijo tudi na kozarec domačega, ki raz-
veže besedo še tako tihemu popotniku. 

Po treh urah zložne in prijetne poti se vmemo v Radomerje, 
kjer je kulturni program in prijeten klepet z domačini. Vrnitev v 
Ptuj je iz Ljutomera z vlakom ob 20. uri. 

Odhod iz Ruja je ob 8.30 uri z vlakom. Karto si kupi vsakdo 
sam. Pot je primerna za vse starosti. Prijave na društvu ali na 
tel.: 772 917. Izlet vodi Viktorija Dabič. Pri njej lahko dobite 
tudi natančnejše informacije. 

H.Š. 
Odbor za informiranje in propagando PD Ptuj 



Drugi teden zapored sem se odločil, 
da uvodne besede namenim kon-
certnemu dogajanju. Mnogi sloven-
ski koncertni navdušenci so še zdaj 
razočarani nad odpovedjo koncerta 
skupine Rolling Stones, vendar t)odo 
nekateri veseli informacije, da bo 
17. junija v ljubljanski dvorani Tivoli 
nastopila violinistka Vanessa Mae. 

Pod imenom SIMPLV RED se skriva 
Mick Hucknoll, ki je v maju izdal že 
sedmi studijski album z naslovom 
Blue, kar bi v slovenskem prevodu po-
menilo moder ali otožen. Na albumu je 
trinajst pesmi, med katerimi izstopajo 
pesmi Blue, Say you Love me, The Air 
that I Breathe, Love has Said Goodbye 
again, Ghetto GirI in High Fever, 
Splošna ocena albuma bi bila odlična, 
pesmi pa varirajo od popa prek ročka 
do regija. 

Maj je postregel z neverjetnim števi-
lom dobrih albumov. Med temi izsto-
pajo: The Choirgirl Hotel - TORI 
AMOS, Faith - FAITH HILL, One Step 
at a Time - GEORGE STRAITT, Version 
2.0 - GARBAGE, 5.- LENNY KRAVITZ, 
The Best of - NICK CAVE & THE BAD 
SEEDS, Greatest Hits - DJ JAZZY JEFF 
& FRESH PRINCE, Three Car Garage -
HANSON, Sittin' in the Top of the 
World - LEANN RIMES, The Limited 
Series - GARTH BROOKS, Angels with 
Dirtv Faces - TRICKV, Comin' Atcha -
CLEOPATRA, VVhere we Belong -
BOVZONE, Live Live Live - KELLV FA-
MILY, Back vi/ith the Heart - OLIVIA -
NEWTON-JOHN, Father - NANA, Wha-
t 's my Name - PAPPA BEAR, Came 
Walk with me - OLETA ADAMS, Bull-
vvorth - SOUNDTRACK, Godzilla - 80-

UNDRACK... 

Ameriška pevka NATAUE MERCHANT 
je bila pred leti pevka pri skupini 
10000 Maniacs, a jo je zapustila leta 
1994 in v letu 1995 izdala izvrsten de-
bitantski album z naslovom Tigerlity. 
Nadarjena NATAUE vas bo očarala v 
pesmi KIND & GENEROUS 
ki je zelo pomirjajoča in napoveduje 
novi album z naslovom Ophelia. 

Britanski duet LIGHTHOUSE FAMILV 
je s svojo melodično pop/rock glasbo 
med popularnimi že dobre tri leta in v 
tem času fanta beležita hite: Ocean 
Drive, Lifted, Goodbye Heartbreak, 
Rainclound in High. LIGHTHOUSE FA-
MILV delata zelo kvalitetno glasbo in 
svojo kvaliteto sta fanta pokazala tudi 
v skladbi LOST IN SPACE ^ ^ 

ERIC CLAPTON se je rodil 30. marca 
1945. Fenomenalen kitarist, pevec in 
tekstopisec je letos poslal na tržišče 
zgoščenko Pilgrim, s katere že pozna-
mo radijsko uspešnico My Father's 
Eyes. Legendami ERIC pa je spet v 
formi v pesmi BORN IN TIME 
()t()KX)|^, v kateri lahko ponovno 
slušinro mojstra igranja kitare. 

OLIVIA NEWTON-JOHN je zaslovela 
skupaj z Johnom Travolto v fi lmu 
Grease. Leta 1992 je OLIVIA doživljala 
pravo tragedijo, saj je izvedela, da ima 
raka na dojki in je morala na operacijo. 
S pomočjo znanega Babyfacea se 
pevka vrača s čudovito ljubezensko 
balado I HONESTLV LOVE YOU 

Ameriški ročk band GOO GOO DOLLS 

je svoj delček slave pobral leta 1996 z 
ročk balado Name. Za film City of An-
gels pa so se GOO GOO DOLLS potru-
dili s tipično odigrano in odpeto bala-
do z naslovom Iris. Na 
filmskem albumu ali soundtracku pre-
pevajo tudi U2, Alanis Morissette, Eric 
CIapton, Paula Cole, Peter Gabriel, 
John Lee Hocker... 

Ameriška pevka JANET JACKSON je 
15. maja praznovala dvaintrideseti 

' rojstni dan. V ZDA je JANET s koma-
dom I get Lonely še na 4. mestu, med-
tem pa v Evropi že predstavlja novi ko-
mad GO DEEP ki ga najdete 
na albumu Ttie Velvet Rope. 

Ameriški raper PRAS je v originalu 
član skupine Fugees. PRAS je k sode-
lovanju povabil zasedbo OL DIRTV 
BASTARD in za film Bulivvorh so sku-
paj posneli zelo speven rap komad 
GHETTO SUPERSTAR 
Glavno vlogo v fi lmu Bullv\/orh igra 
Warren Beatty. 

Nemški trio SCOOTER sestavljajo Rick 
Jordan, H.P. Boxxter in Farris Bueller. 
Fantje so trenutno zaprti v svojem no-
vem studiu, kjer pripravljajo nove ko-
made in prvi nosi naslov HOW MUCH 
IS THE FISH ter vas bo 
spomnil na zlate čase techno glasbe. 

David Breznik 

EKOLOŠKI 
TABOR V ITALIJI 
14. maj 
Dragi dnevnik! 
Dobrodošel v I tal i j i . Pravza-
prav je zelo prijetno po 12-urni 
vožnji z vlakom spet stopiti na 
"trda" tla. Vožnja je bila napor-
na - kaj drugega tudi ni bilo 
pričakovati. Po obilni večerji se 
nam spanec prav prileže. 
15. maj 
Današnji dan smo preživeli kar 
pestro. Sploh pa ne morem ver-

LUJZEK 
Dober den vsoki den! Na 

kolendori piše pondelek, 1. 
junija. Še en mesec, pa de 
polovico totega leta vrag vzeja. 
Ponoči je veter piha, zdaj pa je 
začeja dež rositi. Boj za hec kak 
za resnico. Za trovico in za 
šeloto bo vena že zadosti moče. 

Mica se glih zaj odprovla 
malo po vesi novice zbirat. Saj 
vete, da ženske rade klepečejo in 
obirajo kosti. Saj moški nesnto 
dosti bojši, če se v kakšni pivnici 
srečamo. Na našem Suhem 
bregi se skoz kaj zanimivega do-
goja, tak ke nam neje dugi cajt. 
Saj vete, kak to gre: Gera je 
Zofko sklafutala, ker je z 
njenim dedom hodla v šumo 
majske šmarnice nabirat ... 
Franc ma nezakonskega froca s 
Fefko ...Ta mlodi kaplon pre 
rad dekline vidi in jih v spoved-
niči za grehe spitovle... Cuje se, 
da je gostilničar vino z vodo 
krstija, šofer Marjan pa pijan 
voza in fejst napiha tisti alko-
holni termometer ... Guči se 

tudi, da so Štefko v samopos-
trežnem štacuni dobli, gdo sije 
pod jakno nekšne stvari skri-
vala, jeni mož pa jo je potli zato 
tak nahubla, ke je vsa plova ok-
oli oči. Štefa seveda zaj provi, 
da je doj z mopeda pola. 

Kak vidite, vaških novic in go-
voric, kejko čete. Na kleftre in 
na kubike. Nekaj je resnice, 
nekaj je laž, nekaj pa še bo 
mogoče resen grotalo. Resen je 
to, da je moja Mica mela okro-
glo obletnico in sen ji obeča pa 
še fcoj napisa, da man jo rad 
boj kak včeraj in manj kak ju-
tri. Malo se komplicirano čuje, 
če bote malo razmislili, pa bote 
vidli, da je to lepa obluba. 

Politiko in politike bomo gnes 
čista pri miri pustili in si rajši 
pogučimo kaj o kujih. Tistih ta 
provih kujih na štirih nogah in 
z jezdecom na hrbti. Skoz 
Prlekijo je ob kunci tjedna 
prleška konjenica jezdila. Tudi 
na našem bregi so se vstavili in 
malo odehnoli, sebe in kobile 
napojili. Tudi jaz sen zajaha 
eno žrebičko, pa me je skoro doj 
s hrbta vrgla. Pa se je Mica 
poleg smejola in rekla: "Kaj se 
sprovlaš gor na tokšno mlodo 
kobilo, če vidiš, da je ne lodaš! 
Drugič si rajši kokšno storo 
kluso vzemi!" Jaz sen ji nazaj 
zabrusa: "Saj mam eno kluse že 
zadosti." 

Pa srečno! Vaš klusasti LU-
JZEK 

jeti, da so Italijani tako prijazni 
ljudje. S svojo prijaznostjo me 
spominjajo na ravnatelja naše 
šole g. Ervina Hojkerja, ki nam 
je to potovanje sploh omogočil. 
Danes smo predstavili razisko-
valno nalogo o tem, kako ravna-
mo z odpadki pri nas. Tuka j 
namreč nismo sami. Poleg naše 
slovenščine lahko poslušamo še 
italijanščino, madžarščino in 
nemščino (Avstrijci). Popeljali 
smo se tudi po eni najbolj uma-
zanih rek v Evropi - Pad. No j a, 
lahko bi bilo še huje - to pa je 
bolj slaba tolažba. 
16. maj 
Italijani me vedno bolj prese-
nečajo. Danes smo obiskali šolo 
v Vedanu, to je mesto blizu dir-
kaške proge Monza, ki pa je na 
žalost n ismo videli , ampak 
samo slišali. Za dobrodošlico 
smo dobili kruh z rozinami in 
grozdje. Ko smo odšli, je kar 
nekaj otrok iz šole veselo maha-
lo in nas poskušalo spremljati, a 
jim to ni uspelo. Odpeljali smo 
se do r ibnika , kjer smo jedli 
pečene ribe, kdor pa je želel, se 
je lahko v r ibolovu kar sam 
poizkusil. Tudi naš spremljeva-
lec oz. odgovorni krivec za naša 
de jan ja g. Milan Pulko se je 
poizkusil v tej stroki, a mu ni 
najbolj uspelo, zato pa je nasta-
la prisrčna "fotka". 
17. maj 
Še malo, pa bomo postali slavne 
filmske zvezde. Danes smo se 
namreč poizkusili vživeti v igro 
o tem, kako je nastala Zemlja - s 
čisto "pravim" režiserjem. Po 

a^n/lladi dopisniki 
igri so nas odpeljal i do neke 
cerkve, zatem pa je sledilo še 
obvezno "fotkanje" v maku. 
Značilnost Pavie - kraja, kjer 
smo bil i - so riževa pol ja , ki 
smo jih lahko nenehno opazo-
vali. Mislim, da bi z veseljem 
ostali tukaj. 
18. maj 
Spet dolga vožnja. Že pogrešam 
I ta l i jo , ker smo se imeli res 
"fajn". Upam, da me domači 
pričakujejo s polno skledo sola-
te, saj imam testenin za nekaj 
časa zadosti. 
Maja Majcen, Mojca Neudau-
er, Samo Kralj 
OŠ Olge Meglič, Ptuj 

NARAVOSLOVNI 
DAN 
v šoli smo imeli naravoslovni 
dan. Vsi smo bili nestrpni in 
veseli. Čez nekaj časa je pripel-
jal vlakec P tu jčan . Ko smo 
vstopili v vlak, smo dopeljali 
skozi Apače in Pristavo. V Pris-
tavi smo si ogledali hidroelek-
trarno. Gospod nam je pokazal 
turbino, generator in jez. Nato 
smo šli v Tržeč. Ogledat smo si 
šli jelene. Gospod nam je dal 
koruzo in smo jelene nahranili. 
Bilo je zelo zabavno. Malo dalje 
je bila osnovna šola Videm. 

Tam nas je sprejela ravnatelji-
ca. Imajo večjo in lepšo šolo kot 
mi. Odpeljali smo se v Sturmo-
vec po naravoslovni poti. Malo 
dalje teče reka Drava. Videli 
smo jez in tovariš Tone nam je 
razlagal, kako je Ptuj poplavlja-
la reka Drava. Nato smo šli do-
mov. Želel bi se še enkrat pelja-
ti z vlakom. 
Dano Kokol, 3. B, 
OŠ Kidričevo 

KDOR KNJIGE 
RAD BERE, 
CEKIN S TAL 
POBERE 
Naenkrat si v glavo vtepeš noro 
misel, da si že od nekdaj želiš 
odpotovati v različne kraje sve-
ta. A kmalu zatem ugotoviš, da 
je tvoj hranilnik pujsek že čisto 
shujšal, kar pomeni, da nekaj 
kovancev ne bo dovolj za poto-
vanje. Tvoja edina rešitev je, da 
vzameš v roke knjigo in se pre-
ko svoje domišljije odpraviš po 
svetu. 
Vsem tistim, ki jim knjige ne 
dišijo preveč, bom kar takoj po-
vedala, da delajo veliko napako, 
saj so knjige vendar zanimive, 
poučne in zabavne in bilo bi 
škoda, če bi jih nihče ne bral. 

Če po pravici povem, so mi 
knj ige zelo všeč in še vedno 
hvalim tistega, ki se je domislil 
te bri l jantne ideje. Kot veste, 
vse knjige niso enake. Ene so 
bolj pustolovske z navdihom 
Robin Hooda, druge so ljube-
zenske, ki jih označujeta Ro-
meo in Julija, spet tretje humo-
ristične, znanstvenofantastične 
in še bi lahko naštevali. 
Ko vam takole pišem, sem se 
spomni la , kako sem si že od 
malega želela brati. V naši hiši 
niso imeli miru pred menoj niti 
za sekundo . Kar napre j sera 
tečnarila, naj mi preberejo, kaj 
to piše pa kaj tisto piše, zato so 
si doma že močno želeli , da 
bom končno vstopila v prvi raz-
red in se naučila brat i . Priz-
nam, da mi sprva ni šlo preveč 
dobro. Saj veste, abeceda, tiska-
ne črke, pisane črke, vse to se je 
bilo treba naučiti. Vendar mi je 
navsezadnje le uspelo spraviti 
skupaj za silo tekoče branje. Ne 
morem vam opisati svojega ve-
selja, ko sem vzela v roke knji-
go, jo odprla in začela brati brez 
kakršnekoli pomoči. 
Z branjem knjig si pridobiš ve-
liko znanja in modrosti, kar ti 
zelo pomaga v nadaljnjem živl-
jenju. Mogoče prav zato stari 
pregovor pravi, da kdor knjige 
bere, cekin s tal pobere. 
Tamara Korošec, 5. A, 
OŠ Hajdina 







Športne novice 
GIMNASTIKA • 
predstavitev dela 
Gimnastično društvo Ruj bo v soboto, 6. juni-

ja, ob 10. uri v dvorani center predstavilo svoje 
letošnje delo. 

LETALSTVO • 
T. Pllberšek dvakrat drugI 

Rujski pilot Tomaž Pllberšek se je na drugi 
tekmi v preciznem letenju, ki je bila v soboto na 
mariborskem letališču, prav tako kot na prvi v 
Murski Soboti uvrstil na odlično drugo mesto. 
Zmagal je Mariborčan Robi Vrbančič in si s Pli-
berškom deli po dveh tekmah pn/o mesto. Ruj-
ski aeroklub je zastopal tudi debitant na tekmo-
vanjih David Mere. 

MZ 

JUDO # Drava in Gorišnica tretji 
Minulo soboto je v Slovenski Bistrici potekal fi- • 

nale ekipnega pokalnega prvenstva v judu za 
člane. Udeležili so se ga štirje klubi: Drava, Go-
riUnica, Impol in Ivo Reya. 
V prvem krogu sta se pomerili ekipi Drave, lan-

ski pokalni prvaki Slovenije, in Impola ter 
Gorišnica In Ivo Reya. V finalu sta se po zmagah 
v prvem krogu srečali domača ekipa Impola in 
celjska Ivo Reya. Naslov je letos po drama-
tičnem finalnem razpletu pripadel Celjanom, ki 
so se tako uvrstili v Evropski pokal prvakov. Dra-
va in Gorišnica si delita tretje mesto. 

Simon Starček 

KARATE # Dober nastop mladih 
Na odprtem prvenstvu v Ljutomeru sta v sobo-

to uspešno nastopila mlada tekmovalca ptujske-
ga karate DO kluba Marko Kos v kategoriji nad 
52 kilogramov in se po treh zmagah uvrstil v fi-
nale. Verena Brenholc pa je nastopila kot debi-
tantka na podobnih turnirjih in izgubila šele v fi-

nalu. Na tem turnirju je bil Andrej Cafuta sodnik, 
Lidija Cafuta pa trenerka. 

Danilo Kiajnšek 

TENIS # Končana tretja liga 
Na zadnjih tekmovanjih so se izkazali tudi tek-

movalci ptujskega teniškega kluba. Na odprtem 
prvenstvu v Murski Soboti do 16 let je zmagal 
Rok Galun, kar je velik uspeh, če upoštevamo, 
daje bil dva meseca poškodovan. Tjaša Kovač 
je izgubila v polfinalu, v četrtfinale pa sta se uvr-
stili Alenka Gojčič in Gregor Tkalec. 

Na turnirju v Malečniku je zelo dobro nastopila 
Ajda Brumen, ki je v osmini finala premagala 
Čehinjo, v četrtfinalu pa prvo igralko te starostne 
kategorije iz Izraela. 

V 3. ligi so končali tekmovanje. Prva ekipa Ru-
ja je osvojila prvo mesto in jo sedaj čakajo tek-
movanja za uvrstitev v 2. STL. Ruj I je nastopil v 
sestavi: Jernejšek, Plohi, Klinkon, Galun, 
Gorlčan. Ekipa Ruj II je v isti ligi zasedla četrto 
mesto. Nastopila pa je v sestavi: Tkalec, Babo-
sek, K. Krajnc, Gašper in Miha Malek, Holc. 

Danilo Kiajnšek 

ŠAH • Gostovanje na Hrvaškem 
Goriški šahisti so 23. in 24. maja gostovali v 

pobratenem Strahonincu ob počastitvi njihove-
ga občinskega praznika. Zavedajoč se, da so 
gostitelji izredno močno moštvo, so se tudi sami 
"okrepili" z Gorišničani, ki nastopajo za ŠD Ruj. 
Tako so v soboto odigrali trokrožni dvoboj v 
postavi Anita Uči na, Robert Roškar, Miloš 
Ličina, Janez Vrbančič, Jurij Cvitanič in Franc 
Petek. Po izredno izenačenih borbah so na kon-
cu le uspeli zmagati z rezultatom 9,5:8,5 
(2,5:3,5; 2,5:3,5; 4,5:1,5). V nedeljo pa je 
moštvo mladih sodelovalo na mednarodnem 
moštvenem turnirju igralcev do 16 let v postavi 
Matej Ličina, Dominik Cvitanič, Darjan Šterbal in 
Nina Tuš ter osvojili odlično drugo mesto in tako 
prehiteli vsa hrvaška moštva. Zmagala je ekipa 
Murske Sobote. 

Anita Voršič 

PTUJ / PRED TEKMO ZA DRŽAVNO PRVENSTVO V AGILITIJU 
W 

Stfrliiojicl froifo J^^ 
v soboto, 6. junija, bo na Ptuju v organizaciji lUnološkega 
društva Ptuj potekalo osmo tekmovanje za državno prvenstvo v 
agilitiju. Pripravljajo ga člani KD Ptuj. 

V soboto bo tako priložnost za 
ogled tekmovanja najboljših štiri-
nožcev, saj se bo v tej disciplini 
pomerilo približno 50 tekmoval-
cev iz vse Slovenije. Tekmovali 
bodo v dveh kategorijah: v AGI 1 
začetnike in AGI 2 bolj izkušene 
tekmovalce. V vsaki izmed teh ka-
tegorih ločimo kategorijo MINI, 
to so manjši psi (do 40 cm plečne 
višine) in kategorijo STAND-
ARD za pse s plečno višino nad 40 
cm. Agility je primeren tudi za 

manjše pse, saj so ovire prilagoje-
ne na njihovo velikost, i ^n j š i psi 
po spretnosti in hitrosti prav nič 
ne zaostajajo za svojimi večjimi 
štirinožnimi vrstniki. Agility pa 
je prav tako primerne za mlajše 
vodnike, ki v druženju s psom 
zelo zgodaj odkrijejo ljubezen do 
živali in povezanost človeka z na-
ravo. 

Kinološko društvo Ptuj je v pre-
teklih letih v okviru projektnih 
tednov večkrat organiziralo 

srečanje z mlajšimi kinologi, ki so 
v različnih oblikah spoznavali in 
proučevali področje kinologije. 
Ptujsko društvo se je doslej vedno 
izkazalo kot odličen organizator 
različnih kinoloških tekmovanj 
in gotovo bo tudi letošnja tekma 
za državno prvenstvo v agilitiju 
zelo zanimiva in atraktivna. Prire-
ditev bo potekala na lepo ureje-
nem društvenem vadbišču v Budi-
ni (pri Ranči) predvidoma od 10. 
do 15. ure. 

Igor Cebek 

STRELSTVO 

SD Ptuj petouvršiena v prvi ligi 
Strelsko tekmovanje L državne lige v strel-

janju z zračno pištolo je končano. Zmagala je 
ljubljanska Olimpija z enajstimi zmagami v 
enajstih tekmah. Olimpija je bila najboljša od 
začetka do konca. Vsi štirje strelci ljubljanske 
Olimpije so državni reprezentanti: Robert 
Krajnc, Emilijan Serafin, Srečko Vinko in 
svetovni rekorder med invalidi Emest Jaz-
binšek. Z osmimi zmagami in tremi porazi je 
druga ekipa Mrož iz Večenja, ekipa Dušan 
Poženel iz Rečic pri Laškem je s 25 točkami 
zasedla tretje mesto, Konjičani pa so bili 
četrti. 

Ptujski strelci so si priborili peto mesto v prvi 
državni ligi, enako število točk imajo tudi strelci 
Kopačevine iz Skof)e Loke. SD Ptuj je boljša zara-
di večjega števila krofov, 18312. SD Ptuj je nasto-
pila v sestavi Janez Stuhec, Franc Bedrač, Majda 
Raušl in Slavko Ivanovič. Posamezno je Janez Stu-
hec s 6249 krogi in povprečjem 568,09 kroga bil 
četrti strelec lige, Franc Bedrač s 6146 krogi in 
povprečjem 558,73 osmi, Majda Raušl, članska 
državna reprezentantka, je imela povprečje 539,75, 
Slavko Ivanovič pa 533 kropv. S petim mestom so 
strelci v tekmovalni sezoni poskrbeli za eno naj-
boljših uvrstitev ptujskih športnikov. 

V letu 1998/99 bo prva državna l i ^ potekala po 
tumirskem sistemu, v drugi ligi pa po eno-
krožnem liga sistemu. 

1. OLIMPIJA 11 11 0 0 18551 33 
2. MROŽ 11 8 O 3 18384 27 
3. DUŠAN POŽENEL 11 7 0 4 18451 25 
4. SLOV. KONJICE 11 7 0 4 18332 25 
5. PTUJ 11 6 O 5 18312 23 
6. KOPAČEVINA 11 6 0 5 18232 23 
7. KAMNIK 11 5 O 6 18174 21 
8. MORIŠ KRIM 11 5 O 6 18152 21 
9. CELJE 11 5 O 6 18136 21 
10. KRUNO BREŽICE 11 4 O 7 18110 19 
11. KRANJ 11 2 O 9 18083 15 
12. MAROK SEVNICA 11 O O 11 17749 11 

Iz prve državne lige sta izpadli ekipi Kranja in 
SD heroj Maroh iz Sevnice. V prvo ligo pa bosta 
prišli zmagovalna ekipa druge lige Predoslje in SD 
I. pohorski bataljon iz Ruš. 

SI 
# Ormoška strelska liga 

Občinska strelska zveza Ormož je izvedla občin-
sko ligo v športnem streljanju s serijsko maloka-
librsko puško, v kateri je nastopilo 10 ekip s 33 
strelci. 

Ekipni končni rezultati: 1. SD Ormož 2119 kro-
gov, 2. SD TSO 2015 krogov, 3. SD Središče 1855 
krogov, 4. SD Miklavž 1800 krogov, 5. SD Tomaž 
1563 l^ogov. Posamezni rezultati: 1. Stiven 
Vočanec, SD Ormož, 750 krogov, 2. Andrej Stanič, 
SD Ormož^ 717, 3. dr. Vesna Mele, SD TSO, 702, 
4. Boštjan Spacapan, SD TSO, 700, 5. Tomi Kele-
mina, SD Središče, 678, itd. 

Lukner 

NOGOMET / 2 . S N I 

Atumini/ - Šeniivr 1:0 /0:0/ 
strelec: 1:0 Krašovec (81) 
Aluminij: Fideršek, Krajnc, Gerečnik, Grbavec, 
Emeršič, Gorše, Perkovič, Kolar (J. Šmigoc), 
Boškovič, Rozman (Gojkošek), Krašovec (Bez-
jak). 

Nogometašem Aluminija je uspelo prvič zmagati v 
pomladnem delu prvenstva v 2. SNL. Kljub vsem 
težavam, povezanim s kartoni in poškodbami, so 
lahko sestavili dobro ekipo, ki je takoj na začetku 
prevzela iniciativo. Domači nogometaši so se zaveda-
li pomembnosti srečanja v borbi za obstanek. V 8. 
minuti je izredno priložnost zamudil Kolar, ki je iz-
redno slabo streljal. V 40. minuti je Kidrič zadel 
prečnik. V nadaljevanju srečanja je igra potekala 
med obema kazenskima prostoroma. Nekoliko kon-
kretnejši v zaključnih akcijah so bili Kidričani. Nji-
hova vztrajnost je bila poplačana v 81. minuti, ko je 
Krašovec presenetil gostujočo obrambo na čelu s sla-
bo postavljenim vratarjem. Do konca srečanja se ni 

2. SNL 
Rezultati 28. kroga: Aluminij - Šentjur 1:0, Koper -

Drava 0:0, Nafta; Domžale 0:5, Dravograd - Črnučle 
8:1, Zagorje - Železničar 0:4, Šmartno - Jadran 
Šepič 0:0, Triglav - Rudar Trbovlje 1:0, Goriške ope-
karne - Elan 4:1. 
1.TRIGLAV 28 23 3 2 76:17 72 
2. KOPER 28 19 8 1 72:16 65 
3. BS TEHNIK 28 16 6 6 58:29 54 
4. ŽELEZNIČAR 28 13 8 7 47:38 47 
5.EUN 28 13 6 9 46:50 45 
6. DRAVA 28 10 9 9 32:27 39 
7. NAFTA 28 10 7 11 35:39 37 
8. ŠMARTNO 28 8 11 9 41:39 35 
9. GORIŠKE OPEKAR. 28 8 9 11 44:44 33 
10. DRAVOGRAD 28 7 9 12 36:40 30 
11. ŠENTJUR 28 7 9 12 23:36 30 
12. JADRAN ŠEPIČ 28 8 6 14 26:56 30 
13. RUDAR TRBOV. 28 7 8 13 25:38 29 
14. ALUMINIJ 28 7 7 14 29:45 28 
15. ZAGORJE 28 6 7 15 26:49 25 
16. FACTOR ČRNUČE 28 4 3 21 29:82 15 

Danilo Kiajnšek 
MfSiZ PTUJ 1. RAZRED 

Rezultati tekem 1. kroga končnice: Hajdina -
Gerečja vas 2:1, Slovenja vas - Stojnci 1:1. 
1. STOJNCI 7 4 1 2 9:11 13 
2. HAJDINA 7 3 1 3 11:9 10 

zgodilo nič omembe vrednega. Najvažneje je to, da 
so končno tri točke ostale v Kidričevem. 

Danilo Kiajnšek 

Koper - Drava 0:0 
Drava: Stankovič, Huzjak (Kovačec), (Golob), 
(Fridauer), Klinger, Vršič, Šket, Zec, Križanič, 
Emeršič, Pucko, Plošnik, (Habjanič). 

Nogometaši ptujske Drave so uspešno zaigrali na 
prvenstvenem srečanju v Kopru proti ekipi, ki si je 
že priigrala uvrstitev v prvo slovensko nogometno 
ligo. Kljub veliki vročini in sopari je bilo srečanje 
zelo živahno, tako da so gledalci, kljub temu da niso 
videli zadetkov, lahko prišli na svoj račun. Vsekakor 
je za ptujske nogometaše točka uspeh. V zadnjih 
dveh krogih bodo tako lahko mimo igrali. Zadnje 
srečanje bo v nedeljo v Lendavi proti domači Nafti. 

Danilo Kiajnšek 

3. GEREČJA VAS 7 2 2 3 6:7 8 
4. SLOVENJA VAS 7 1 4 2 8:7 7 

Razpored tekem 2. kroga končnice - četrtek, 4. 
junija ob 17.00: Gerečja vas - Slovenja vas, Stojnci 
- Hajdina. 

3. krog končnice - v nedeljo, 7. junija, ob 10.30: 
Gerečja vas - Stojnci, Slovenja vas - Hajdina. 

MNZ PTUJ II. RAZRED 
Rezultati 21. kroga: Ormož - Polskava 2:1, Pago 

Leskovec - Hajdoše 2:3, Grajena - Podvinci 0:1, 
Markovci - Tržeč 4:1, Bukovci - Apače 3:1. 
1.LOVRENC 19 17 O 2 55:17 51 
2. ORMOŽ 19 15 2 2 66:22 47 
3. PAGO LESKOVEC 18 10 3 5 48:36 33 

I 4. POLSKAVA 19 8 3 8 38:29 27 
5. APAČE 20 8 3 9 32:41 27 
6. GRAJENA 19 8 2 9 47:43 26 
7. BUKOVCI 19 7 3 9 41:47 24 
8. MARKOVCI 19 6 2 11 33:47 20 
9. HAJDOŠE 18 5 1 12 30:45 16 
10. TRŽEČ 19 4 3 12 26:52 15 
11. PODVINCI 19 4 2 13 26:63 14 

Pari 22. kroga: v soboto, 6. junija, ob 17.00: Pod-
vinci - Pago Leskovec, Lovrenc - Markovci, Hajdoše 
- Ormož, Tržeč - Grajena, Sp. Polskava - Bukovci. 

Sandi Mlakar 

ŠEN1JERNEJ, Sn>ŽICE /ŠESTI IN SEDMI KASAŠKI DAN 

Sma/eva lca«ote 
ŠENTJERNEJ # Zibelka dolenjskega kasaškega športa in eno 
od središč reje kasačev je bila prejšnji konec tedna prijazen 
gostitelj šestega tekmovalnega dneva za kasače. Domači klub je 
tekmovanje dobro pripravil, žal jim je nekoliko ponagajalo vre-
me, kljub temu pa je bilo okoli 2000 gledalcev zadovoljnih. Še 
najbolj zaradi dobrih nastopov domačih konjev, ki so osvojili tri 
prva mesta, glavni adut Dolenjcev, Bukefalos, pa je bil drugi. 

Rezultati: 1. dirka, avtostart za 
3-4-letne kasače, 1700 m, zaslužek 
do 30 tisoč SIT: 1. Fina Lobell 
(Košak, Šentjernej) 1:26,8, 2. 
Leon (Zagorc, Šentjernej) 1:26,9 
in 3. Fox Lobell (Rezač, Komen-
da) 1:27,3; 2. dirka, avtostart za 3-
5-letne kasače, 1700 m, zasčlužek 
do 100 tisoč SIT: 1. Suriya (Male-
tič, Šentjernej) 1:23,1, 2. Egidij 
(Cerar, Ljubljana) 1:23,3 in 3. 
Lepa B (Kos, Brdo) 1:23,8; 3. dir-
ka, avtostart za 3-12-letne kasače, 
1700 m, zaslužek do J 90 tisoč 
SIT: 1. Ita Rina (Les, Šentjernej) 
1:21,8, 2. Serka B Jekovec, Brdo) 
1:23,1 in 3. Igu (Rezač, Komenda) 
1:23,4; 4. dirka, avtostart za 3-12-
letne kasače, 1700 m, zaslužek do 
300 tisoč SIT: 1. Condren (Gor-
janc, Brdo) 1:23,7, 2. Vicky 
&own (Orel, Ljubljana) in 3. La-
fit (Milič, Ljubljana) 1:24,0; 5. 
dirka, avtostart za 3-12-letne 
kasače, 1700 m, zaslužek do 450 
tisoč SIT: 1. Frenka II. (Ma-
rinšek, Brdo) 1:22,6, 2. Chajkov-
sky (Horvat, Ljubljana) 1:22,8 in 
3. Lady Holly (Sterc, Ljutomer); 
6. dirka, avtostart za 3-12-letne 
kasače, 1700 m, zaslužek do 700 
tisoč SIT: 1. Senna(Zan, Ljublja-
na) 1:20,0, 2. Bukefalos (Maletič, 
Šentjernej) 1:20,5 in 3. Agil (An-
tončič, Šentjernej) 1:20,9; 7. dir-
ka, avtostart za 3-12-letne kasače, 
1700 m, zaslužek do 1,3 milijona 
SIT: 1. Jason B ((jorjanc, Brdo) 
1:20,8,2. Amita (Jureš, Ljutomer) 

1:21,3 in 3. Doris MS (Marinšek, 
Brdo) 1:21,4; 8. dirka, avtostart za 
domače in uvožene kasače, 1700 
m, mednarodni razred: 1. Gloria 
Estefan (Oražem, Ljubljana) 
1:19,6,2. Rosso B (Cmkovič, Lju-
tomer)^ 1:20,4 in 3. Somebody 
Lied(Žan, Ljubljana) 1:19,6 

STOŽICE # Na ljubljanskem 
hipodromu je bil to soboto sedmi 
tekmovalni dan letošnje sezone za 
kasače. V osrednji memprialni 
dirki v spomin na Milana Zana je 
zmagala ljutomerska kobila Ahaja 
na vajetih mladega Janka Sagaja z 
rekordnim izidom 1:17,7. Največ 
uspeha je imel tekmovalni hlev 
Jožeta Sagaja iz Ključarovcev, saj 
je poleg rekordne Ahaje v sedmi 
dirki slavil še Mister Lx)bell prav 
tako na vajetih mladega Janka Sa-
gaja v drugi dirki, medtem ko je 
bil hitri Dali na vajetih očeta 
Jožeta Sagaja v četrti dirki soliden 
tretji. P r o ^ je bila izvrstno pri-
pravljena in kar nekaj kasačev je 
izboljšalo osebne rekorde. 

Rezultati dirk iz Stožic: 1. dirka, 
avtostart za 3-12-letne kasače, 
1600 m, zaslužek do 85 tisoč SIT: 
1. Lyon I (Pavšič, Bled) 1:21,1, 2. 
Andi (Selinšek, Maribor) 1:21,4 
in 3. Enola Gay (Lovrenčič, 
Slov.gorice) 1:21,4; 2. dirka, av-
tostart za 3-12-letne kasače, 1600 
m, zaslužek do 250 tisoč SIT: 1. 
Mister Lobell Qa. Sagaj, Ljuto-
mer) 1:18,8, 2. Honey Goal (Ma-
koter, Ljutomer) 1:19,7 in 3. Dri-

na IV (Tramšek, Ljutomer) 
1:19,8; 3. dirka, avtostart za 3-12-
letne kasače, 2100 m, zaslužek do 
350 tisoč SIT: 1. Frick (Marinšek, 
Brdo) 1:20,4, 2. Polonca II (Kos, 
Ljutomer) 1:20,9 in 3. Lisko Lo-
bell (Erjavec, Ljutomer) 1:21,6; 4. 
dirka, avtostart za 3-12-letne 
kasače, 1600 m, zaslužek dp 550 
tisoč SIT: 1. Jovanka B (Šubic, 
Brdo) 1:19,9, 2.Chajkovsky (Hro-
vat, Ljubljana) 1:20,0 in 3. Dali 
(Jo. Sagaj, Ljutomer) 1:20,5; 5. 
dirka, avtostart za 3-12-letne 
kasače, 2100 m, zaslužek do 800 
tisoč SIT: 1. Bukefalos (Maletič, 
Šentjernej) 1:20,1,2. Lepi B (Gor-
janc, Brdo) 1:20,3 in 3. Lavinica 
M (Antolin, Ljutomer) 1:20,9; 6. 
dirka, avtostart za 3-12-letne 
kasače, 2100 m: 1. Fighter Simd 
(Oražem, Ljubljana) 1:17,8,2. Ex-
press Bar (Gorjanc, Ljubljana) 
1:17,9 in 3. Active Leber (Žan, 
Ljubljana) 1:18,1; 7. dirka, avtos-
tart za 3-12-letne domače, 
uvožene in povabljene kasaške 
kobile, 1600 m: 1. Ahaja (Ja. Sa-
gaj, Ljutomer) 1.17,7, 2. Tassel 
Tina (Mars, I ^ k o ) 1:17,7 in 3. 
Somebody Lied (Kosec, Ljublja-
na) 1:18,0; 8. dirka, avtostart za 3-
12-letne kasače, 1600 m, zaslužek 
do 50 tisoč SIT: 1. Dekota 
(Hočevar, Ljubljana) 1:22,2, 2. 
Brižitka B (Kuhar, Brdo) 1:22,3 
in 3. Adin (Osterc, Ljutomer) 
1:22,4. 

Naslednji tekmovalni dan za 
kasače bo v nedeljo, 7. jimija, na 
Bledu. 

M.Toš 

SERVIS KOLES 
TENIS OPREME TER SMUČI 
Šport servis Davorin Munda, s.p. 
ScMenski trg 1.2250 PM, tel,; 062^587 







STOPERCE / TRIDNEVNO PRAZNOVANJE 

OdpHi etnološki muzej 

M a l i e tno lošk i m u z e j , z a k a t e r e g a so p r e d m e t e zbra l i s toperšk i u č e n c i 

V Stopercali so prejšnji teden praznovali. Prireditvam ob dne-
vu šole so dodali v petek in soboto še ocenjevanje vin, tekmo-
vanje v košnji, prikaz starih običajev, kmetijske mehanizacije 
..., kar je organiziralo Društvo rejcev plemenskih telic. V so-
boto jih je obiskal tudi minister za kmetijstvo, gozdarstvo in 
prehrano Ciril Smrkelj in prav tako pokazal, da zna kositi. 
Sicer pa so se v teh dneh zbrali v Stopercah poleg domačinov 
še obiskovalci iz vseh sosednjih krajev. 

Šola v Stopercah je 
podružnična. Obiskuje jo samo 20 
učencev, ti pa so se za dan šole sku-
paj s svojimi učiteljicami še pose-
bej potrudili. V šolskem projektu 
so pregledali zanimivosti 
domačega kraja in jih na posebni 
prireditvi predstavili staršem, so-
krajanom in drugim gostom. S 
pomočjo etnologa Pokrajinskega 
muzeja Ptuj Andreja Brenceta so 
postavili v šolskem prostoru mali 
etnološki muzej, v katerem so 
razstavljeni stari predmeti, ki so 
jih nabrali po domačijah. Ob dne-
vu šole so pomagale članice aktiva 

kmečkih žena, ki so prav tako v 
šoli pripravile razstavo kuharskih 
dobrot. 

Posebni komisiji, sestavljeni iz 
strokovnjakov Kmetijske sveto-
valne službe, so letos domačini in 
vinogradniki iz drugih krajev pri-
javili kar 48 vzorcev vin. Zlato 
priznanje so podelili samo Francu 
Korezu iz Jelovca pri Makolah, po 
dve bronasti priznanji za dvoje 
vzorcev vin pa Antonu in Ivanki 
Galun iz Grdine, Vinku Jeriču iz 
Zgornje Sveče in Janku Jusu z 
Gorce. 

Za vse, ki so sodelovali, prav 

tako pa tudi za gledalce je bilo na-
jzanimiveje v soboto, ko so tekmo-
vali kosci in grabljice. Med 12 
kosci je zmagal Jože Kamenšek in 
prejel za svoj uspeh koštruna, dru-
gi je bil Branko Kidrič, tretje mes-
to pa sta si razdelila Rudolf Jer-
nejšek in Štefan Gobec. Grabljice 
so upale tekmovati samo štiri. Na-
juspešnejša je bila Marjeta Vin-
kler iz Pristave in za svoj uspeh 
prejela kozlička, hitro za njo pa so 
pograbljale domačinke Urška Jer-
nejšek, Majda Kidrič in Marjana 
Dolšak. 

Kako so kosili nekoč, so prika-
zali starejši kosci, ki so kosili po 
hribu navzgor proti pokopališču. 
Na vrhu jih je čakala gospodinja 
Angela Kitak z možem Vinkom in 
jih - tako veleva običaj - pogostila. 
Nato ]e bilo veselo, so povedali 
domačini. 

M i l e n a Zupanič 

Poziv za ihkoino ureditev 
Iz steklarske delavnice na Slovenskem trgu v Ptuju čisto po 
naključju nastaja privlačen prireditveni prostor. Kot je pove-
dala vodja projekta Branka Bezeljak - Glazer, je velika potre-
ba in želja mladih ustvaijalcev pripeljala do projekta stare 
steklarske delavnice. Teater III. je za predstavo Psiha iskal 
ustrezen prostor v starem mestnem jedru. Mesta občina mu je 
odstopila razpadajoče prostore stare steklarske delavnice, 
mladi ustvaijalci so skupaj z mentoiji , ki so se j im pridružili 
še drugi mladi, ki niso imeli primernega prostora za druženje, 
združili svoje sile in ob pomoči darovalcev usposobili prostore 
stare steklarske delavnice za kulturno ustvaijanje v toplih me-
secih. 

V tej fazi so težja in dražja dela 
in prispevki darovalcev znašali 
okoli dva milijona tolarjev. Oba 
prostora so sanirali v grobem, do-
bil pa je tudi vso potrebno instala-
cijo, da lahko v njem potekajo gle-
dališke predstave, likovne, literar-
ne in druge prireditve v času, ko 
prostorov ni potrebno ogrevati, to-
rej v poznih pomladanskih, polet-
nih in jesenskih mesecih. Ves pro-
jekt je nastal brez rednih dotacij 
mestne občine. V ilustracijo o veli-
kosti del in nujnosti sanacije nave-
dimo podatek, da je bila delavnica 
tudi smetišče starega mestnega 
jedra, a so ga očistili s pomočjo 
Komunalnega podjetja in Čistega 
mesta. 

Ambicija mladih ustvarjalcev in 
njihovih mentorjev pa je, da bi sta-
ra steklarska delavnica postala kul-
turni prostor s stalnim progra-
mom, ki bo potekal skozi vse leto. 
Zato so mentorji ob vodji projekta 
skupaj z mladimi ustvarjalci in 
drugimi sestavili dopis, s katerim 
vabijo k sodelovanju obrtnike in 
podjetnike ter druge, da jim ponov-
no pomagajo z denarjem, materia-
lom in delom, da bodo lahko v sta-
ro steklarsko delavnico napeljali 
ogrevanje, opravili izolacijska in 
tudi pleskarska dela. Mladi se jim 
bodo zahvalili z novimi predstava-
mi, literarnimi večeri, razstavami 

in drugimi prireditvami, torej s 
svojo ustvarjalnostjo, ki pred-
stavlja koristno zapolnitev njiho-
vega prostega časa. Pomen projek-
ta steklarske delavnice pa je toliko 
večji, ker gre za programe, za kate-
re v mestnem proračunu žal za 
zdaj ni pravega odziva. Po usposo-
bitvi za celoletno dejavnost pa bi 
se moral najti tudi posluh za redno 
financiranje teh programov. To 
poleg mladih pričakujejo tudi 
mentorji oziroma organizatorji in 
vodje posameznih projektov, ki 
imajo vso podporo tudi strokovne 
službe ZKO in vodstva DPD Svo-

boda Ptuj: Dušan Fišer, Andrej 
Božič, Aleš Šteger, Majda Fridl, 
Mira Mijačevič in Andrej Gabron. 

Ambiciozno so akterji projekta 
stare steklarske delavnice šli tudi v 
novo sezono. Pridružujejo se jim 
tudi sekcije DPD Svoboda ter tudi 
mladi fotografi. Podobno kot lani 
pa bo tudi letos na tej lokaciji pote-
kal festival mlade ustvarjalnosti, 
kjer bodo mentorji hrvaški režiser 
Ivica Boban, pesnik Josip Osti, 
akademski slikar Dušan Kirbiš in 
Aldo Kumar za glasbo. Teater III. 
pa pod vodstvom režiserke Branke 
Bezeljak - Glazer pripravlja novo 
uprizoritev - Vojaka Jošta ni. 
Predvidoma bo to festivalska pre-
miera, če jim bo le uspelo. 

Mladim ustvarjalcem in njiho-
vim mentorjem, ki so si v tem 
obdobju že pridobili svojo stalno 
publiko, želimo, da bi uspešno do-
končali projekt stare steklarske de-
lavnice, ki so se ga lotili s silnim 
navdušenjem in pričakovanjem, 
da bo lahko njihova ustvarjalnost 
živela vse leto, mestu pa, da bi 
sprejelo njihov izziv. 

M G 

Ure jan je dvor išča pred s tek la rsko d e l a v n i c o 

PTUJ • V restavraciji Ribič je 
na ogled razstava del akadems-
ke slikarke Maje Kocmut iz Ma-
ribora. Predstavlja se s cve-
ličnimi tihoži^i. Razstava je pro-
dajna. To je ze 36. razstava v tej 
ptujski restavraciji. 
PTUJ • Danes, 4. junija, ob 17. 
uri bo v pravljični sobi Malega 
gradu zadnja pravljična ura 
pred počitnicami. Liljana Kle-
menčič bo pripovedovala 
pravljico Krtkovi kršijo promet-
ne predpise, otroke pa bo obis-
kal tudi policist. Hkrati bodo 
odprli razstavo v spomin na do-
godek pred 100 leti, ko je v Slo-
venijo prvič pripeljal avtomobil. 
PTUJ • Danes, 4. junija, bodo 
ob 19. uri v galeriji Drava odprli 
razstavo likovnih del akadems-
kega slikarja iz Škofje Loke 
Franca Novinca. 
ŽETALE • V prosvetni dvorani 
bodo v petek, 5. junija, ob 16. 
uri izpeljali glasbeno prireditev 
Pokaži, kaj znaš. Predstavili se 
bodo pevci karaok, instrumen-
talisti in mladi manekeni, čaro-
de[ Marlizz in ansambel Haloški 
črički. Lahko se še prijavite. 
ORMOŽ • Jutri ob 20. uri bodo 
v domu kulture nastopili člani 
harmonikarske skupine Holer-
mus. Doslej so igrali že na več 
prireditvah, tokrat pa se bodo 
prvič predstavili s samostojnim 
nastopom. 
LENART • Jutri, v petek, ob 
20.uri bo v športni dvorani pro-
mocija nove kasete in 
zgoščenke vokalne skupine 
Završki fantje, ki jo vdi Darko 
Škerget. Kulturni večer bodo 
popestrili še člani ansambla 
Igor in zlati zvoki ter duet Moni-
ka in Alenka Heričko. Program 
bo povezoval Jože Galič, za 
vedrejši del pa bo poskrbel le-
narški humorist Korl. Po 
predstavitvi kasete bo v gasils-
kem domu v Lenartu še prija-
teljsko srečanje prijateljev in so-
delavcev Završkih fantov. 
SLOVENSKA BISTRICA • • V 
petek, 5. junija, ob 20. uri se 
bodo v organizaciji Zavoda za 
kulturo Slovenska Bistrica na 
grajskem dvorišču s komedijo 
Ob letu osorej pričeli drugi Sta-
robistriški večeri; v glavni vlogi 
nastopata Polona Vetrih in Ivo 
Ban. 
CIRKULANE • KPD Frančka 
Kozela Cirkulane prireja v sobo-
to, 6. junija, ob 20.uri v večna-
menski dvorani veselico s 
petjem, tamburanjem in igro. V 
kulturnem programu bodo so-
delovali: mešani pevski zbor, 
dramska in tamburaška skupi-
na ter ljudski pevci. 
ŠMARTNO NA POHORJU • 
Zveza kulturnih društev Slo-
venska Bistrica vabi na 13. 
območno srečanje ljudskih pe-
vcev in godcev, ki bo v nedeljo, 
7. junija, ob 10. 30 uri v avli os-
novne šole Šmartno na Pohor-
ju. Predvidoma bo nastopilo 18 
skupin s širšega območja Po-
dravja. 
PTUJ • V galeriji svetega Jurija 
je na ogled razstava aktov 
ptujskega kiparja Janka Petka. 
PTUJ • V Miheličevi galeriji je 
na ogled razstava slik ^ aka-
demskega slikarja Žarka 
Vrezca. 
PTUJ • V Mestni hiši je na og-
led razstava o straniščih v anti-
ki. 
PTUJ • V Mestni hiši so na og-
led slike članov likovne sekcije 
Društva upokojencev Ruj. 
KINO PTUJ • Ta teden vrtijo 
ob 19. uri film G. J. Jane, ob 21. 
uri pa Sedem let v Tibetu. 9. in 
10. junija bo ob 20. uri na spo-
redu Vem, kaj ste zakrivili 
lansko poletje. Od 11. do 14. ju-
nija bo ob 19. in 21. uri na ogled 
Zvezni šerif. 

Z AVTOM PRISTAL 
NA NJIVI 

v soboto, 30. maja, okoli 21.30 
je po lokalni cesti od Polenšaka 
proti Žamencem, občina Dorna-
va, vozil osebni avto 48-letni E. 
Č. iz Ruja. V naselju Slomi je za-
radi prehitre vožnje v ostrem le-
vem ovinku izgubil oblast nad 
vozilom, zasukalo ga je v levo, 
bočno je drsel po bankini, nato 
pa po nasipu navzdol na njivo, 
kjer se je avto še dvakrat prevrnil. 
V nesreči se je voznik hudo ranil, 
njegov sopotnik, 24-letni S. H. iz 
Ruja, pa je bil lažje poškodovan. 

Z GOLFOM V NASIP 
Po Jokalni cesti od Rogatca 

proti Žetalam je v nedeljo, 31. 
maja, ob 20.30 vozil osebni avto 
23-letni R. H. iz Rogatca. V nasel-
ju Čermožiše, občina Majšperk, 
je v blagem desnem ovinku za-
peljal na desno bankino, zatem 
pa trčil v nasip obcestnega jarka 
in obstal ob trdem srečanju z be-
tonskim prepustom. Voznik R. H. 
in njegov sopotnik, 24-letni M. K., 
sta bila v nesreči ranjena. 

ODPADLO OLJE IZLIL 
V STUDENČNICO 

v četrtek, 28. maja, popoldne 
so opazili, da na površini sicer 
zaščitenega potoka Studenčnice 
plavajo večji oljni madeži. Brž so 
prihiteli ptujski gasilci in poskrbe-
li, da ni prišlo do večjega ones-
naženja potoka. Kljub temu so 
oljni madeži v dolžini okoli 800 
metrov uničili floro in favno, na 
srečo pa ni prišlo do pogina rib. 
Ocenili so, da je škode za okoli 
milijon in pol tolarjev. Pristojni or-
gani so ugotovili, da je tistega 
popoldneva J. P. iz Ruja čistil 
brežino in okolico svojega vrta 
ob potoku. Pri tem je skotalil v 
potok sod z odpadnim zgorelim 
oljem skupaj z nekaterimi drugi-
mi odpadki in vse skupaj stresel 
v vodo. Policisti ga bodo ovadili 
državnemu tožilstvu. 

ZGOREL OSEBNI AVTO 
v naselju Črešnjevec pri Slo-

venski Bistrici je v soboto, 30. 
maja, ob 21.15 izbruhnil požar na 
osebnem avtomobilu Zastava 
128. Pogasili so ga gasilci iz Slo-
venske Bistrice, vendar je avto 
popolnoma uničen. Škode je za 
okoli pol milijona tolarjev. Vzrok 
še ugotavljajo. 

FF 

1 ̂ 
RODILE SO - ČESTITA. 
MG: Renata Juranovič, Sta, 
novno 20, Ormož - Moniko-
Iris Furjan, Cirkulane 34^ 
Gorišnica - .Matica; Jožica 
Pignar, Gabrnik 54^ 
Juršinci - deklico; Silva 
Ciglar, Kraigherjeva 22, Ptuj 
- Aljaža; Helena Horvat, 
Destrnik 57, Destrnik . 
dečka; Jasna Sološi, Apače 
281, Lovrenc - Jana; Nina 
Jurišič, Partizanska 44̂  
Rogaška Slatina - Niko; Re-
nata Pečnik, Nova vas pri 
Markovcih 35 - deklico; Va-
lerija Prapotnik, Jastrebci 47, 
Kog - Vido; Cecilija Munda, 
Drakovci 73, Mala Nedelja -
dečka; Sandra Javornik, 
Križni Vrh 3, Laporje - Jer-
neja; Aleksandra Zupanič, 
Slovenja vas 65/f, Ptuj - Do-
rotejo; Jerica Luci, Jastrebci 
15, Ormož - Filipa; Danica 
Šilak, Stojkova 7, Ptuj - Gajo; 
Ana Majhen, Dolane 21/a, 
Gorišnica - deklico; Marjeta 
Govedič, Žigrova ul. 6/a, 
Ormož - deklico; Simona Ve-
selič, Dornava 85/c, Dornava 
- Marsela; Cvetka Strmšek, 
Podlehnik 31, Videm -
dečka; Dragica Nahberger, 
Gregorčičev dr. 6, Ptuj - Vita. 
POROKE - PTUJ: Ivan Per-
nek. Velika Varnica 17, in 
Veronika Topolovec, Velika 
Varnica 81; Jernej Korpar, 
Osluševci 42, in Janja Petek, 
Tibolci 34; Roman Vaupotič 
in Marjana Fridl, Ločki Vrh 
27; Ferdo Krajnc in Marinka 
Emeršič, Pristava 12/b; Mi-
lan Mlinaric in Ivanka Mar, 
Zabovci 86; Drago Ciglarič 
in Gordana Golob, Nova vas 
pri Markovcih 19/b; Janez 
Vojsk, Placerovci 7, in Vida 
Rašl, Žabjak 27, Ptuj; 
Zdravko Žnidarič in Mirjana 
Brec, Gorišnica 137; Damir 
Mesaric, Rimska ploščad 15, 
Ptuj, in Mojca Pajič, 
Potrčeva c. 44, Ptuj; Janez 
Golob in Romana Planinšek, 
Pleterje 22; Mirko Petek, 
Mezgovci ob Pesnici 39, in 
Darija črešnjevec, Zavčeva 
ul. 10, Ptuj. 
UMRLI SO: Marija Iskrač, 
rojena Delčnjak, Socka 52/a, 

1919 - t 19. maja 1998; 
Jožef Bavdek, Apače 194, 
1939 - 1 22. maj 1998; Ehza-
beta Zadravec, rojena Ko-

I lednik, Dolane 32 ,* 1912-t 
I 24. maja 1998; Franc Topolo-
j vec, Jablovec 39, * 1925 - t 
i 24. maja 1998; Jožef Pečnik, 
' Gerečja vas 112, * 1933 - t 
^ 24. maja 1998; Jožef Štum-

berger, Hrastovec 109, * 
1914-t 24. maja 1998; Franc 
Hrnec, Sp. Gruškovje 21, 
1922 - 1 26. maja 1998; Ivan 
Ambrož, Sp. Hajdina 18, * 
1927 - 1 26. maja 1998; Neža 
Šeruga, rojena Pišek, Na Tra-
tah 13/a, Ptuj, * 1912 - 1 22. 
maja 1998; Ivanka Rakuša, 
rojena Borko, Obrež 73, * 
1924 - 1 26. maja 1998; Janez 
Kukovec, Rjavci 23, * 1927 -
t 28. maja 1998; Zdenka 
Senčar, rojena Ban, Ob Gra-

j jeni 7, Ptuj, * 1910 - t 26. 
I maja 1998; Frančiška 
I Cajnkar, rojena Severn, Ra-
I kovci 8, * 1922 - t 28. maja 
i 1998. 


